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ایراد حقوقی 
به مصوبه تحقیق و تفحص 

از کانون های وکلای دادگستری
4

اینکه هر اظهارنظر رئیس جمهور در مورد مسائل 
اقتصادی و معیشتی بازتاب بسیاری پیدا می کند 
و عده بسیاری تلاش می نمایند تا به وی بقبولانند 
که شرایط آنطور که در تریبون ها اعلام می شود 
نیست نشانه خوبی نمی تواند باشد. البته که این 
موضوع مسبوق به سابقه است. مسئولان تا زمانی 
که مسئولیت دارند از درک واقعیات کف جامعه 
عاجز هستند مگر اینکه اطراف شان سنسورهایی 
فعال باشــد که بتوانند آلارم ها را حس کنند. 
متاسفانه در کمتر دولتی شاهد عملکرد صحیح 
و واقعی این سنسورها بودیم. یعنی آن ابزارها 
و نهادهایی که باید در نقش آن سنسورها عمل 
کرده و واقعیات جامعه را منتقل کنند یا منحرف 
شدند و یا تعطیل. برای مثال یکی از انحرافات 
اساسی این سنسورها آغشته شدن شان به مسائل 
سیاسی است. سنسوری که وظیفه هشدار دادن 
را دارد وقتی درگیر سیاســت و جناح بازی 
می شود به طور کلی فراموش می کند هدف اش 
چه بوده و زمانی روشن می شود که نفع سیاسی 
گروهی اقتضا کند. چه بسا در مورد عملکرد 
وزیری شــاهد آلارم باشیم که در واقعیت آن 
وزیر عملکرد به نسبت قابل دفاعی داشته باشد 
اما به دلیل اینکه گروهی به جهت منافع سیاسی 
و اقتصادی با وی دچار مشکل هستند بنابراین 
کتمان حقیقت کرده و تلاش می کنند آن وزیر را 
دلیل شرایط ناگوار نمایند. بالعکس این موضوع 
هم صدق می کند. مدیران ناکارآمد و هزینه زا در 
جایگاه خود قرار دارند و پاسخگو نیز نیستند زیرا 

سر وسری با آن سنسورها دارند.
اگر بخواهم مثال دیگری برای خوانندگان شما 
بیاورم نزدیکترین مثال همین روزنامه می تواند 
باشــد. هر روزنامه ای در نقش یک سنسور 
می تواند عمل کند. حال دو سوال وجود دارد. 
آیا این سنسور درست عمل می کند؟ آیا مثلا 
شخص رئیس جمهور توجهی به این سنسور 
دارد؟ یعنی آیا حساســیتی نسبت به تیترها و 
گزارش های برجسته و تاکید شده روزنامه دارد؟
در مورد سوال نخست شما باید این پرسش را 
از خود مطرح کنید که چقدر مطالب و محتوای 
روزنامه در نقش همان سنسور عمل می کند. 
یعنی کجا مسائل کف جامعه مطرح شده و کجا 
خدای ناکرده چنین نبوده و دچار سیاسی بازی 
و بخشی نگری شده است. اگر رسانه عملکرد 
استانداردی داشته سوال دوم در پیشگاه ما قرار 
می گیرد. یعنی آیا نفر اول دولت وقعی به رسانه ها 
می گذارد؟ آیا مطالب را رصد می کند؟ آیا اگر 
مشکلی و نقصی را از آلارم سنسورها دریافت 

کرد درپی عمل و جبران است؟
مسئولان برای آنکه از مردم دور نشوند و درد 
آنان را حس کنند باید به این سنسورها توجه 
لازم را داشته باشــند. وقتی در یک روز تیتر 
نخســت حداقل ۵ روزنامه مشابه هم است و 
همگی احساس نگرانی نسبت به افزایش قیمت 
دلار می کنند یعنی این نگرانی، نگرانی مردم هم 
است. اگر اکثریت روزنامه ها از رشد ارز نوشتند 
و یک روزنامه از پیشرفت های اقتصادی باید 
رئیس جمهــور بدانند که آن روزنامه ای که از 
پیشرفت نوشته سنسوری است که آغشته به 
مسائل سیاســی و جناحی است و خود را به 

خواب زده تا آلام جامعه را نبیند.
این بحث سنســورها بسیار وســعت دارد و 
بی اندازه مهم هم است و به نظر می رسد بایستی 
در مورد آن فراوان نوشت و گفت. مجددا تاکید 
می کنم وقتی ســخن رئیس جمهور در مورد 
مسائل اقتصادی و معیشتی مایه تعجب می شود 
یعنی بحث سنسورها دچار اشکال اساسی است 

و باید فکری عاجل در مورد آن کرد.

سنسورها و تعجب 
از سخنان رئیس جمهور

ایمان اسلامی بین
فعال سیاسی

سرمقاله

صفحه 2

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

آمار ترسناک آموزشی!

درآمدزایی دولت از پلتفرمی که آن را فیلتر کرده! فقط در کشور ما 
8رخ می دهد

در دوران ریاست جمهوری دکتر احمدی نژاد 
موضوع تغییر ســاعت رســمی کشور مطرح 
و مصوب شــد و مملکت شش ماه با ساعت 
جدید وشش ماه با ساعت قدیم اداره می شد 
و همــان زمان هم به رئیس جمهور اســبق 
انتقاداتی وارد شــد. پــس از آن در مقاطعی 
مجلس شورای اسلامی دست به تغییر ساعت 
کاری زد ولــی حالا دیگر کار از قوه مجریه و 
قوه مقننه هم گذشته و قوه قضائیه هم درگیر 
شده تا جایی که ســران قوا مصوبه تغییرات 
ساعت کاری ایجاد می کنند. اخیرا اعلام شده 
ســاعت کاری با موافقت سران قوا تغییر کرد 
و سران سه قوه، دستور تغییر ساعت کاری را 
صادر کردند. ســاعت کاری ادارات، بانک ها و 
دســتگاه های دولتی در حالی بار دیگر تغییر 
کرده است که در روزهای گذشته، چندین بار 
دیگر نیز ســاعت کاری، ساعت شروع به کار 
و ســاعت پایــان کار ادارات تغییر کرده بود. 
انتقادات و اعتراضات شدید کارکنان و مردم 
در خصوص تغییر ســاعت کاری و مشکلاتی 
که مصوبه ســاعت کاری دولــت ایجاد کرده 
اســت، موجب شــد که تصمیم جدیدی در 
راستای اصلاح این طرح اتخاذ شود. بخشنامه 
جدید ساعت کاری توســط سازمان اداری و 
استخدامی کشــور به ادارات و بانک ها اعلام 
شد وتغییراتی در مصوبه تغییر ساعت کاری 
دولت ایجاد شــده است و ســاعت پایان کار 

کارکنان تغییر کرد. 

وقت 
طلاست 

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه 
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ادامه در صفحه 7

بی نظمی و به هــم ریختگی فقط انحصار به 
ابزار و اقلام زندگی نداشــته و در بسیاری از 
موارد شامل رفتارهای دیگر و ابعاد متفاوت 
رفتاری و زیســتی میگردد. عجیب اینکه در 
عالم حیوان و ارتباطــات حیوانی بی نظمی 
وآشــفتگی و بهم ریختگی موجود در دنیای 
انسان مشــاهده و ملاحظه نمی گردد. محال 
اســت یــک کبوتر در آشــیانه یــک جغد 
تخم گذاری کرده و یا یک روباه فرزندان یک 
شغال را جابجا نماید. اما این اشرف مخلوقات 
اســت که مصدر صدور انواع خطایا و منشا 
تولید اقســام بلایا میگردد. هرگاه به نفع او 
باشد در چندین شــمارش خطا نموده و در 
پذیرش آن ها بــه وادی انکار میزند. اولین و 
اصلی ترین مظهر و نشانه خطا از سوی او در 
بیان و کلام به نمایش درمی آید. میداند که 
حرفهایش دیگران را آزرده و پریشان نموده 
و ای بسا از زندگی بیزارش نماید اما میگوید. 
جایگاه و مســند او درجه تخریــب و زیان 
را آشــکار می نماید. جامعــه و افکارعمومی 
حساســیت چنــدان بالایی بر شــنونده یا 
شــنوند گان نخواهد داشــت. بر اساس این 
منطق استوار و قدرتمند نفوذ و قدرت بیان 
از سوی منبع بر امانات درک و دانش گوینده 

نافذ واستواراست.
برهمین اساس است که مولای پرهیزگاران 

امام علی )ع( میفرماید:
ملوک الکلام کلام الملوک.

شلختگی 
گفتاری

مجید ابهری
رفتار شناس
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بنابرگفته ی رئیس کل بانک مرکزی از ابتدای 
امسال بانکهای کشور قریب به ۳۳ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات ازدواج و مبلغ ۱۰هزارمیلیارد 
تومان تسهیلات فرزندآوری پرداخت نموده اند. 
حال آنکه خود این مسئله محل مناقشه است 
که اساســا بانک مرکزی کــه در دنیا با عیار 
استقلال اش سنجیده میشود و وظیفه ذاتی اش 
را کنترل تورم و حفظ ارزش پول ملی می دانند 
چگونه در جلســه تماس بر خط شهروندان با 
اعضای هیئت دولت مکلف نمودن بانک ها به 
پرداخت تســهیلات تکلیفی را دستاورد خود 
میدانــد و از آن دفاع می کنــد. علیرغم آنکه 
می داند و می دانیم که سیاســت ها و روشهایی 
از این دست تا چه میزان کارآمد بوده و توانسته 

گره ای از کار فروبسته انبوه مشکلات بگشاید.
اینکه اصولا پرداخت تســهیلاتی از این قبیل 
آیا از بعد اقتصادی و اجتماعی مورد مطالعه و 
تحلیل کارشناسی قرارگرفته که مشخص شود 
تا چه اندازه مقرون به توفیق و تاثیر بوده است 
و یا بی توجه به تجربیات گذشــته، هر دولتی 
باید آن را در شکلهای متفاوت وبا هزینه ملت 
بیازماید و نکته دیگر اینکه اینگونه پرداخت ها 
آن هم از کیســه میهمان )نظام بانکی کشور( 
اگر چه حاتم طایی شدن را برای دولت میسور 
و آسان میکند اما عاجل و زود گذر است و در 
اندک زمانی همه ی رشته ها را پنبه می کند و 
 تــورم دورقمی پایدار با تســهیلات گیرندگان 

چنان می کند که... 

تنها راه برون رفت 
از وضعیت موجود

سید علی یاسینی
کارشناس بانکی

یادداشت-3

یــک رفتار عجیبــی که در بیــن برخی از 
مسئولان نهادینه شــده، این است که خود 
را محق همه چیز می دانند. در واقع این عده 
فکر می کنند تافته جدا بافته هســتند. مثلا 
یک نمونه بارز آن، اســتفاده از شــبکه های 
اجتماعی فیلتر شــده است. شبکه هایی که 
برای مردم ممنوع است اما برای آن ها خیر. 
مسئله این اســت که این عده از مسئولان 
از مردم نیســتند که برای خودشــان حق 
فوق العاده ای را قائل هســتند. اساسا به نظر 
می رسد که چون حق زیادی برای خودشان 
قائلند، مسئولیتی را قبول کرده اند. چرا که 
اگر دغدغه مردم را داشــتند حتی نباید در 
این مســائل قدم می گذاشــتند آن ها حتی 
قدمی هم در جهت رشــد و توسعه کشور و 

بهبود وضع مردم برنداشته اند.
البته فقط در شــبکه های اجتماعی نیست 
که حقی برای مردم قائل نیســتند در مورد 
معیشــت مردم هم همینطورند. فقط دارند 
در این زمینه دســتور می دهند. واقعا مردم 
از شنیدن این دســتورها خسته شده اند در 
حالی که می دانند این دســتورات معیشت 
از بین رفته مردم را درســت نمی کند. مثلا 
می گفتند فقر را در عرض چند ماه ریشه کن 
می کنند که نه تنها ایــن اتفاق نیفتاد بلکه 

میزان فقر هم بیشتر شد. 
خب در چنین شرایطی که مسئولان با مردم 
بیگانه اند و مشکلات آن ها را درک نمی کنند 
باید هم ناامیــدی در جامعه به وجود بیاید. 
متاســفانه برخی از مســئولان خودشان را 
آدم های شایسته ای می دانند. شعارهایی هم 
که در حال حاضر از مســئولان می شــنویم 

رنگ و بوی انتخاباتی دارد. 
خب اما نکته اینجاست که نتیجه این رفتار 
مسئولان شــده وضعیتی که در حال حاضر 
مــردم دارند یعنــی امید ندارند، احســاس 
رها شــدگی دارند و در اضطراب و استرس 
هســتند. از همه مهمتر اینکه همیشه این 
ســوال در ذهن شان هســت که چه زمانی 
قرار است که مســئولان به فکرشان باشند 
 یا کی قرار اســت از این شرایط بد اقتصادی 

رهایی یابند. 
به نظر می رسد که مســئولان اگر بخواهند 
بــه مــردم اهمیت دهنــد، باید احســاس 
 مســئولیت کنند و اگر دیدند کــه ناتوانند 

کناره گیری کنند.

دستورات، معیشت از بین رفته 
مردم را درست نمی کند

امیر محمود حریرچی
جامعه شناس

یادداشت-4

اخیرا گروه های ســرود نوجوانان از استان های 
مختلف کشــور در یک »مسابقه تلویزیونی به 
نام هماهنگ«، رقابت جذابی را شکل داده اند. 
داوران این مســابقه پس از دیدن کار هر گروه، 
رای خود را در قالب چراغ قرمز یا سبز به نمایش 
می گذارند و گروه هایی که بیشترین چراغ سبز 
و امتیاز را کســب کنند به مرحله بعد راه پیدا 
می کنند. امــا هر داور در طول قســمت های 
مختلف مسابقه، یکبار حق اســتفاده از زنگ 
طلایی را دارد که با نواختن آن، حتی با وجود 
رای منفی و امتیاز پایین دیگر داوران، گروه به 

مرحله بعد راه پیدا می کند.
این زنگ در این مســابقه برای گروه سرودی از 
سیستان و بلوچستان به صدا در آمد؛ در حالیکه 
با چراغ قرمز بیشتر داوران، گروه در عمل حذف 
شده بود. درســت در لحظه ناامیدی، »امیریل 
ارجمند« آهنگ ساز و بازیگر کشورمان، حضار 
 را شــگفت زده کرد و زنــگ طلایی را به صدا 

درآورد.
این زنــگ طلایی را می توان نمادی دانســت 
که باید در بیشــتر حوزه ها برای سیســتان و 
بلوچســتان به صدا در آید. بــرای این رویکرد 
بهتر است نه از عبارت »تبعیض مثبت« بلکه 
از »تمایز مثبت« بهره بگیریم؛ چراکه اینکار نه 
تبعیض بلکه عین عدالت اســت. دارویی برای 
عضو زخمی بدن، حســادت اعضای دیگر را بر 
نمی انگیزد؛ پس مهربانی ویژه در حق منطقه ای 
از مام میهن که زخمی سال ها بی مهری است 

باید خواست همه ایرانیان باشد.
سیستان و بلوچستان چشــم امید به ما دارد. 
نگاهی که از حصار کلیشه ها بیرون بیاد. نگاهی 
که از گاندوهای بلوچستان، به عنوان کلیشه ای 
در اشــاره نمادین به جاســوس ها بهره نگیرد. 
نگاهی که فراموش نکنــد گاندوها نه تنها در 
فرهنگ بلوچی، نماد خشونت و خیانت نیستند 
بلکه رابطه مردم بلوچ با این حیوانات به حدی 
خوب اســت که از آســیب رســاندن به آن ها 
خودداری می کنند و حتی در زمان خشکسالی 
برای انتقال گاندوها از برکه های خشــک شده 
 بــه برکه هــای پرآب تر و تأمین غــذای آن ها 

اقدام می کنند.
سیستان و بلوچستان نیازمند نگاهی است که 
خطر انقراض خرس ســیاه بلوچی )مم( را هم 
تراز گونه های در خطر ایــران چون یوز ایرانی 
بداند. نگاهی کــه در آن پیراهن تیم های ملی 
اینبار مزین به نقش »مم« این حیوان دوست 

داشتنی باشد.

زنگ طلایی برای 
سیستان و بلوچستان

دکتر علی میرزامحمدی
جامعه شناس

یادداشت-5

ادامه در صفحه 7

ادامه در صفحه 4

۵۰ درصد نیروی انسانی آموزش و پرورش، 
برای شغل معلمی تربیت نشده اند

به همراه گفتارهایی از علی بهشتی نیا و محمدرضا نیک نژاد

باهنر بالاخره گاف داد
رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام )محمدرضاباهنر( چند ویژگی منحصر به فرد دارد؛ سخت تن به مصاحبه می دهد، گزک به دست 
مصاحبه کننده نمی دهد، اساساً به سؤالات پاسخی شفاف نمی دهد و در نهایت این که؛ محال است در مصاحبه های او بتوان به یک جمعبندی رسید اما همه ی این ویژگی ها 

باعث نمی شود که او »گاف« ندهد!

پیشنهاد شوکه کننده استقلال 
به علیرضا بیرانوند 
تکذیب شد ولی...!

8

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون عمران:

عضو کمیسیون اصل نود:

عضو کمیسیون امور داخلی:

نماینده مردم تربت جام:

تکمیل سامانه های حوزه 
مسکن ما را به سیاستگذاری 

صحیح سوق می دهد

 به زودی رای 
شورای نظارت درباره انتخابات 

اتاق بازرگانی صادر می شود

طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس 

به انتخابات سال جاری می رسد

مردم 
از مجلس و دولت 

ناامید شده اند
2

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

آفتاب یزد
تلفنی آگهی 

می پذیرد
09128197782

اعتراضات در پاریس به روز ششم رسید

»اعتراض « به »خشونت« پلیس
 صفحه 3

 دیدگاه حقوقی
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1103- موضوع شناسایی بی حجاب ها توسط 
هوش مصنوعی نمی تواند چندان قابل قبول 
باشد. چون تحقیقات علمی نشان داده هوش 
مصنوعی می تواند در مواردی مشکل ساز باشد. 
1115- حیف شد اگر یک مربی تراز اول برای 
استقلال نیاید. بعید است این تیم با این همه 

حاشیه با مربی داخلی بتواند نتیجه بگیرد. 
1125- معــاون فرهنگی ســازمان تبلیغات 
اسلامی می گوید: همان که از سر من عمامه 
می پراند از ســر دختران روســری برمی دارد. 

حرف شان بسیار قابل تأمل است. 
1130- یک نماینده مجلس با اشاره به موضوع 
ممنوع النطــق بودن یک نماینــده می گوید 
دموکراســی و آزادی بیــان در مجلس دچار 

مشکل شود دیگر در جامعه واویلاست! 
 1942- وزیر اقتصاد گفته اند بعد از اعتراضات 
تورم افزایش یافته. این چه ربطی دارد؟ تورم 
از سال های دور وجود داشته فقط میزان تورم 
افزایش داشــته. چرا دلایل اقتصادی افزایش 

تورم را نادیده می گیرند؟ 
2011- به گفته معاون ســازمان بازرســی 
همچنان در بعضی استان ها مدارس کانکسی 
وجــود دارد. واقعا آموزش و پرورش نمی تواند 
هزینه احداث مدارس را برای این اســتان ها 

تأمین کند؟ 
2015- اگر نــرخ خط فقر 30 میلیون اعلام 
شــده. پس ما باید فکر این باشیم که با این 

اوضاع چگونه زنده بمانیم. 
2025- آثار تخریبی تحریم ها آنقدر زیاد است 
و خســارات فراوان اقتصادی برای مردم ایجاد 
کرد که حتی احیای توافق یا رفع تحریم ها هم 

مشکل چندانی از مردم حل نخواهد کرد. 
2031- اگــر دلالیســم، رانت بازی و فســاد 
اقتصــادی وجود دارد این مشــکل مربوط به 
مردم است؟ مردم رانت بازی و فساد اقتصادی 

دارند؟ مشکل سوءمدیریت است. 
1810- آقایان مســئول هرجور دوست دارند 
فکر و عمل کنند مطمئن باشند هر کاری آنان 
بکنند مورد رضایت مردم است. از طرف مردم 
هم حرف بزنند. اشکالی ندارد! ریش و قیچی 

دست آنهاست. 
1821- برخــی افراد از احتمال بازگشــایی 
سفارت آمریکا ســخن می گویند. آیا می توان 
چنین فرضی را در نظر گرفت؟ یعنی آمریکا 

دست از دشمنی با ما برمی دارد؟ 
1841- اگــر توافق در زمــان دولت روحانی 
اتفاق افتاده بود امروز شاهد این همه مشکلات 
فراوان نبودیم. نباید روند مذاکرات یا توافق به 

تأخیر می افتاد. مردم خیلی ضرر کردند.
1910- زمانی که آقای رئیسی به ونزوئلا سفر 
کردند خود به خود یاد سفر آقای احمدی نژاد 
به ونزوئلا افتادم. یاد مرحوم چاوز هم افتادم. 

روحش شاد. 
1921- وقتی برخی افراد تندرو حتی آدم هایی 
مثل آقای لاریجانی با آن همه سابقه خدمت را 
تحمل نمی کنند پس باید فهمید عده ای فقط 
دنبال پروژه خالص سازی هستند. هر چند این 
خالص سازی چیزی جز ناخالص سازی نیست! 
1641- خواستم به آن مسئول هواپیمایی که 
گفته بود »اگر قیمت بلیت هواپیما ارزان تر باشد 
اتوبوس ســواران هم سوار هواپیما می شوند« 
بگویــم اتفاقا آنقدر بلیت اتوبــوس هم گران 
شده که خیلی ها توان خرید بلیت اتوبوس هم 
ندارند شما نگران نباش. اینها سمت اتوبوس 

هم نمی روند چه رسد به هواپیما. 
1701- در شــرایط بد اقتصادی مشــکلات 
فراوانی به وجود می آید. شاید کمتر کسی به 
کسی دیگر رحم کند. کمتر صاحبخانه ای به 
مستأجر رحم کند. هر کسی فکر منافع خود 
خواهد بود. شرایط بد اقتصادی عاطفه جامعه 

را هم هدف می گیرد! 
1721- قصابــی محل ما چندی پیش گفت 
آنقدر مردم و اقتصاد آنها ضعیف شد که فروش 
من از نصف هم کمتر شــده. خودم خجالت 
می کشم بعضی ها می آیند می گویند 200 گرم 

گوشت میدی؟ واقعا غم انگیز است. 
1731- رســانه های دولتی هرچقدر دوست 
دارند فضای اقتصادی کشور را مطلوب نشان 
دهند اشــکالی ندارد. اما مردم اوضاع خوبی 

ندارند. باید واقعیات را گفت.
1751- وضعیت تورم و گرانی به حدی رسیده 
که راننــدگان یا صاحبــان اتوبوس های بین 
شهری از گرانی نجومی لوازم یدکی اتوبوس ها 
می نالند. می گویند توان تأمین این هزینه ها را 

ندارند. 
1541- متاسفانه برخی افراد هیچ تمایلی به 
دگراندیشــی و تفکر نو ندارند. اینها جامعه را 
یکدست و به صورت خالص سازی می خواهند. 
فقط دوست دارند در مناصب و مقام ها هم از 

امثال خودشان استفاده شود. 
1555- ما ســال های متمادی با تندروهای 
عده ای روبرو بودیم مرحوم هاشمی هم خیلی 
از اینها گلایه مند بود. متاســفانه گاهی اوقات 
نشانه هایی از این تندروی ها را می بینیم مثل 

قضیه اختلال در یک کنسرت. 
1601- اگر عده ای می خواهند فرآیند انتخابات 
آینده را هم به صورت یکدســت و غیررقابتی 
دربیاورند. باید بدانند اشــکالی ندارد اما روی 
میزان مشارکت بالا حساب نکنند. حالا دوست 
دارند با رای کم هم به مجلس بروند اشــکالی 

ندارد!
1621- گاهــی اوقات برخی آقایان بزرگوار از 
تریبون ها حرفی می زنند که حیرت انگیز است. 
واقعا آدم حس می کند اینها از شرایط جامعه و 

مسائل مردم بی خبرند. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: داســتان از مصاحبه ی »سعید 
حجاریان« آغاز شد، مصاحبه ای که باهنر را به دام انداخت و باعث 

شد بالاخره دچار خطایی استراتژیک شود!

<حجاریان چه گفت که باهنر برآشفته شد؟!
سعید حجاریان، که او را از تئوریسین های اصلاح طلب می دانند در 
بخشی از یک مصاحبه و در اشاره به چیستی تصمیم اصلاح طلبان 
برای انتخابات پیش رو گفته است: من معتقدم اصلاح طلبان درباره 
انتخابات مجلس آینده خوب اســت راجع به 6 فرض و یک عمل 
تامل کنند. ابتدا فرض ها را برمی شــمارم؛ فرض اول آن است که 
تمامی اصلاح طلبان بپذیرند در انتخابات مشارکت کنند. فرض دوم 
آن است که شورای نگهبان کسی را رد صلاحیت نکند. فرض سوم 
آن اســت که مردم متقاعد شوند، لازم است در انتخابات شرکت 
کنند. فرض چهارم آن است که تمام کرسی های مجلس آینده در 
اختیار اصلاح طلبان قرار بگیرد. فرض پنجم آن است که انتخابات 
بدون هیچ شک وشبهه ای برگزار شود و فرض ششم آن است که 
لوایح اصلاح طلبان توسط شــورای نگهبان رد نشود. او می افزاید: 
من معتقدم در صورت وقوع همه این فرض ها و تمهید شــرایط 
مسئله  ناتوانی و نخواستن دولت مستقر پیش  روی مجلس آینده 
است. لذا می گویم به  شرطی که آقای رئیسی به  نحوی در کابینه 
نباشــد، می توان به  شرط وجود یا حتی عدم  فرض های شش گانه 
در انتخابات مشارکت کرد.حجاریان گفته است: ترجمه حرف من 
-این- است که اصلاح طلبان انتخابات را تحریم نمی کنند، اما دیگر 
دست به کار عبث نمی زنند، چون التفات پیدا کرده اند قانون کاغذ 

است و قدرت پشت قانون و مجری آن اهمیت فراوان دارد.

<باهنر برای پاسخ دادن به حجاریان عجله کرد!
 طبیعی ترین موضوعی که به ذهن می آید این که، اصولگرایان ـ اعم 
از تندرو، میانه رو و سنتی ـ واکنش های تندی به آن چه حجاریان 
گفته اســت نشان دهند و همین گونه شــد که چراغ نخست را 
محمدرضا باهنر روشن کرد و اظهار داشت:» یادم هست سال 90 
که آقای احمدی نژاد 10 روزی خانه نشــینی کرد برخی دوستان 
دو آتیشــه او در مجلس پیش من آمدند و موضوع در دستور قرار 
گرفتن عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور را خواستار شدند که من 
خیلی با آنها برخورد کردم و گفتم »از خیلی رفتارهای احمدی نژاد 
خوشــم نمی آید اما عدم کفایت سیاســی کار کوچک و ساده ای 
نیست.« معتقدم از این اصل قانون اساسی ما یک مرتبه درباره بنی 
صدر استفاده کردیم و امیدواریم و دعا می کنم که دیگر تا انقلاب 

حضرت مهدی )عج( دیگر لازم نباشــد که از این اصل اســتفاده 
کنیم. عزل شــدن حق بنی صدر بود اما بعد آن خسارات زیادی 
همچون حوادث تروریستی هفتم تیر و هشتم شهریور و جنگ های 

خیابانی به کشور وارد شد.
در مجموع اینکــه برخی برای آمدن به صحنه انتخابات شــرط 
می گذارند، معنا ندارد. آقای حجاریان برای آمدن شــما حاکمیت 
شــرط می گذارد، نه آنکه شما برای حاکمیت شرط بگذارید. اگر 
خواستید وارد انتخابات شوید یکسری شرط و شروط است، اینها 

را بپذیرید بعد تشریف بیاورید.«
این گفته ی باهنر که:» آقای حجاریان برای آمدن شما حاکمیت شرط 
می گذارد، نه آنکه شــما برای حاکمیت شرط بگذارید. اگر خواستید 
وارد انتخابات شوید یکسری شرط و شروط است، اینها را بپذیرید بعد 
تشریف بیاورید.« ورق را برگردانید و کلاً دعوای باهنر با حجاریان را به 

دعوای شبکه های اجتماعی با محمدرضا باهنر تبدیل کرد:
ـ عباس عبدی روزنامه نگار اصلاح طلب در پاســخ به اظهار نظر 
باهنر در توئیتی نوشــت:»باهنر: آقای حجاریان برای آمدن شما 
حاکمیت شــرط می گذارد نه آنکه شــما برای حاکمیت شــرط 
بگذارید. این یعنی اســتغنای حاکمیت از مشارکت دیگران است. 
فقط اگر شروط شما را نپذیرفتند که قطعا نمی پذیرند به اتهام عدم 
شــرکت در انتخابات کسی را محکوم نکنید. رجز خوانی نیازمند 

حدی از آینده نگری است.«
ـ حسن رســولی، عضو جبهه اصلاحات، در واکنش به گفته های 
باهنر گفت:» باهنر اظهار نظر ســطحی نکند؛ فقط به این سوال 
پاســخ دهد که جایگاه مجلس کجاست؟ وقتی سران قوا درمورد 
قوانین حتی بازگشــت ســاعت کاری ادارات تصمیم می گیرند، 

کارکرد مجلس چیست؟
ـ جــواد امام در واکنش به مصاحبه اخیــر باهنر دبیرکل جامعه 

اســلامی مهندســین علیه جبهه اصلاحات نوشت: شرایطی که 
در آن حق انتخاب شــدن و انتخاب کردن توسط همفکران شما 
با اهــرم نظارت... از مردم ســلب شــده و اصلاح طلبی نیز جرم 
 محســوب می شــود جامعه را چه کسی به ســمت تحریم سوق 

می دهد؟
 ـجهان آبادی نماینده مجلس در واکنش به اظهارات باهنر نوشــت: 
» خلاصه پیشــنهاد باهنر به اصلاح طلبان؛ شما در انتخابات شرکت 
کنید بعد شــما را رد صلاحیت کنیم اما شما مردم را تشویق کنید 
تا مشــارکت بالا رود چون مردم به حرف ما پای صندوق نمی آیند. 
بعد ما اصولگرایــان با خودمان رقابت می کنیم و پیروز می شــویم 
و شما شکســت خود را بپذیرید و از ما تشکر کنید. جناب باهنر از 
 شما اصولگرایان هم عبور کردند فقط شماها را برای بازی در انتخابات

 می خواهد.
ـ احمد زیدآبادی نوشت: آقای باهنر با آنکه شرط و شروط گذاشتن 
برای ورود به صحنۀ انتخابات را بی معنا دانسته، اما »حاکمیت« را 
از این قاعده مستثنی فرض کرده است. به زعم او گروه ها و فعالان 
سیاسی و شــهروندان عادی حق اعلام شرط و شروط برای ورود 
به صحنۀ انتخابات ندارند، ولی در مقابل، حکومت از هر نوع حق 
و حقوقی برای تعیین هر جنس شــرط و شــروطی به احزاب و 

شهروندان برخوردار است...
ـ مهرداد خدیر نوشــت: محمد رضا باهنر فعال سیاسی اصولگرا 
خطاب به سعید حجاریان فعال سیاسی اصلاح طلب گفته »شما 
نباید برای حاکمیت شــرط بگذارید که تحت چه شرایطی وارد 
انتخابات می شــوید. بلکه این حاکمیت است که برای شما شرط 
می گذارد.« شــاید مخاطب این نوشــته بگویــد همین که آقای 
باهنر جمله مشــهور خود در سال ها قبل را تکرار نکرده و نگفته 
»اصلاح طلبــان بروند خدا را شــکر کنند که هنــوز دارند نفس 
می کشــند« به این معنی که به دنبال مشارکت در قدرت نباشید 
گامی رو به جلو است چون آن جمله را تکرار نکرده است. این چند 
سطر اما برای اشارتی دیگر است. بعد از عدم احراز صلاحیت علی 
لاریجانــی در انتخابات 1400 چهره هایی چون محمد رضا باهنر 
نیز دیگر عملا در بازی قدرت با میدان داری نواصولگرایان و جبهه 
پایداری نیســتند ولی با سخنانی از این دست می خواهند خود را 
همچنان در بازی جلوه دهند. حال آن که اگر ســخنی دارد باید 
خطاب به کار به دستان بگوید نه حجاریان؛  به بیان روشن تر آقای 
باهنر دیگر نمی تواند و در جایگاهی نیست که از جانب حاکمیت 
ســخن بگوید چرا که جبهه پایداری حوصله باقر قالیباف را هم 

ندارد چه رسد به  محمد رضا باهنر!

<باهنر بالاخره »گاف« داد
رئیــس جبهه پیروان خط امام و رهبری و عضو مجمع تشــیخص 
مصلحت نظام)محمدرضاباهنر( چند ویژگی منحصر بفرد دارد؛ سخت 
تن به مصاحبه می دهد، گزک به دست مصاحبه کننده نمی دهد، اساساً 
به سؤالات پاسخی شفاف نمی دهد و در نهایت این که؛ محال است در 
مصاحبه های او بتوان به یک جمعبندی رسید اما همه ی این ویژگی ها 

باعث نمی شود که او »گاف« ندهد!
در واکنش به گفته های حجاریان، باهنر و واکنش های مربوطه باید به 

چند مسئله اشاره کرد:
 ـنخست این که: حجاریان در جایگاهی سخن گفت که اساساً همفکران 
او بــا او همراهی خواهند کرد در جبهه ی مقابل، محمدرضا باهنر در 

جایگاهی است که عملاً یکه و تنها، حتی در بین همفکران خود است!
ـ نکته دوم این که: در ســالی که مشارکت مهم است گفته های 
باهنر مثل ســطل آب سردی بود بر پیکره ی آن دسته از احزابی 
است که همچنان می اندیشند شاید بتوانند مشارکت را بالابرد یا 

لااقل در همین حدود حفظ کرد!
نکته سوم: بی اختیار به این فرضیه می رسیم که حجاریان کوشید تا 
حاکمیت را مجبور کند به اصطلاح بلند بلند فکر کند یا به تعبیری 
ساده تر، حجاریان باعث شد آن چه حاکمیت درباره ی آن »تقیه« 

کرده بود، برملا شود.
 ـدو اظهار  چهارمین مسئله ای که باید بدان پرداخت این که: فقط یکی 
نظر شبیه آن چه باهنر بر زبان آورد کافی است تا انتخابات سال جاری 
به یک نگرانی بدل شود زیرا با این لحن سخن گفتن، واکنشی تلخ به 

دنبال خواهد داشت!
نکته پنجم این که: بهتر اســت باهنر در پاســخ ها مداقه کند تا 
به جز کافی که داده، متوجه مســائلی دیگری نیز بشود از جمله 
بی حوصلگی جبهه ی پایداری، مســئله ای کــه به زودی به یک 

چالش بدل خواهد شد.
ششمین و آخرین مسئله این که: باهنر بهتر است روی سری که 
درد نمی کند دستمال نبندد و با یک عذرخواهی همه را خوشحال 
کند ضمن آن که به خودش قول بدهد تا فردای انتخابات مجلس، 

هیچ اظهارنظر انتخاباتی نکند!

 باهنر بالاخره »گاف« داد

سال گذشته مساحتی به وسعت کشور سوئیس از جنگل های بارانی جهان کاسته شد. به گزارش 
فارس، سال 2022 هر دقیقه برابر با مساحت 11 زمین فوتبال از جنگل های نخستین جهان نابود 
شد و اجتماع های بومی وابسته به آن ها نیز وادار به ترک سرزمین هایشان شدند. غیر از فاجعه چه 
واژه ای مناسب تر برای این اوضاع می توان یافت. جنگل های بارانی، بزرگترین داروخانه زمین است. 
این جنگل ها زیستگاه جانوران و گیاهان نادر هستند. این مناطق مهمترین عامل جذب دی اکسید 
کربن و گازهای گلخانه ای مخرب در جهان هستند، بنابراین تاثیر مستقیمی بر اکوسیستم دنیا 
دارند. جنگل های بارانی به انگلیســی rainforest، به جنگل هایی می گویند که باران در آن ها 
بســیار زیاد می بارد، به طوری که در یک جنگل بارانی میزان کمینه بارش سالانه بین 1750 تا 
2000 میلی متر اســت. این مناطق گرم و دارای رطوبت فراوان هستند، به همین دلیل از انبوه 
گیاهان پوشیده شده است و رشد گیاهان و درختان در آنجا هرگز متوقف نمی شود. انبوه درختان 
با ارتفاع متفاوت در این جنگل ها آنقدر زیاد اســت که نفوذ به داخل این جنگل ها دشوار است. 
جنگل های بارانی برای سلامت سیاره زمین اهمیت بسیار زیادی دارند و تقریباً 1.2 میلیارد هکتار 
وسعت دارند که گیاهان مختلفی را در خودشان جای می دهند و شبیه به یک ترموستات برای 
زمین عمل می کنند. تقریباً 20 درصد اکســیژن را تولید کرده و مقدار زیادی دی اکسید کربن 
ذخیره می کنند و اثرات گاز گلخانه ای را در زمین می کاهند. میزان زیادی انرژی خورشیدی که 
در این جنگل ها جذب می شــود که به تنظیم دما در سراســر کره زمین کمک می کند و باعث 
تعادل آب و هوای کره زمین خواهد شد و همچنین به حفظ چرخه آب جهانی کمک می کند و 
بیش از 50 درصد آب های تازه در این جنگل ها ذخیره می شــوند. این جنگل محصولات زیادی 
را برای ما تولیــد می کند که به صورت روزانه آن ها را مصرف می کنیم. چوب های مختلف برای 
ســاخت لوازمی مثل در و پنجره، کابینت و هر وســیله دیگری از این جنگل ها به دست می آید. 
مواد غذایی گیاهی مثل وانیل، دارچین، و زنجبیل جزء مواد رایجی هســتند که در جنگل های 
بارانی یافت می شوند. اکوسیستم موجود در آن ها باعث رشد و پرورش میوه هایی مثل موز، انبه، 
پاپایا، کاکائو و قهوه خواهد شد. بسیاری از داروهای در دسترس در این جنگل ها تولید می شود. 
70 درصد گیاهان موجود در این جنگل ها می توانند برای بیماری هایی مثل ســرطان مفید واقع 
شوند. معمولاً داروهای آرام کننده عضلات و استروئیدها، آسم، آرتروز، مالاریا و بیماری قلبی در 
این مناطق یافت می شوند. جنگل های بارانی با سرعت زیادی در حال ناپدید شدن هستند. علت 
آن هم اقدامات انســانی در چند قرن اخیر اســت. جنگل ها به طور کلی 14 درصد کره زمین را 
تشکیل می دهند که این نوع فقط 6 درصد آن ها را شامل می شود. البته از سال 1947 میزان این 
جنگل های بارانی به نصف رسیده است. در هر دهه بین 5 تا 10 درصد گونه های مختلف گیاهی 
و حیوانی در جنگل های بارانی کاسته می شود و همین نشان می دهد که این جنگل ها در معرض 

تخریب و آسیب زیادی هستند.

 کاهش شدید مساحت جنگل های بارانی

رهبری  و  امــام  خـط  پیـروان  جبهه  رئیس   
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  و 
)محمدرضاباهنر( چند ویژگی منحصر بفرد دارد؛ 
سخت تن به مصاحبه می دهد، گزک به دست 
سؤالات  به  اساساً  نمی دهد،  مصاحبه کننده 
که؛  این  نهایت  در  و  نمی دهد  پاسخی شفاف 
یک  به  بتوان  او  مصاحبه های  در  است  محال 
جمع بندی رسید اما همه ی این ویژگی ها باعث 

نمی شود که او »گاف« ندهد!

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
 ۱402/۳/۱ مورخ   ۱402۶0۳0۱04۸000۱۸۸ شماره  رای  برابر 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات 
ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
شهرام  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  لواسانات  ملک 
اسکندر شورکابی به شناسنامه شماره ۱۳ کدملی 04۵۳0۵۵۶0۵ 
صادره شمیران فرزند عباسعلی در شش دانگ یک باب ساختمان 
 2۸۳ شماره  پلاک  از  قسمتی  مربع  متر   ۱۹/۱24 مساحت  به 
تهران   ۱۱ بخش  مزرعه  ترک  قریه  در  واقع  اصلی   ۱۵ از  فرعی 
اسکندر  عباسعلی  آقای  از  ملک  انتقال  لواسانات  ملک  ثبت  حوزه 
شورکابی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت 
اعتراض  ماه  دو  مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند 
از اخذ ،رسید ظرف مدت یک  اداره تسلیم و پس  این  به  را  خود 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی  از تاریخ تسلیم  ماه 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
شد. خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول 

تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه ۱402/۳/2۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: یکشنبه ۱402/4/۱2

نصرالله رادپور رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
لواسانات-11301

<تکمیل سامانه های حوزه مسکن ما را به سیاستگذاری صحیح سوق می دهد
 یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: تکمیل سامانه های حوزه 
مسکن نیاز کشور در این حوزه را به طور دقیق مشخص خواهد کرد و با داشتن اطلاعات 
دقیق به ما در اتخاذ تصمیمات نتیجه بخش و اثرگذار در حوزه مســکن کمک می کند. 
رحمت الله فیروزی پوربادی با اشاره به آخرین وضعیت فعالیت سامانه های پیش بینی شده 
برای ساماندهی بازار مسکن، بیان کرد: یکی از اهداف قانونگذار برای راه اندازی سامانه های 
پیش بینی شده در حوزه مسکن مانند ســامانه املاک و اسکان و سامانه سادا شناسایی 
امــلاک و جمع آوری آمار و اطلاعات دقیق در این حوزه اســت. اینکه تاکنون تا چه حد 
این سامانه ها توانستند موفق عمل کنند نظری ندارم؛ اما امیدوار هستیم مصوبه مجلس 
در این حوزه عاملی برای شناسایی املاک دستگاه ها و بخش های مختلف بوده و به دولت 
برای جمع آوری اطلاعات دقیقی در این حوزه کمک کند.وی در ادامه اظهار کرد: تکمیل 
این سامانه ها نیاز کشور در حوزه مسکن را به طور دقیق مشخص می کند. از طرف دیگر 
میزان واحدهای خالی که بدون استفاده باقی مانده است نیز مشخص خواهد شد. با تکمیل 
ســامانه ها و جمع آوری اطلاعات دقیق می توان تصمیمات درست و نتیجه بخشی برای 
ساماندهی بازار مسکن اتخاذ کرد. نماینده مردم نطنز در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: با داشتن آمار و اطلاعات دقیق می توان سیاست های درستی را اتخاذ کرد و از امکانات 
موجود حداکثر بهره را برد. کمیسیون عمران نیز فعالیت و روند تکمیل این سامانه ها را 

دنبال خواهد کرد./ایسنا
<  به زودی رای شورای نظارت درباره انتخابات اتاق بازرگانی صادر می شود

 سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: موضوع انتخابات اخیر اتاق 
بازرگانی در شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی در حال بررسی است و رأی شورا پس از 
اتمام روند بررســی ها جهت ابطال انتخابات و یا برگزاری مجدد انتخاب رئیس اتاق صادر 
خواهد شــد. علی خضریان در خصوص اعلام نظارت کمیســیون بر انتخابات اخیر اتاق 
بازرگانــی گفت: با توجه به دریافت گزارش از برخی تخلفــات در برگزاری انتخابات 28 

خردادماه 1402 اتاق بازرگانی ایران، جلســه ای در کمیســیون اصل 90 مجلس شورای 
اسلامی با حضور دبیر انجمن نظارت بر انتخابات، نماینده وزارت صمت در انجمن نظارت 
بــر انتخابات، معاون حقوقی و پارلمانی وزارت صمت و نمایندگان وزارت اطلاعات برگزار 
شــد. وی  توضیح داد: در این نشست به صورت مفصل به بررسی علل حضور آقای سلاح 
ورزی در انتخابات پرداخته شد؛ بنا بر گزارشات واصله صلاحیت نامبرده به صراحت توسط 
وزارت اطلاعات جهت حضور در انتخابات رد شده بود و هیچ گونه تأییدی مبنی بر امکان 
حضور ایشان در انتخابات صادر نشده اما ایشان به دلیل تفسیر بخش حقوقی اتاق مبنی 
 بر اخذ نامه رد صلاحیت خود توسط حراست وزارت صمت و نیز بعد از 10 روز مقرر در 
آیین نامه انتخابات اتاق، در انتخابات شــرکت کرده اســت. نماینده مــردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس یازدهم تصریح کرد: با وجود تذکر علنی نماینده 
وزارت صمت در انجمن نظارت و نیز تأکید مجدد نمایندگان وزارت اطلاعات، آقای سلاح 
ورزی با استناد به تفسیر بخش حقوقی اتاق بازرگانی در نهایت در انتخابات شرکت می کند. 
این عضو هیئت رئیســه کمیسیون اصل نودم قانون اساسی با اشاره به پیگیری های این 
کمیسیون از شورای عالی نظارت بر انتخابات گفت: موضوع در شورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی در حال بررسی است و رأی شورا پس از اتمام روند بررسی ها جهت ابطال انتخابات 

و یا برگزاری مجدد انتخاب رئیس اتاق صادر خواهد شد./ایسنا

< طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس به انتخابات سال جاری می رسد
 سخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس شورای اسلامی گفت: 
پیش بینی ما این اســت که انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی با قانون 
جدید انتخابات برگزار می شود. ولی الله بیاتی درباره اینکه آیا طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس به این دوره از انتخابات خواهد رسید، بیان کرد: تاکنون انتخابات مجلس به صورت 
اکثریتی برگزار می شد ولی در طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی 
پیش بینی کردیم تا انتخابات در تهران به صورت تناســبی برگزار شــود چراکه برگزاری 
انتخابات تناسبی، این فرصت را به همه گروه ها می دهد تا کرسی های مجلس را به دست 
آورند. از سوی دیگر برگزاری انتخابات به این نحو می تواند در افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات موثر باشد. وی در ادامه اظهار کرد: شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت ایراداتی را نسبت به برگزاری انتخابات تناسبی در تهران وارد دانستند اما 
در نهایت مجلس بر نظر خود یعنی برگزاری انتخابات به صورت تناسبی در تهران پافشاری 
کرد.  نماینده مردم تفرش در مجلس شــورای اسلامی، تصریح کرد: اکنون این بخش از 

طرح به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفته و انتظار می رود هرچه سریع تر تعیین تکلیف 
شده و به این دوره از انتخابات مجلس برسد. بیاتی تاکید کرد: پیش بینی ما این است که 
این طرح به انتخابات ســال جاری می رسد و انتخابات اسفند ماه مجلس بر اساس قانون 

جدید برگزار خواهد شد./ایسنا

< مردم از مجلس و دولت ناامید شده اند
یک نماینده مجلس گفت: ما به آقای رئیسی کمک کردیم تا امید مردم ناامید نشود اما 
این که بیایید یک نظامی را وزیر کشور بگذارید، یک نظامی را معاون سیاسی بگذارید، در 
استان ما خراسان هم یک نظامی را استاندار کردند خدا وکیلی شبیه پادگان شده است و 
ما نمی دانیم درد ملت را به چه کسی بگوییم؟ جلیل رحیمی جهان آبادی درباره درخواست 
نمایندگان برای برکناری معاون سیاسی وزیر کشور به دلیل صدور یک بخشنامه گفت: 
مسئله نمایندگان معاون سیاسی وزیر کشور و یا وزیر کشور نیست، مسئله این است همه 
قوا روی هم نمی توانند مشکلات مردم را حل کنند و مسئله این است که خیلی از مسئولان 
درک درســتی از این که مردم در چه وضعیتی زندگی می کنند، ندارند و درک نمی کنند 
همه قوا و همه مسئولان باید در کنار هم برای حل مشکلات مردم قرار گیرند.این نماینده 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: کسی منکر این نیست که انتخابات باید سالم برگزار 
شود. کسی منکر این نیست که وزارت کشور باید بی طرف باشد. کسی منکر این نیست 
که فرماندار، اســتاندار، وزیر کشور و معاون سیاسی اش نباید طرف هیچ شخص، جناح و 
طیفی قرار بگیرند و نماینده ای که محتاج حضور استاندار یا وزیر کشور و یا فلان مسئول 
وزارت کشور در حوزه انتخاباتی خودش برای رای جمع کردن است، به نظر من شایستگی 
نمایندگی ملت ایران را ندارد. نماینده باید آنچنان رابطه اش با ملت خوب باشد که نیازی به 
هیچ کدام از این افراد نباشد.وی اظهار داشت: اعتراض ما بیشتر از این باب است که معاون 
سیاسی وزیر کشور درک درستی از شرایط کشور ندارد. تا آخرین روز کار یک نماینده همه 
مسئولان با تمام توان باید دست به دست هم دهند و در کنار هم برای حل مشکلات کشور 
تلاش کنند. این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که حکومت داری ما دچار بحران 
ناکارآمدی اســت، ادامه داد: این را من نباید به آقای معاون سیاسی وزارت کشور بگویم، 
خودش باید بفهمد و کمک کند تا اولاً هر مشکلی که هست با همفکری هم و در کنار هم 
حل کنیم. در ثانی نماینده را به عنوان یک فرد انتخاباتی نبیند بلکه به عنوان یک سپر بلا 
ببیند که دارد فشار مردم را تحمل می کند و درد مردم را به دوش می کشد و در کنار نظام 

جمهوری اسلامی شبانه روز زندگی اش را برای حل مشکلات مردم گذاشته است./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند

در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس 
پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: معترضان به خشونت های پلیسی در حالی 
بــه خیابان آمدند که دولت فرانســه بیش از ۴۵ هــزار پلیس و نیروی ویژه 
امنیتی را به همراه خودروهای ســبک زرهی در پایتخت و شــهرهای بزرگ 
دیگر این کشــور از جمله مارسی، بوردو و لیون مستقر کرده بود. ناآرامی ها 
و خشــونت های شهری در اعتراض به کشته شــدن ناهل،  نوجوان عرب تبار 
۱۷ ســاله ای که در حومه پاریس به ضرب گلوله پلیس فرانســه جان باخت 
همچنان در شــهرهای مختلف این کشــور ادامه دارد. بر اساس آمار موقتی 
که وزارت کشور فرانســه در اختیار رسانه ها قرار داده ۷۱۹ تن از معترضان 
که دولت فرانسه آن ها را آشو بگر و یا نوجوانان متاثر از محتوای تحریک آمیز 
در شبکه های اجتماعی لقب داده دســتگیر و بازداشت شده اند. رسانه های 
داخلــی به نقل از پلیس و ماموران امنیتی علت دســتگیری این دســته از 
معترضان را به همراه داشــتن وســائل یا ابزاری عنوان کرده اند که قابلیت 

استفاده از آن به عنوان سلاح و یا پرتابه های آتش زا وجود دارد.

<جوانانفرانسویاوضاعکنونیرابهمثابهجنگباسیستمکشورتلقیمیکنند
روزنامــه گاردیــن در تحلیلی میدانی، اعتراضات در فرانســه را این گونه به 

تصویر می کشد:
»سیاســتمداران جناح راست و چپ، دانشمندان علوم اجتماعی، تحلیلگران 
و مفســران به طرق مختلفی خشونت در فرانسه را که به دنبال کشته شدن 
یک نوجوان ۱۷ ســاله به دست پلیس این کشور شدت گرفته است، محکوم 
و یا توجیه کرده اند. اما آشــکارترین و هوشــمندانه ترین شهادت به روایت 
»کندرا«، شهروندی در نانتر، حومه پاریس، تعلق دارد، جایی که این نوجوان 
در یک ایست بازرسی کشته شد. از سال ۲۰۲۰، تعداد ۲۱ تیراندازی مرگبار 
در ایست بازرســی پلیس گزارش شده است که اکثر قربانیان یا سیاه پوست 

و یا اصالتا عرب بوده اند.« 
»کندرا« شــهروند ۴۰ ساله ســاکن نانتر به خبرنگار روزنامه گاردین گفت: 
»شب گذشته طی چهار ساعت، جوانان در گروه هایی در خیابان های مختلف 
فرانسه حضور داشتند. من جدا فکر می کنم که جوانان اینجا خودشان را در 
یک جنگ در نظر می گیرند. آن ها این موقعیت را به مثابه جنگ با سیســتم 
کشــور تلقی می کنند. این جنگ فقط علیه پلیس فرانســه نیســت و بلکه 
چیزی فرای آن اســت. ایــن فقط نیروهای پلیس نیســتند که مورد هدف 
قرار می گیرند، بلکه ســالن ها و ســاختمان های شهر نیز مورد حمله و هدف 
معترضان هســتند... در واقع یک بعد سیاســی وجود دارد؛ حسی که انگار 
سیستم هیچ کاری نمی کند. جوانان مورد تبعیض قرار گرفته اند و همچنین 

نادیده گرفته شده اند.«
مرگ نائل مرزوق، نوجوان ۱۷ ســاله آفریقایی تبار به دست پلیس فرانسه و 
انتشــار ویدئویی از لحظه شــلیک به او به طرز غریبی برای مادر، خانواده و 
دوســتانش دردناک و غم انگیز اســت. اما این مسئله اتفاقی نبود که در انزوا 
باقی بماند، بلکه بازتاب گســترده اش مشــکلاتی را در میان پلیس فرانسه و 
مسائل مربوط به نژادپرســتی پررنگ تر کرده و جامعه باید نسبت به تمامی 
این ها هوشــیار باشــد. به بیان دیگر و براســاس مفهومی گسترده تر، مرگ 
مرزوق سوالات غامض و لاینحلی را درباره اصرار متعصبانه فرانسه نسبت به 
همگون ســازی نژادی، سکولاریسم و یک هویت مطلق با قائده کلی و جهان 

شمول مطرح کرده است.
روش های خشــونت آمیز و بعضاً وحشــیانه پلیس فرانســه مشکل اساسی و 
بزرگی تلقی می شود. این مســئله در اعتراضات خیابانی موسوم به »جلیقه 
زردها« در ســال های ۲۰۱۸ الی ۲۰۱۹ برجسته شــد؛ هنگامی که هزاران 
تن از معترضان زخمی شــدند. ســال گذشــته میلادی مشکل مشابهی در 
اعتراضات بــه اصلاحیه و افزایش قانون بازنشســتگی در فرانســه رخ داد. 
نهادهای حقوق بشــری و همچنین دیده بان حقوق بشــر ســازمان ملل به 
اعتراضات اخیر واکنش تندی نشــان دادند و با اشــاره به قتل نائل ۱۷ ساله 
گفتند »اکنون برای فرانســه وقت آن رســیده تا به طور جدی به مشکلات 

عمیق مربوط به نژادپرستی رسیدگی کنند.«
شکســت طبقه های سیاسی فرانسه جهت رســیدگی به این مشکل، یکی از 
دلایلی اســت که بسیاری از جوانان به خصوص مردم رنگین پوست معتقدند 
که با سیســتم در حال جنگ هستند. همچنین سیاستمداران راست فرانسه 
کــه این اعتراضات را "شــورش" و یا "جنگ داخلی" خوانده اند، خودشــان 
عموما نژادپرســت تلقی می شــوند. حتی امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری 
فرانسه هم به "بی مســئولیتی" متهم شده است زیرا او به جای آنکه به این 
موضوع رسیدگی کند، در بحبوحه شرایط کشورش و اعتراض شهروندانش، 
به کنســرت التون جان، خواننده و نوازنده انگلیســی رفته بود. ماکرون این 
حادثه تیراندازی را "غیرقابل توجیه" توصیف کرد و همین اظهارات او باعث 
خشــونت اتحادیه های پلیس شد. پلیس فرانســه با توصیف معترضان تحت 
عنوان "دسته های وحشــی" اقدام خود را توجیه می کند و همین امر بیانگر 

شکاف خطرناک و عمیق تر میان فقیر و غنی در فرانسه است.
فقــر، محله های زاغه نشــین، بیــکاری، فرصت های محــدود زندگی و انزوا 
در جامعه جزو مشــکلاتی هســتند که جوانان در بســیاری از کشــورهای 
توســعه یافته به خصــوص بریتانیا با آن هــا مواجه هســتند. و هنگامی که 
مســائل حاد و غیرحل نشده ای مثل نژادپرســتی به چنین ترکیب بی ثباتی 
افزوده می شــود، عجیب نیســت کــه انفجارهــای کنترل نشــده ای اتفاق 
 بیفتد. آنچه که در فرانســه در حال رخ دادن اســت، هشــداری برای همه 

می باشد.«

<جهاننظارهگرفروپاشیدرونیفرانسهماکروناست
 »آن الیزابت موته« در مطلبی برای نشــریه دیلی تلگــراف، اعتراضات را از 

دریچه ای دیگر دیده آن را »فروپاشی درونی فرانسه« معنا کرده است.
در مطلب دیلی تلگراف می خوانیم: »ماکرون در حال از دســت دادن کنترل 
فرانسه است. هزاران تن دستگیر شده اند. مدارس، مراکز اجتماعی، سالن های 
شهر، مجتمع های ورزشــی، دفاتر پست به آتش کشیده شده اند. غارت ها از 
ســوپرمارکت های لیدل گرفته تا فروشگاه های اپل رویت می شوند. ژاندارم ها 
و نیروهای ویژه، علاوه بر نیروی انتظامی مســتاصل، برای گشت زنی شبانه 
به خیابان هــا آمده اند. در این هیاهو، خشــم مغازه دارانی که فریاد می زنند 
منع آمد و شــد ایجاد کنید وگرنه خودمان امور را به دست می گیریم، رو به 

افزایش است.«
این روزنامه در ادامه می نویسد: »و پس از پنج روز شورش در سراسر فرانسه، 
این احساس فزاینده مبنی بر اینکه وضعیت کنونی عمدتا نتیجه تقریبا یک 
ربع قرن نادیده گرفتن قوانین و نظم اساسی توسط دولت های شکست خورده 
اســت، وجود دارد. ویدیوی وایرال شده از نائل المرزوقی ۱۷ ساله که نشان 
می دهــد پلیــس او را در خیابانی متوقف کرده و نهایتــا از فاصله نزدیک و 
مستقیم به قفسه سینه او شــلیک می کند، اکثریت فرانسه را در شوک فرو 
برده اســت، نه فقط ســاکنان محله های قومیتی حومه نشین این کشور را، 

مانند همان جایی که او در آنجا زندگی کرد و زندگی اش گرفته شد.«
چنیــن به نظر می رســد؛ راهپیمایی ۶۰۰۰ نفری کــه روز بعد از آن به راه 
افتاده و خواســتار برقراری »عدالت« شــد، کاملا مشــروع تلقی می شد تا 
اینکه به شــکل فاجعه باری به شیوه  همیشگی تشدید شد. شورش، اتهامات 
آتش افروزانه )نژادپرســتی دولتی و اینکه »آنها« می خواهند »ما« را بکشند( 
و ســپس به معنای واقعــی کلمه آتش افــروزی شــامل برافروختن آتش، 
خرابکاری های بی معنی و تخریب از ایســتگاه های اتوبوس تا فروشــگاه ها، 
مهدکودک هــا و خانه های ســازمانی ارزان بــه راه افتــاد. همچنین اموال 
خصوصی و عمومی در هیچ جا در امان نماند. درهم و برهم؛ از ســرقت یک 
 بسته شش تایی شــیر نیمه چرب گرفته تا ساعت، جواهرات، کفش نایک و 

کالسکه بچه.
»آن الیزابــت موته« در ادامه یادآور شــده:»وقتی طغیان ها به راه افتاد، من 
در گفت وگوهای توکویل بودم؛ کنفرانسی درباره درگیری اوکراین و روسیه. 
در آنجا کشــورهای شرق اروپا – لهستانی ها، اوکراینی ها، روس های مهاجر، 
همراه با بریتانیایی ها، فرانســوی ها، آمریکایی ها و اســپانیایی ها- با ناباوری 
فزاینده ای شــاهد چنین ویرانی های بی رویه  در کشــوری بودند که مثلا در 
صلح به ســر می برد. یک مورخ و ژئواستراتژیست مشــهور لهستانی که در 
آن جلســه حاضر بود، گفت: آنها قرارداد اجتماعی را که برای دموکراســی 
ضروری است، از بین می برند. در جلسه، ما در مورد هزینه بازسازی اوکراین 
پــس از جنگ بــرای اروپا بحث می کردیــم، فرانســوی ها در گرماگرم این 

 جلسه نگران هزینه بازســازی بخش هایی از مارسی، لانس، بوردو و پاریس
 بودند.«

»آن الیزابت موته« تأکید می کند:» امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه 
هم از سناریویی که بعد از مرگ جورج فلوید به راه افتاد و اعتراضات موسوم 
 به "زندگی سیاه پوســتان مهم اســت" را رقم زد، آگاه است. از همین رو، او 
دو دل بــود و پیش از اعزام ژاندارم ها ســه روز تمام صبــر کرد و در نهایت 
منع آمد و شــد اعلام کرده و ارتش به خیابان ها آمد. در همین حال به نظر 
نمی رسد که اوضاع چندان آرام شــده باشد؛ رئیس جمهوری فرانسه مجبور 
شــد تا سفر رسمی خودش به آلمان را لغو کند. کنترل اوضاع هم به سرعت 

از دستان او خارج می شود.«

<تحولاتاخیردوگزینهپیشرویفرانسهگذاشته؛
اصلاحوتغییرفوریویاجنگداخلی

عبدالباری عطوان هم که در باره ی بسیاری از تحولات منطقه ای و بین المللی 
می نویسد، از کنار اعتراضات در فرانسه نگذشته است. این تحلیلگر سرشناس 
جهان عرب در تحلیلی درباره تحولات این روزهای فرانســه با اشاره به اینکه 
این کشــور اروپایی با یک جنگ داخلی بدون پایان مواجه است، گزینه های 

پیش روی رئیس جمهوری این کشور را مشخص کرد.
از نــگاه عبد البــاری عطوان، تحلیلگر سرشــناس جهان عرب و ســردبیر 
روزنامــه فرامنطقــه ای رای الیــوم:» اعتراضات و اقدامات خشــونت آمیزی 
که در حال حاضر در فرانســه در جریان اســت، تنها بــه دلیل اقدام پلیس 
این کشــور در قتل یــک جوان جزایــری الاصل به نام نائل نیســت؛ بلکه 
نتیجه تشــدید خفقانی ناشی از گســترش ظلم و زور، نابودی دستگاه های 
امنیتی و شــرایط معیشــتی غیرانســانی مهاجران به ویژه از کشــورهای 
عربی و اســلامی اســت. فرانسه به دلیل تشــدید این اقدامات تحریک آمیز 
یکی از مهمترین مراکز نژادپرســتی، نفرت پراکنی و اسلام هراســی در قاره 
اروپا تبدیل شــده و ترور نائل ۱۷ ســاله توســط یکی از نیروهای پلیس به 
 منزله انفجــار این خفقان متراکم بود که به اوج خود رســیده و کنترل آن 

دشوار است.
ایــن تحولات یک جنــگ به تمام معنا اســت، با وجود اســتقرار ۴۵ هزار 
پلیس و نیــروی امنیتی، اعتراضات برای پنجمین روز پیاپی ادامه داشــت 
و تاکنــون در ایــن اعتراضات بیش از ۲۰۰۰ دســتگاه خــودرو آتش زده 
شــده، صدها پاســاژ تنها در پاریس غارت شــده، ۲۰۰۰ تن بازداشت شده 
و ۲۰۰ نیــروی پلیس زخمی شــده اند. پیش بینی می شــود در صورتی که 
این شــرایط مهار نشــده و اقدامات خشــونت آمیز متوقف نشــود، این آمار 
 افزایش پیدا کند و تا زمان نگارش این متن نشــانه ای از توقف این وضعیت

 وجود ندارد.
مهاجران در فرانسه به ویژه مهاجران عرب و مسلمان رفتارها و برخوردهای 

بسیار و انواع به حاشیه راندن ها و اقدامات تحریک آمیز را تحمل کرده و خشم 
خود را فروخورده و با دولت هایی همزیســتی کرده اند که از طریق حمایت از 
کســانی که با کاریکاتورهای موهن به اعتقادات آنها حمله کرده و به پیامبر 
آنها اهانت می کردند و نیز اســتقبال گرم از اهانت کنندگان به قرآن کریم با 
طــرح بهانه دروغین آزادی بیان، عامدانه به آنها اهانت کردند. خطرناک تر از 
آن جانبداری آشکار دولت های فرانسه از جنایات رژیم اشغالگر در فلسطین 
اشــغالی اســت، این دولت ها هرگونه اعلام همبستگی سیاسی و یا رسانه ای 
با قربانیان کشــتارهای رژیم اشــغالگر را به منزله حمایت از "تروریســم" و 
یهودســتیزی دانســته و تریبون های رســانه ای خود را به روی حامیان این 
کشــتارها و جلادهای آن و روایت های دروغین آنها گشودند و تریبون های 
خود را به روی دیگر رویکردهای حامی حق و عدالت، قطعنامه های سازمان 
ملل و دیدگاه هایی که با میراث انقلاب فرانسه در آزادی ها هماهنگ هستند، 

به طور کلی بستند.
زمانی که دولت های فرانسه با رد گذشته منفور استعماری خود، از عدالت در 
فلسطین اشغالی حمایت کرده، سیاست هایی را در حمایت از حقوق مشروع 
فلســطینی ها در پیش گرفته، با مهاجران همانند شــهروندانی برخوردار از 
حقوق برخورد کرده، تا حد امکان از سیاست های به حاشیه راندن و تبعیض 
دوری کرده و تمامی شــرایط ممکن را برای آســان کردن این همزیستی و 
ادغام فراهم می کردند، فرانســه امن تر و باثبات تر بود. مسئله تنها سیاست ها 
و اقدامات نژادپرســتانه، به حاشــیه راندن ها و نفرت پراکنی و اسلام هراسی 
نیست؛ بلکه بازگشت تاسف بار به گذشته استعماری و میراث آن در برخورد 
با مهاجران در فرانســه از ساکنان همان مســتعمره های قدیم و نیز مداخله 
سیاســی، نظامــی و اقتصادی به شــکلی خونبار و ویرانگــر در امور اصلی 
کشورشان است، آیا این دولت نیکولای سارکوزی نبود که مداخله نظامی در 
لیبی را رهبری کرده و جنگنده های ناتو را برای بمباران شــهروندان بی دفاع 
و کشــتن ده ها هزار تــن از آنها به بهانه حمایــت از "انقلاب" و تغییر رژیم 
دیکتاتوری فرســتاد و در ادامه برای ما روشن شد که واقعیت کاملا متفاوت 
است و هدف غارت منابع نفت و گاز و ناکام گذاشتن پروژه معمر قذافی برای 
چاپ دینار آفریقایی با پشــتیبانی طلا و مقابله با نفوذ استعماری پیش رونده 

به سوی قاره سیاه است.
آیــا ایــن دولت فرانســه نبود کــه گروهی را با عنوان دوســتان ســوریه 
فرســتاد و از طرح اعلام و اعزام هزاران شــبه نظامی بــرای ویران کردن و 
تقســیم ســوریه و قتل صدها هزار تن از مردم آن حمایــت کرد؟ از نظر ما 
کوتاه ترین راه برای بازگشــت آرامش به فرانســه و شــهرهای آن با اعتراف 
جدی به اشــتباه و تلاش برای تغییر تمامی سیاســت ها و موضعگیری های 
حامی به حاشــیه راندن ها، اسلام هراسی و نژادپرســتی و نیز نهادینه سازی 
برابری و ارزش های عدالت و انسانیت آغاز می شود و در غیر این صورت این 
کشــور در حالیکه شــرایط اقتصادی آن رو به وخامت بوده و بدهی های آن 
 دســتکم به بیش از سه تریلیون یورو رسیده، به سوی جنگی داخلی کشیده 

خواهد شد.
ما که چند بار در این مقاله از اتهام نژادپرســتی اســتفاده کردیم، فرانسه و 
دولت آن را متهم نمی کنیم، دفتر حقوق بشــر ســازمان ملل در بیانیه های 
رســمی خود بارها درباره تشــدید ایــن آفت هشــدار داد و توقف اقدامات 
متجاوزانه و نژادپرســتانه در حق حاشیه نشــین های مناطق فقیر فرانسه را 
خواستار شد. در پایان باید بگوییم، فرانسه و نه فقط امانوئل ماکرون، رئیس 
جمهوری آن، به عنوان حامی اصلی اسلام هراســی با چالش های بی سابقه ای 
مواجه است که امنیت و ثبات آن را تهدید می کند و این چالش ها به صورت 
آشــکاری در انتفاضه کنونی محرومان این کشــور و آن هم در بدترین برهه 
تاریخی آن از منظر سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی و حتی نظامی با توجه 
به مداخله مســتقیمش در جنگ اوکراین منعکس شده و باید در اسرع وقت 
و پیش از آن که شــرایط وخیم تر و گســترده تر شده و به سطحی غیر قابل 
کنترل برســد، به اشــتباه های خود اعتراف کرده و بــرای جبران آنها اقدام 
کند. جوان الجزایری کشــته شده در فرانسه تنها کبریتی برای روشن کردن 
فتیله بشــکه این خفقان گســترده بود و این انفجار دو گزینه را پیش روی 
فرانســه قرار داده؛ یکی اصلاح و تغییر سریع و دیگری جنگ داخلی محدود 

یا نامحدود و بی پایان.«
نکته ی پایانی این که به نظر می رســد فرانســه، یکی از معدود کشورهایی 
اســت که اعتراض کردن در آن آسان اســت زیرا طی سال های اخیر، برای 
چندمین بار اســت که اعتراضات سراســری، فرانسه را به یکی از کانون های 
بحران در اروپا تبدیل می کند، اعتراضاتی که گاه هفته ها، ماه ها و بیشــتر از 
یک سال به طول می انجامد اما در سایه ی این اعتراضات، این بازنگری های 
قانونی و اجتماعی اســت که مردم را نســبت به آن چه برای آن به خیابان 
آمده انــد، امیدوارتر می کند. موضوع مهم تر این که، معترضان، همیشــه و 
تکــراری قدم در خیابان نمی گذارند، هر بار موضوعی تازه که از یک اعتراض 
یا اتفاق کوچک اما تلخ آغاز شــده اســت اما با واکاوی در اعتراضات دو دهه  
اخیــر می توان گواهی داد معترضان با صبر و حوصله به خواســته های خود 
 رســیده اند حتی اگر برای حکمرانان فرانســوی، تن دادن به آن سخت بوده 

باشد!
در مجموع چنین باید نتیجه گرفت که مکرون، با همه ی تلاشــی که به کار 
بســته، همچنان زیر ضرب محافظه کاران و تندروهای نزدیک به »لوپن« و 
همفکران او قرار دارد و چه بسا این تداوم در نهایت مکرون را متقاعد کند تا 

خیلی آرام قدرت را واگذار کند!

 اعتراضات در پاریس به روز ششم رسید

»اعتراض « به »خشونت« پلیس

 پکن در پی زخمی شدن دو گردشگر چینی در جریان ناآرامی های اخیر فرانسه به پاریس 
شــکایت کرد. به گزارش ایلنا به نقل از رویترز، دفتر امور کنسولی چین روز یکشنبه در 
بیانیه ای اعلام کرد که سرکنســول چین در شهر مارسی در پی زخمی شدن دو گردشگر 
چینی بر اثر شکســته شدن شیشه اتوبوسی در این شــهر جنوبی فرانسه شکایت کرده 
است. در این بیانیه آمده اســت که سرکنسول در شکایت رسمی خوداز فرانسه خواسته 
است تا امنیت شهروندان چینی و حفاظت از دارایی آن ها را تضمین کند. تلویزیون مرکزی 
چین گزارش داد که این اتوبوس روز پنج شنبه در جریان ناآرامی های ناشی از قتل نوجوان 

الجزایری توسط پلیس فرانسه مورد حمله قرار گرفت.
 در بیانیه کنســولگری آمده است که گردشگران چینی پس از این حادثه فرانسه را ترک 
کردند. طبق این بیانیه، چین از شهروندان مقیم و یا مسافر در فرانسه خواسته است که به 

دلیل ناآرامی ها احتیاط کنند.

<»مرتضیمکی«کارشــناسمســائلاروپا:منشــأدرگیریهایفرانسهتعمیقگســلاجتماعیاست/
عدماصلاحاتاقتصادیوسیاسی،بحرانعمیقتریمقابلپاریسقرارمیدهد

کارشناس مسائل اروپا گفت: عدم اصلاح ساختار اجتماعی و اقتصادی فرانسه باعث شده 
تا مرگ نوجوان 1۷ ســاله هم مزید بر علت شود و حتی کسانی که کوچک ترین نارضایتی 
از دولت داشــتند به خیابان ها آمدند.  »مرتضی مکی« کارشناس مسائل اروپا در تشریح 
ریشه های اعتراضات اخیر فرانســه در گفت وگو با ایلنا عنوان کرد: رویدادهای چند روز 
اخیر در فرانســه بار دیگر شکاف های قومی و مذهبی را در این کشور به نمایش گذاشت. 
تقریبا هر ساله اعتراضات سندیکایی، کارگری و غیره را در فرانسه شاهد هستیم و هرچند 
وقت یک بار این مسائل اتفاق میفتد و در دوره اول و دوم ریاست جمهوری امانوئل ماکرون 
هم این اعتراضات افزایش پیدا کرد که ریشــه اجتماعی و اقتصادی دارد. آنچه در مورد 
اعتراضات اخیر فرانســه بیش از هر چیز دیگر به چشم می خورد، رفتار پلیس این کشور 
است. باید متوجه باشیم که پلیس هیچ کشــور اروپایی به اندازه پلیس فرانسه در قبال 

برخورد با معترضان خشــونت به خرج نمی دهد و همچنین تجهیزاتی که در اختیار پلیس 
فرانســه قرار دارد، موجب به وجود آمدن انتقادهای زیادی شــده و نقدها همچنان علیه 

رفتار پلیس فرانسه با معترضان زیاد است.
وی ادامه داد: در مورد خســارت هایی که از ســوی معترضان گزارش می شود، باید توجه 
کنیم که در ســال 200۵ میلادی، چیزی حدود 10 هزار خــودرو در جریان اعتراضات در 
دوران ریاســت جمهوری ژاک شــیراک به آتش کشیده شــد و در همان موقع بسیاری 
 از تحلیلگران هشــدار داده بودند که خشــم فروخورده جامعه می توانــد در آینده ای

 نه چندان دور ســاختار سیاسی فرانســه را با چالش جدی روبه رو کند. این تحلیل تا 
حد زیادی درســت بود؛ چراکه نوع رفتار و مواجهه سیستم سیاسی، اقتصادی و آموزشی 
فرانســه با مهاجران طی سال های اخیر باعث شــده که یک شکست مشخص در کارنامه 
دولت های فعلی و پیشــین این کشور درج شــود. از منظر دیگر تضادها و رفتار مردمان 
فرانســه با مهاجران و تشدید مهاجرستیزی در این کشــور تا جایی ادامه پیدا کرده که 
حتی بر گزینش افراد برای مشــاغل هم تاثیرگذار بوده اســت. بر همین اساس ما با یک 
 شکاف کامل اجتماعی روبه رو هستیم که حالا مشکلات اقتصادی و سیاسی هم بدان اضافه 

شده است.
این تحلیلگر مسائل سیاسی تصریح کرد: نارضایتی و تبعیض های انباشته شده موجب شد 
که یک نوجوان 1۷ ساله عرب تبار توسط پلیس فرانسه کشته شود و حالا نه تنها در پاریس 
بلکه در تمام شهرهای این کشــور معترضان با پلیس درگیر هستند و فرانسه حدود پنج 
روز اســت که در آتش و خشم می سوزد. اینکه چنین اتفاقی چرا یکباره به تمام شهرهای 
فرانسه ســرایت کرد و بحران تا به این حد عمیق شد، دلایل زیادی دارد اما واقعیت این 
 است که عدم اصلاح ســاختار اجتماعی و اقتصادی کشــور باعث شده تا مرگ نوجوان 
1۷ ساله هم مزید بر علت شود و حتی کسانی که کوچک ترین نارضایتی از دولت داشتند به 
خیابان ها آمدند و علیه دولت و پلیس دست به اعتراض زدند اما در این بین نباید اتفاقاتی 

که در فرانسه رخ می دهد را با سایر کشورها قیاس کرد.
وی افزود: رئیس جمهور فرانســه بخشــی از این اعتراضات را به شــبکه های اجتماعی 
پیونــد می زند و حتی نام برخی از صفحاتی که معترضــان را تحریک می کند اعلام کرده 
امــا به نظرم این یک تلاش بــرای کنترل وضعیت و افکار عمومی اســت. از منظر دیگر 

پلیس و مســئولان امنیتی و برخــی از جمهوری خواهان از دولت مکرون خواســته اند 
تا با شــدت عمل بیشــتری وارد میدان شوند؛ چراکه برخی از کســانی که پرونده های 
کیفری داشته اند هم وارد میدان شــدند و اوضاع به سمت برخوردهای رادیکال تر پلیس 
پیش رفته اســت. به هر حال رفتارهایی که در فرانســه شاهد آن هســتیم منتقدانی 
 دارد اما مســاله دیگر ضررهایی اســت که از حیث اقتصادی برای دولت فرانسه به وجود 

آمده است.
مکی در پایان خاطرنشــان کرد: توجه داشته باشــید که ما در ابتدای فصل تابستان قرار 
داریم و هر ســاله میلیون ها نفر توریست از سراســر جهان برای تفریح در این فصل به 
فرانسه می آیند، اما حالا به دلیل شرایط بحرانی از ورود آنها جلوگیری شده است که همین 
مســاله تبعات اقتصادی برای الیزه خواهد داشت. در نهایت باید بگویم تمامی مسائلی که 
طی روزهای اخیر در فرانســه شاهد بودیم، ریشه در رفتارهای سیاسی و اجتماعی دولت 
و پلیس فرانســه دارد که اگر برطرف نشود، بدون شک یک بحران عمیق تر مقابل پاریس 

قرار خواهد گرفت.

<سیاستمدارفرانسوی:کشوردرآستانهجنگداخلیقراردارد
سیاستمدار فرانسوی هشدار داد که این کشور در آستانه جنگ داخلی قرار گرفته است. 
به گزارش ایلنا به نقل از اسپوتنیک، »اریک زمور«، نامزد پیشین ریاست جمهوری فرانسه 

گفت که ناآرامی ها در فرانسه را می توان آغاز یک جنگ داخلی و قومی برشمرد.
وی گفت: »جنگ داخلی به مفهوم درگیری بین مردم و مقام های یک کشــور اســت و 
این دقیقا همان چیزی اســت که اکنون در حال وقوع است.« این سیاستمدار فرانسوی 
افزود: »دلیل وقایعی که اکنون رخ می دهد، سیاســت مهاجرتی فرانســه است. علاوه بر 
این پلیس اکنون تحت فشار بیش از حد است. به نیروهای پلیس دستور داده شده که در 
جنگ شــرکت نکنند، زیرا چنین اقدامی ممکن است منجر به تلفات شود که به نوبه خود 

ناآرامی های غیر قابل کنترل بیشتری را رقم می زند.
 وی همچنین تاکید کرد: »اگرچه قتل یک نوجوان غیرقابل بخشــش است، اما این قربانی
 1۷ ســاله چندین بار محکومیت قبلی داشته است. نام او در 1۵ مورد پرونده جنایی ذکر 

شده و پنج بار نیز به دلیل نافرمانی تحت تعقیب قرار گرفته بود.«

        شکایت پکن از پاریس در پی زخمی شدن دو گردشگر چینی
         در ناآرامی های فرانسه

|

 معترضان به خشونت های پلیسی در حالی به خیابان آمدند که دولت فرانسه بیش از ۴۵ هزار پلیس و نیروی ویژه امنیتی 
را به همراه خودروهای ســبک زرهی در پایتخت و شهرهای بزرگ دیگر این کشور از جمله مارسی، بوردو و لیون مستقر 
کرده بود. ناآرامی ها و خشــونت های شهری در اعتراض به کشته شدن ناهل،  نوجوان عرب تبار ۱۷ ساله ای که در حومه 
پاریس به ضرب گلوله پلیس فرانسه جان باخت همچنان در شهرهای مختلف این کشور ادامه دارد. بر اساس آمار موقتی 
که وزارت کشور فرانسه در اختیار رسانه ها قرار داده ۷۱۹ تن از معترضان که دولت فرانسه آن ها را آشو بگر و یا نوجوانان 
متاثر از محتوای تحریک آمیز در شبکه های اجتماعی لقب داده دستگیر و بازداشت شده اند. رسانه های داخلی به نقل 
از پلیس و ماموران امنیتی علت دستگیری این دسته از معترضان را به همراه داشتن وسائل یا ابزاری عنوان کرده اند که 

قابلیت استفاده از آن به عنوان سلاح و یا پرتابه های آتش زا وجود دارد



مدیرعامل ســازمان ورزش شــهرداری تهران گفت: در رویداد 
»قهرمان شهر« ۱۰ رشــته برای آقایان و ۱۰ رشته برای بانوان 
طراحی شــده است. رشته هایی که دامنه جنسیتی و سنی تمام 
رده هــا و قابلیت اجرا در فضــای باز و پارک هــا و خیابان ها را 
دارد. به گــزارش ایلنا، با توجه به در پیــش بودن دومین دوره 
مســابقات »قهرمان شهر«، حســین اوجاقی مدیرعامل سازمان 
ورزش شــهرداری تهران صبح روز - یکشنبه ۱۱ تیر ۱۴۰۲- در 
نشست خبری با اصحاب رســانه، جزئیات این رویداد را تشریح 
کــرد. وی در ابتدای این نشســت اظهار کرد: از بعد جســمانی 

و روانی و نشــاط اجتماعی، ورزش امری بسیار تاثیر گذار است. 
۵۶ درصد مردم ما از لحاظ جســمانی دچار فقر حرکتی هستند 
و ۴۰ درصد مــردم ما درگیر دیابت هســتند. فعالیت بدنی در 
تهران ۱۳ دقیقه اســت درحالی که نــرم جهانی آن حدود ۵۰ 
دقیقه اســت. اوجاقی افزود: وظیفه سازمان ورزش ترویج ورزش 
همگانی و ســامت روانی و جسمانی است و استعدادیابی را نیز 
در کنــار آن دنبال می کنیم. مجموعه ســازمان ورزش از طریق 
زیرســاخت ها و از طریق برگزاری رویدادها به شهروندان خدمت 
می کند که این نشســت به منظور برگزاری رویداد قهرمان شهر 

برگزار شــده است. مدیرعامل ســازمان ورزش شهرداری تهران 
ادامه داد: در این رویداد ۱۰ رشته برای آقایان و ۱۰ رشته برای 
بانوان طراحی شده است. رشته هایی که دامنه جنسیتی و سنی 
تمــام رده ها و قابلیت اجرا در فضای باز و پارک ها و خیابان ها را 
داشته باشند. وی اضافه کرد: هدف گذاری ما این است که بالای 
۷۰۰ هزار تا یک میلیون نفر را برای این مســابقات درگیر کنیم. 
بــه همین منظور هم ثبت نــام را به صورت رایگان قرار دادیم و 
 در مراحل نهایی جوایز نقدی و تجهیزات ورزشــی برای برندگان 

در نظر گرفته ایم.

شلختگی گفتاری
ادامه از صفحه اول:

بارها و بارها در جامعه شاهد بیان حرف حرفهایی از سوی یک مدیر 
ارشد بودیم و آثار سوء امواج منفی آن را بر بخشی از جامعه یا تمام 

آن مشاهده کردیم.
آثار بدبینی بر تاشگران خالص و مومن وارد شده در حالی که هدف 
فقط لایه ای از جامعه یا گروه کوچکی از آن بوده اســت. در اینجا 

لازم است بعضی از مفاهیم خالی از حقیقت را عرض کنم.
الــف( وعده و وعید های بی اســاس و دروغ وقتی یک مدیر در هر 

مســندی که باشد موجب تهی ساختن مخاطبان از اعتماد گشته 
و دیگــر حرف و وعده ای از مدیران هم ردیف یا بالاتر از وی محال 

است که پذیرفته شود.
ب( تهمت، افترا، شــایعه و هر بیانی که خالی از حقیقت باشــد و 
در مــورد فرد یا افرادی پخش یا منتشــر گــردد. تکرار دروغهای 
رسانه های معاند اعم از ماهواره ها یا رسانه های مجازی دروغگویان.

ج(گاهــی بعضی از مدیران ارشــد برای تبرئــه خویش از مطالب 
مطرح شده در مورد فرد یا افرادی در سطوح مختلف توپ رشوه و 

دریافت ها را به زمین آن مدیر می اندازد.
در خاتمه باید عرض کنم که روسفیدی در دیوان الهی مهم و حق 

است نه قســم و مورد پذیرش وگرنه پاکی دامان یک فرد در این 
دنیا و نزد آدمیان ضعیف چندان ارزشی نداشته و ماندگار نیست.

بعضی از افراد مخصوصا از میان مدیران بلند مرتبه دچار شلختگی 
زبانی شــده و در این میــان گاهی در مجالس رســمی با پخش 
سراســری در داخــل و خارج مطالب و عبــارات مختلفی بر زبان 
می رانند که حتی از یک فرد بی ســواد و عامی بعید است. از جمله 
ایجاد مشــاغل تولیدی با یک میلیون تومــان و یا تدریس در ۲۲ 
دانشگاه جهان قبل از آمدن به ایران و قبول مسئولیت و مطالب از 
این قبیل فراوان هســتند که موجب وهن به نظام و مدیران ارشد 

آن میگردد.

زنگ طلایی برای سیستان و بلوچستان
ادامه از صفحه اول:

این دیار نیازمند نگاهی اســت کــه بتواند از دختران نخبه بلوچ 
چون »ساره امیری« که در امارات وزیر مشاور در علوم پیشرفته 
شد، در همین دیار سرزمین آبا و اجدادی خود ایران بهره بگیرد. 
سیستان و بلوچستان، نیازمند نگاهی است که نرخ باسوادی آن 
را افزایش دهد و اجازه ندهــد هیچ کودکی از تحصیل باز ماند. 
نگاهــی که کپر و چــادر را به عنوان کاس درس به رســمیت 
نشناسد و مدارس استاندارد و نیروی انسانی کافی برای آموزش 
در اختیار فرزندان آن قرار بدهد. نگاهی که دسترســی به برق و 
سیســتم ارتباطی و اینترنتی را حتی برای دورترین روستاهای 

سیستان و بلوچستان فراهم کند. نیازمند نگاهی است که از نبود 
بیمارستان تخصصی در شماری از شهرهای این استان و کمبود 
امکانات بهداشــتی و درمانی و بخش های تخصصی خواب را بر 
خود حرام کند. این دیار نیازمند توجهی خاص در مسائل زنان و 
خانواده چون کودک همسری، زایمان در سنین پایین، نرخ بالای 

بی سوادی، کمبود امکانات برای تنظیم خانواده و... است.
سیســتان و بلوچســتان زخمی عمیق دارد که با شــکاف های 
اقتصادی و مشارکت سیاسی بدتر می شود. این دیار نیازمند نگاه 
اجتماعی و اقتصادی است. نیازمند به رسمیت شناختن تمایزها 

و تفاوت ها و احترام به آن هاست.
نوشــتن از سیستان و بلوچســتان برای افرادی چون من که از 
نزدیک مشــکات آن را لمس نکرده ام بســیار دشوار است. در 

این میان باید از نویســندگان بومی این اســتان و بلوچ های اهل 
قلم بیشــتر بهره گرفت. اما تا جایی که نویســنده این یادداشت 
می دانــد تعداد این نویســندگان در روزنامه های مطرح کشــور 
بســیار کم است. باید برای نویسندگان این استان فرصت فراهم 
کرد که درباره مســائل سیستان و بلوچســتان بیشتر بنویسند. 
برای ما بنویســند که سیستان و بلوچســتان چشمی زیباست 
که از منظر آن زیبایی های اقیانوســی که ایران نام دارد را بهتر 
می تــوان نظاره گر بود.. بلوچ های اهل قلــم بهتر می توانند همه 
دولتمردان و سیاســتگذاران کشــور را برای بــه صدا در آوردن 
زنــگ طایی برای سیســتان و بلوچســتان تشــویق و ترغیب 
 کننــد و همه ما را به پاســبانی از »چشــم اقیانــوس میهن« 

دعوت کنند. 

آفتاب یزد - یگانه شوق الشعراء: نیروی انسانی در آموزش و پرورش 
دانش آموزان نقش بسزایی دارد. به عبارتی دیگر معلمان رسالت بزرگ 
پرورش و آموزش نسل آینده کشور را بر عهده دارند و وزارتخانه مربوطه 
در این باره دارای مسئولیت های فراوانی می باشد. قبل تر آفتاب یزد در 
گزارشی به معلمان غیر متخصص اشاره کرده بود؛ این دسته از معلمان 
برای این جایگاه آموزش ندیده اند و این موضوع می تواند آســیب های 
متعددی را برای دانش آموزان ایجاد کند. کمبود نیروی متخصص انسانی 
در این حوزه کیفیت آموزش و پرورش را پایین می آورد و این خطر به 
وجود می آید که نسل آینده آموزش کافی ندیده و درست مورد پرورش 
قرار نگرفته باشند. به تازگی علی اصغر قائمی وزیر اسبق آموزش وپرورش 
طی یادداشتی اعام کرده است که ۵۰ درصد نیروی انسانی آموزش و 
پرورش، برای شغل معلمی تربیت نشده اند. این آمار به شدت می تواند 
ترسناک باشد زیرا بدین معنی است که تعداد زیادی از دانش آموزان در 
کشور ما در کاس هایی درس می خوانند که معلم آن کاس ها تخصص 
کافی ندارد. در تمام دنیا حوزه آموزش و پرورش دانش آموزان از اهمیت 
زیادی برای دولت ها برخوردار است زیرا به صورت مستقیم این موضوع به 
آینده و پیشرفت جوامع مربوط است و هر نوع سهل انگاری در این حوزه 
می تواند بسیار آسیب آفرین باشد. معلمی صرفا یک شغل نیست که با 
هر مدرکی بتوان در این جایگاه قرار گرفت. بلکه رسالت معلم از چنان 
اهمیتی برخوردار است که باید در زمینه انتخاب این نیروی انسانی نهایت 
دقت و توجه صورت پذیرد. در این گزارش آفتاب یزد از کارشناســان 
آموزشی سوال کرده است که چرا تعداد زیادی از معلمین برای این شغل 
تربیت نشده اند؟ از سوی دیگر با توجه به این موضوع نسل آینده کشور 

ما چه مشکاتی مواجه خواهند بود؟

< دانشگاه رسمی کشور به عنوان مرجع علمی
علی بهشتی نیا معلم و کارشناس آموزشی در این خصوص به خبرنگار 
اجتماعی آفتاب یزد گفت: »در ابتــدا باید متر و اندازه تربیت معلم را 
مشخص کنیم تا ببینیم هدف از تربیت نیروی انسانی برای آموزش و 
پرورش چیست. در بحث تربیت معلم ما هیچگاه دانشگاه رسمی کشور 
را به عنوان مرجع علمی نپذیرفته ایم. به نظر من ما باید دانشگاه های 
رســمی را به عنوان مرجع علمی بپذیریــم و در کنار آن چند واحد را 
برای تربیت معلم اضافه شود تا دانشجویان برای مهارت های مختلف و 
حضور در کاس آموزش ببینند. متاسفانه بخش اعظمی از معلم ها مانند 
سابق نیســتند و معلم های سابق معلم تر از معلم های امروز بودند. این 
موضوع دلایل خاصی دارد که در ادامه به آن اشاره می شود. ضمن اینکه 
معلمی یک تجربه است و معلمان به مرور تجربه های کافی را می توانند به 
دست بیاورند. اینکه چرا امروز شرایط معلمان بدین شکل است به دلیل 
فیلتر هایی است که در زمان استخدام اعمال می شود. برای استخدام در 
اوایل قواعد مناســبی وجود داشت اما بعدا اجرای قواعد به دبیرخانه ها 
سپرده شد. زمانی که تعداد نیروها در مدارس کم شد دبیرخانه ها در این 
حوزه تصمیم می گرفتند تا تعداد داوطلبین بیشتر شود. از طرف دیگر 
فیلتر های علمی حذف شدند، ماده ۲۸ ها بر سرکار آمدند و سن استخدام 
نیز تغییر کرد. در این باره کسی که در ۴۰ سالگی استخدام می شود در 
۷۰ سالگی تازه بازنشسته می شود. طبیعی است که این نیرو انرژی لازم 

را برای تدریس ندارد.«

< بی برنامگی آموزش در نگهداری و جذب نیروها
وی ادامه داد: »اتفاق دیگری که باعث شده آموزش و پرورش نیروهای 
متخصص خود را از دست بدهد انگیزه های مالی معلمان بود که برای 
آن ها ایجاد نشــد. در آموزش و پرورش نیروهای بســیار خوبی حضور 
داشــتند اما بعد از اینکه متوجه شدند آموزش و پرورش به لحاظ مالی 
توانایی پرداخت حقوق مکفی را به آن ها ندارد به شغل های دیگر مشغول 

شدند و این معلمان دیگر به کاس های درس باز نمی گردند. بنابراین 
بسیاری از معلم های توانمند، هنرمند و دلسوز به دلیل شرایط مالی از 
آموزش و پرورش خارج شدند و یا ارتباط خود را به این نهاد به کمترین 
حد ممکن رساندند. در این شرایط آموزش و پرورش به نیرو نیاز داشت و 
برای رفع این نیاز از هرجایی که قادر بود نیرو جذب کرد. در یک دوره ای 
بسیاری از نیروها بدون هیچ ارتباطی با کاس و مدرسه جذب آموزش 
و پرورش شدند. شرایط امروز حاصل بی برنامگی آموزش در نگهداری و 
جذب نیروها است. الان آموزش و پرورش باید آموزش عالی را به عنوان 
مرجع علمی بپذیرد تا بخشی از این مشکات حل شود. در شرایط امروز 

نمی توانیم حتی انتظار داشته باشیم نیروهایی که در آینده جذب آموزش 
و پرورش می شوند زبده و توانا باشند. بخشی از نیروهایی که به این نهاد 
جذب می شوند از سر اجبار در این جایگاه قرار می گیرند تا بدین طریق 
بتوانند بخشی از هزینه های زندگی خود را پرداخت کنند. اما قبل تر ها 
نیروها عشق معلمی داشتند و برای خدمت به کشور افراد معلم می شدند 
تا بتوانند کاری برای جامعه انجام دهند. اما متاسفانه الان این رابطه حذف 

و رابطه مالی جایگزین شده است.«

< آموزش و پرورش در کشور ما رها شده است
علی بهشــتی نیا در خصوص تاثیر شرایط کنونی بر نسل آینده کشور 
تصریح کرد: »امروز می توانیم بگوییم آموزش و پرورش دولتی در کشور 
ما به صورت کامل رها شــده اســت. در گذشته بخشی از بار کوتاهی 
آموزش و پرورش به عهده معلمان بود. یعنی معلمان کاستی های آموزش 
و پرورش را پوشــش می دادند و معلمان از وسایل شخصی خود برای 
آموزش و پرورش دانش آموزان اســتفاده می کردند. اما دیگر آن نسل از 
معلمان کنار رفته اند و همان کوتاهی آموزش و پرورش که توسط معلمان 
تا حدودی جبران می شــد دیگر جبران نمی شود. نتیجه ای که حاصل 
می شــود این است که اولا آمار ترک تحصیل در میان دانش آموزان در 
حال افزایش است و ثانیا مدارس دولتی دیگر کارکرد خودشان را از دست 
داده اند. از سوی دیگر توانایی دانش آموزان در این مدارس دیده نمی شود 
و دیگر توانایی و استعداد دانش آموزان شکوفایی نمی شود زیرا امکانات 
شناسایی آن وجود ندارد. بنابراین ممکن است اصا مسیر زندگی افراد 
تغییر کند و نسل آینده در زمینه آموزش و پرورش با ضعف های زیادی 
مواجه باشند. متاسفانه اگر آموزش و پرورش از خواب سنگین خود بیدار 

نشود نمی توانیم نسبت به آینده امیدوار باشیم.«

< کمبود نیروی انسانی در آموزش و پرورش
محمدرضا نیک نژاد از دیگر کارشناسان آموزشی نیز در این باره به آفتاب 
یزد گفت: »برخی از مسئولینی که امروز اظهار نظر و از شرایط موجود در 
آموزش و پرورش نقد می کنند، از بنیان گذاران برخی از رویه هایی بوده اند 
که ما شاهد نتایج آن در آموزش و پرورش هستیم. در گذشته برخی از 
مسئولین اعام کردند که در آموزش و پرورش با مازاد نیرو مواجه هستیم 
و قول دادند که میزان این نیروها را کم خواهند کرد تا به روال معمولی در 
کشور برسیم. همان زمان از این تصمیمات بسیار انتقاد شد و کارشناسان 
هشدار دادند که این یک برآورد اشتباه است؛ زیرا منجر به کمبود نیروی 
انسانی در آموزش و پرورش می شود. الان نیز پیش بینی ها درست از آب 
در آمدند و ما با کمبود نیروی انسانی در آموزش و پرورش مواجه هستیم. 
سالانه چندین هزار معلم بازنشسته می شوند، دانشگاه فرهنگیان نیز با 
توجه به توان و ظرفیت خود تنها می تواند در سال تعداد محدودی نیرو 
پرورش دهد. یعنی ما دچار یک کمبود ساختاری در این حوزه هستیم. 
در همه جای دنیا افراد بورس می شوند تا درس بخوانند و معلم شوند؛ لذا 
این رویه تنها در کشور ما وجود ندارد. در بسیاری از کشور ها از بدوی که 
دانشجو می شوند از دولت حقوق می گیرند. الان نیروهایی که از طریق 
آزمون اســتخدامی جذب آموزش و پرورش می شوند آموزش های لازم 
را برای معلمی ندیده اند. در دوره های آموزش معلم، معلمان دوره های 
عملی را می گذراند و مهارت های لازم را در این حوزه کســب می کنند. 
امروز بخش بزرگی از معلمین که به آموزش و پرورش جذب می شوند از 
این امکانات محروم هستند و آموزش های لازم از آن ها دریغ شده است. 
همه این ها باعث شده است که معلمانی که به آموزش و پرورش جذب 
می شــوند تخصص و مهارت کافی نداشته باشند زیرا این افراد آموزش 
ندیده اند. امروز کســانی معلم در آموزش و پرورش هستند که نه تنها 
تخصص کافی ندارند بلکه انگیزه ای برای معلمی ندارند. بسیاری از افراد 

برای فرار از بیکاری به آموزش و پرورش می آیند.« 

علی بهشتی نیا: بسیاری از معلم های توانمند، 
هنرمند و دلســوز به دلیل شــرایط مالی از 
آموزش و پرورش خارج شــدند و یا ارتباط 
خود را بــه این نهاد بــه کمترین حد ممکن 
رساندند. در این شرایط آموزش و پرورش به 
نیرو نیاز داشت و برای رفع این نیاز از هرجایی 
که قادر بود نیرو جذب کرد. در یک دوره ای 
بسیاری از نیروها بدون هیچ ارتباطی با کلاس 
و مدرســه جذب آموزش و پرورش شدند. 
بی برنامگی آموزش در  امروز حاصل  شرایط 

نگهداری و جذب نیروها است

محمدرضا نیــک نژاد: برخی از مســئولینی 
که امروز اظهــار نظر و از شــرایط موجود 
در آمــوزش و پــرورش نقــد می کنند، از 
بنیان گذاران برخی از رویه هایی بوده اند که ما 
شاهد نتایج آن در آموزش و پرورش هستیم. 
در گذشته برخی از مســئولین اعلام کردند 
که در آموزش و پرورش با مازاد نیرو مواجه 
هســتیم و قول دادند که میزان این نیروها را 
کم خواهند کرد تا به روال معمولی در کشور 
برســیم. همان زمان از این تصمیمات بسیار 
انتقاد شد و کارشناسان هشدار دادند که این 
یک برآورد اشتباه است زیرا منجر به کمبود 
نیروی انسانی در آموزش و پرورش می شود. 
الان نیز پیش بینی ها درست از آب در آمدند 
و مــا با کمبود نیروی انســانی در آموزش و 

پرورش مواجه هستیم

۵۰ درصد نیروی انسانی آموزش و پرورش، برای شغل معلمی تربیت نشده اند

آمار ترسناک آموزشی!
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اعلام ۴۶۸ مورد کودک آزاری در سال ۱۴۰۱
اعضای شورای اسامی شهر تهران نسبت به افزایش بساط 
گســتری در تهران انتقاد کردند. به گزارش ایسنا، مهدی 
اقراریان در یکصدوپنجاه ونهمین جلســه علنی شــورای 
اسامی شهر تهران با پخش بخش هایی از گزارش منتشر 
شــده در صداوسیمای جمهوری اســامی ایران در مورد 

موضوع دستفروشی در تهران، در قالب تذکری اظهار کرد: باید از تمام 
رسانه ها به ویژه صداوسیما برای پرداختن به موضوع دستفروشی به عنوان 
یکی از مشکات شهر تهران قدردانی کنم. بی تردید رسانه ها مشکات 

شهر را به نمایش می گذارند که این موضوع می تواند در 
حل آن ها موثر باشد. وی اضافه کرد: متاسفانه در برخی 
نقاط با همکاری برخی عوامل شــهرداری تهران، بساط 
گستری افزایش پیدا کرده و عزم جدی برای برخورد با 
این موضوع وجود ندارد به ویژه در محل چهارراه ولیعصر 
و جنب مترو که بارها تذکر دادیم و پیشنهاد دادیم که دوستان شورا و 
دستگاه قضائی مراجعه کنند و از نزدیک وضعیت را ببینند. اقراریان تاکید 
کرد: آیا اگر خانواده این افراد بخواهند از اینجا عبور کنند وجود چنین 

وضعیتی را می پذیرند؟ ما در خانواده نیز بارها نسبت به وضعیت موجود 
گایه ها را شنیده ایم همسر بنده هر وقت که از مترو استفاده می کند در 
مورد موضوع وجود دستفروشان در مترو به بنده به عنوان عضو شورای 
شهر تهران گایه می کنند. قطعا اگر مسئله کولبری و دستفروشان حل 
نمی شــود علت در تشکیل شبکه ای است که برخی عوامل شهرداری 
تهران دستشــان با این افراد در یک کاسه است. اتفاق اسفناکی که رخ 
داده و شــهرداری تهران باید برای صیانت از اعتبار و آبروی ده ها هزار 

پرسنل خود که شرافتمندانه کار می کنند، وارد عمل شوند.

انتقاد اعضای شورای شهر از افزایش بساط گستری در تهران

مهدی فروزش مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران درباره آمار کودک آزاری در سال 14۰1 و تفاوت آن با 
سال 14۰۰ گفت: کودک آزاری یکی از مواردی است که در پزشکی قانونی مورد رسیدگی قرار می گیرد و لازمه 
بررسی آن نیز ارجاع از طریق مراکز قضائی و انتظامی است. به گزارش ایلنا وی ادامه داد: کودک آزاری از آمار 
کم شیوع ما است و نسبت به سال گذشته نیز کاهش داشته است. در مجموع در سال گذشته، 46۸ مورد 
کودک آزاری توسط مرجع قضائی به پزشکی قانونی ارجاع داده شده و مورد بررسی قرار گرفته است.

اجتماعی 4aftabeyazd.ir :نشانی سایت

شورای شهر

مکث

رئیس شورای اسلامی شهر تهران: 
استفاده از اتوبوس های کم کارکرد 

تصویب شده است

رئیس شــورای اسامی شــهر تهران گفت: 
صحبت ها و برنامه ریزی هایی بــرای واردات 
متروباس به ناوگان حمل و نقل عمومی صورت 
گرفته اما هنوز تعداد و زمان ورود آن مشخص 
نیســت. به گزارش ایلنا، مهــدی چمران در 
حاشیه یکصد و پنجاه و نهمین جلسه شورای 
اسامی شهر در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
طرح یک فوریتی شهرداری در مورد واگذاری 
اماک به اشــخاص حقیقــی و حقوقی ارائه 
خواهد شد که باید در این زمینه دستورالعمل 
تهیه شــود. وی با اشــاره به ارائــه گزارش 
حساب و درآمد اسفندماه سال قبل در شورا، 
خاطرنشان کرد: انتخاب دو نفر برای عضویت 
در کمیسیون ماده ۳۸ نیز در این جلسه انجام 
خواهد شد. چمران در ادامه با بیان اینکه قطعاً 
در همه فضاها نمی توان از متروباس استفاده 
کرد و باید در خیابان های مستقیم و بدون پیچ 
و خم استفاده شــود، تصریح کرد: صحبت و 
برنامه ریزی در این زمینه انجام شده و قرار بر 
این است اتوبوس های سه کابین وارد شود اما 
هنوز تعداد و زمان ورود آن مشخص نیست. 
رئیس شورای اسامی شهر تهران تاکید کرد: 
دست دوم بودن این اتوبوس ها اشکالی ندارد 
چرا که مجلس و دولــت تصویب کردند که 
می توان از اتوبوس های کم کارکرد در فضای 
درون شهری و برون شهری استفاده کرد. وی 
با بیان اینکه برخــی خیابان ها در دو منطقه 
واقع شده اند، یادآور شد: قیمت های منطقه ای 
تابع فرمول ها و جداول است و مشکلی برای 
تصمیم گیری در خصوص مسائل خیابان هایی 
این چنینی وجود ندارد. در کشوری که به نام 
آزادی بیان قرآن را به آتش می کشــند وقتی 
دانشــجویی می خواهد تز دکترای خود را به 
شهید ســلیمانی تقدیم کند این موضوع را 
خاف قانون می دانند و این مایه تأثر است که 

در چنین دنیایی زندگی می کنیم.

بیشتر ساختمان های ناایمن بحرانی 
»دولتی« است

مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی شهر تهران از تاش این سازمان برای 
کاهش ساختمان های ناایمن دارای وضعیت 
بحرانی به ۷۰ ساختمان تا پایان سال جاری 
خبــر داد. بــه گزارش ایســنا، قــدرت الله 
محمدی در حاشــیه یکصد و پنجاه ونهمین 
جلسه علنی شــورای اسامی شهر تهران با 
حضور در جمع خبرنگاران در خصوص روند 
ایمن سازی ســاختمان های ناایمن در شهر 
تهران گفت: در تهران ۱۲۹ ساختمان ناایمن 
دارای وضعیت بحرانی مورد شناســایی قرار 
گرفــت که با توجه بــه پیگیری ها از طریق 
تذکراتــی که به مالکین ســاختمان ها داده 
شــد درحال حاضر تعداد این ســاختمان ها 
به ۹۳ ســاختمان کاهش پیدا کــرد که از 
این تعداد نیز بیشتر این ساختمان ها دولتی 
هســتند. وی افزود: در حــدود دو ماه دیگر 
آمار جدیدی از روند ایمن سازی و همچنین 
شناسایی ساختمان های ناایمن تهیه خواهد 
شد ولی در تاش هستیم تا پایان سال تعداد 
این ساختمان ها را به ۷۰ ساختمان کاهش 
دهیم. مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و 
خدمات ایمنی شهر تهران در پاسخ به سوالی 
در خصوص پاساژ مهستان در محدوده میدان 
انقاب با اشــاره به اینکه این ساختمان جزو 
افزود:  ناایمن است،  لیست ســاختمان های 
پاساژ مهستان یکی از ساختمان های بحرانی 
است که با توجه به حجم تردد و کاربری آن 
پرخطر محسوب می شود. چندین بار از سوی 
سازمان آتش نشانی به این ساختمان تذکر 
داده شــده ولی متاســفانه پیشرفت اجرای 
ضوابط در آن محســوس نیست. امیدواریم 
مالک این ســاختمان پــای کار بیاید. البته 
موضوع را به قوه قضائیه اعام کردیم و برای 
این ساختمان در قوه قضائیه پرونده تشکیل 
شده است. محمدی تاکید کرد: امیدواریم با 
توجه به ظرفیت ایجاد شــده و تجربه ای که 
در طی سال های گذشته کسب شده است تا 
پایان سال تعداد ساختمان های ناایمن به ۷۰ 

ساختمان کاهش پیدا کند.

دروغ تکان دهنده 
مرد همسرکش فاش شد!

جســد زن جوانی که توسط همسرش به 
قتل رســیده بود، در عمق ۱۴ متری چاه 
باغ کردان کشف شــد. به گزارش تسنیم، 
اواخر خردادماه امسال، زن جوانی به شعبه 
امور جنایــی مراجعه  یازدهم دادســرای 
کــرد و هنگامی که مقابــل قاضی محمد 
وهابــی قرار گرفت، گفــت: خواهرم که ۲ 
فرزند دارد ۱۱ ماه قبل ناپدید شــده است 
همســرش هم نیز پاسخگوی این موضوع 
نیست؛ در این مدت نیز با تمامی آشنایان 
تماس گرفتم اما کســی از او خبری ندارد؛ 
نگرانم بایی ســر خواهرم آمده باشد. پس 
از ثبت شــکایت و تشکیل پرونده تیمی از 
کارآگاهــان اداره چهــارم پلیس آگاهی با 
دســتور قاضی جنایی تحقیقات ابتدایی را 
آغاز کردند و در نخستین گام پی بردند، زن 
گمشده با همسرش که ۱۰ سال کوچک تر 
از او است مشــکات فراوانی دارد که این 
ماجرا شــک تیم جنایی را برانگیخت. پس 
از کشف این ســرنخ مهم در پرونده، تیم 
جنایی راهی خانه این زوج جوان شدند و 
با بازبینی دوربین های مداربسته و اقدامات 
اطاعاتی گســترده پی بردنــد، زن جوان 
آخرین بــار وارد خانه شــده و دیگر خارج 
نشده اســت که همین کافی بود تا همسر 
زن گمشده با دستور قضائی بازداشت شود. 
مظنون پرونــده در تحقیقات ابتدایی ابتدا 
منکر جرم خود شد اما پس از گذشت چند 
روز، اوایــل تیرماه، به یک جنایت هولناک 
اعتــراف کرد؛ وی مدعی شــد: روز حادثه 
بخاطر شــک زیاد، با همسرم درگیر شدم 
و او را هل دادم در ادامه همسرم سرش به 
دیوار خورد و به قتل رسید؛ پس از جنایت 
جسد را به بیابان های شهریار بردم و آنجا 
رهایش کردم. پس از اعتراف صریح متهم 
به قتل همسرش، تیمی از کارآگاهان اداره 
پزشکی  متخصصان  آگاهی،  پلیس  چهارم 
قانونی و مأموران تیم تشــخیص هویت با 
دســتور قاضی جنایی راهــی بیابان های 
شهریار شدند اما پس از ساعت ها تجسس 
جســد مقتوله را پیدا نکردند. در ادامه با 
اقدامات فنی و مخابراتی مشــخص شــد، 
متهم برای تغییر مســیر پرونده و کشــف 
نشــدن جســد، اظهارات ضد و نقیضی را 
در رابطه با رها کردن جسد در بیابان های 
شهریار به زبان آورده و این درحالی بود که 
اصا به آنجا نرفته بود. بدین ترتیب متهم 
دوباره هدف تحقیق قرار گرفت و هنگامی 
که پی برد بازپرس پرونده متوجه دروغش 
شده اســت در جدیدترین اعترافات، خود 
گفــت: روز حادثه در خانــه تنها بودم که 
ســاعتی بعد همسرم آمد از او پرسیدم که 
کجا بودی اما همســرم در جواب گفت به 
تو ربطی نــدارد که این موضوع خیلی من 
را عصبانی کرد! مــرد جنایتکار ادامه داد: 
در یک لحظــه کنترل خود را از دســت 
دادم و او را به دور از چشــمان ۲ فرزندم 
داخــل اتاق با دســتانم خفه کــردم و در 
ادامه جســد را میان یک پتو قرار دادم؛ به 
فرزندام گفتم که مادرتان خوابیده اســت 
مزاحمش نشوید. متهم مدعی شد: پس از 
اینکه فرزندانم خوابیدند، حوالی ساعت ۵ 
بامداد جســد را با خودرو به باغ خود واقع 
در منطقه کردان بردم و داخل چاه پشــت 
باغ انداختم؛ پس از اختفای جســد، خاک 
در چاه ریختم و ســریعا محل مورد نظر را 
ترک کردم تا کسی از ماجرا خبردار نشود. 
وی مدعی شد: همسرم را بخاطر اختافات 
شــخصی و شــک زیاد به قتل رســاندم؛ 
خانــواده اش هم کــه از اختافات ما خبر 
داشــتند، هرموقع دلیل غیبت ۱۱ ماهه او 
را می پرســیدند می گفتم همسرم خانه را 
ترک کرده اســت. حالا اما پشیمان هستم 
و قصد ارتکاب جنایت را نداشــتم. پس از 
دریافــت این اطاعات مهــم، تیم جنایی 
به همــراه متهم راهی خانه بــاغ واقع در 
کردان شدند و پس از ۲ روز تخلیه چاه از 
خاک، جسد مقتوله را در عمق حدود ۱۴ 
متری بین یک پتو کشف کردند. با دستور 
قاضی محمد وهابی؛ بازپرس شعبه یازدهم 
دادســرای امور جنایی، جسد مقتوله برای 
معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی منتقل 
شــد و متهم برای روشن شــدن زوایای 
پنهان پرونده در اختیــار کارآگاهان اداره 

دهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

 حوادث 

مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران: 

۵۶ درصد تهرانی ها دچار فقر حرکتی هستند



5 فرهنگی دوشنبه 12 تیر  1402    شماره  6612

جدول شماره6612 

پاسخ جدول شماره6611

 افقی 

 عمودی 
 1 - پرت�و درمانی - خواهش 2 - س�ازمان 
کشاورزی سازمان ملل - کوهی بین تبریز 
و مراغه - دشمن درخت 3 - طمع و حرص 
- از ادویه برای خوشبو کردن غذا - پایتخت 
ویتنام 4 - قطع کردن - وس�یله نجاری - 
کشور »مارکز« نویسنده صد سال تنهایی 5 
- خوراک - صحنه نمایش - پایتخت تایوان 
6 - کاشف س�یاره اورانوس - ثور - استان 
زیارتی 7 - شرط کرده شده - شاگرد مغازه 
- پرتو افکنی 8 - حراف - ش�یوه معماری 
کلیسایی در اروپا - اجرام کیهانی 9 - قمر 
- س�ینه درد - فاکس 10 - مساوی - ادیب 
هندی برنده نوبل ادبی - بلیغ و ش�یوا 11 - 
استان غربی کشورمان - شکوه - ویرگول 
12 - پایین ترین درجه دار در نیروی انتظامی 
- ن�ادان - خط�ای فوتبالی 13 - س�وریه 
قدیم - ایالت " هونولولو " - خطاب نزدیک 
14 - دلدار - مراجعه کردن - ستون خیمه 

15 - پارسا - اتمام حجت

  1 - س�خنگوی ه�ر س�ازمان - کنای�ه 
از پ�ول ب�ی ارزش 2 - کش�ت - اخگر و 
جرقه - تکرار حرف اول 3 - س�از ضربی 
دای�ره ای - جاده اصل�ی و بزرگ - مرکز 
اریتره 4 - خاطر- ترویج دهنده - آهوی 
کوچ�ک  5 - هوس ب�اردار - رود بزرگ 
- در جای�ی مرتفع ت�ر 6 - نوعی معرف 
شیمیایی - مرکز استان گلستان - محل 
7 - فل�زی مرکب از آه�ن، زغال و کربن 
- نامی�ده ش�ده - فیلم�ی از داود ن�ژاد 
8 - همس�ر نیکوکار فرعون - ساز زهی 
خارج�ی - آن که چیزی را جعل می کند 
9 - عریض - عنصری فلزی که در تهیه 
م�رگ موش بکار می رود - بندر اس�تان 
بصره 10 - پ�ول ژاپن - پوچ و میان تهی 
- اصغر..... کارگردان پر افتخار کشورمان 
11 - پایتخت هندوستان - کلام معتبر - 
پست و خسیس 12 - واحد شدت جریان 
الکتریکی - خنده آور - چروک پوست 13 
- بیدار شونده از خواب غفلت - زخم ها 
- نیم تنه 14 - منسوب به نبی - وسیله 
ماهیگیری - شهر کعبه 15 - نژاد هند و 

اروپایی - مکتب ماده گرایی

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد – یوس�ف خاکیان: 1- حضرت اباعبدالله الحس��ین )ع( 
بیش از هزار سال پیش در صحرای کربلا جمله ای را به زبان آوردند 
که اگر هر کس��ی تنها این جمله را در زندگی به کار بگیرد و اصول 
 زیس��تنش را بر اس��اس این فرم��وده ناب فرزند زه��رای اطهر)س( 
برنامه ریزی کند، سعادت دنیا و آخرت به صورت کاملا تضمین شده 
نصیبش خواهد ش��د. ایش��ان در آن برهوت داغ و سوزان خطاب به 

یزیدیان گفتند: »اگر دین ندارید، لااقل آزاده باشید.«
2- من نه آدم سیاس��ی هس��تم و نه از سیاست سر در می آورم و نه 
از آن خوش��م می آید و گمان می کنم که بی��ش از نود درصد مردم 
ایران و حتی مردم دنیا هم همینگونه بیندیش��ند و خودشان را وارد 
مسائل سیاسی نکنند و ترجیح بدهند که همان زندگی آرامی را که 
تاکنون س��پری کرده اند، ادامه داده و به قول معروف نان و ماس��ت 
خودشان را بخورند. این گروه کثیر همانهایی هستند که مردهایشان 
صبح ه��ای زود از خواب بیدار می ش��وند، صبحانه می خورند و راهی 
محل کار می شوند و زنانشان هم به رتق و فتق امور خانه می پردازند، 
بچه ها را راهی مدرسه می کنند و این قبیل کارها که در نزد عوام به 
شغلش��ان خانه داری می گویند، البته برخی از همین زنان علاوه بر 
کار خانه داری، دوش��ادوش مردان در بیرون از منزل کار می کنند و 
پول در می آورند و اینگونه به گذران عمرشان می پردازند. این همان 
مفه��وم عمیق زندگی اس��ت که از دیرباز در جوامع بش��ری جریان 
داشته و جریان خواهد داشت. اما در این میان نوع دیگری از زندگی 
نیز هست که با آنکه ممکن است شباهت هایی با زندگی های عادی 
داش��ته باشد، اما با این حال تفاوت های بیشماری دارد که نمی توان 
از آنها چش��م پوش��ی کرد. من نام اینگونه زندگی ها را »زندگی های 
سیاستمدارانه« می نامم، زندگی هایی که مختص برخی از افراد است 
و آنها هم به این نوع خاص زندگی بس��یار علاقمند هستند، افرادی 
مانن��د »دونالد ترامپ«، »ولادیمیر پوتین«، »عبدالله بن س��لمان«، 
»صدام حس��ین«، »آدولف هیتلر«، »بنیتو موس��ولینی«، »بان کی 
مون«، »آنج��لا مرکل«، »م��ارگارت تاچر«، »ش��ی جین پینگ«، 
»الیزابت دوم«، »کیم جونگ اون« و... این افراد هرگز نتوانس��ته اند 
زندگی های معمولی داش��ته باشند و همانطور که بیان شد همیشه 
زندگی های خاص داش��ته اند و جالب ماجرا این است که افراد بسیار 
دیگری که ش��اید حتی دوس��تدار زندگی های معمولی هم هستند، 
گاها مجبور می ش��وند به خاطر نان تن ب��ه زندگی هایی بدهند که 
شبیه زندگی های غیرمعمولی است، چرا که از قدیم گفته اند زندگی 
خرج دارد و برای کس��ب درآمد هم بای��د کار کرد و خب نان دانی 

این افراد هم این شده که به شیوه های غیرمعمولی پول دربیاورند.
3-اما گروه سومی هم هستند که به شکل و شمایل دیگری زندگی 
 می کنند، ش��کل و ش��مایلی که در راس��تای رس��یدن گروه دوم به
  هدف هایش��ان   تنظیم می شود، یعنی گروه سوم تحت تاثیراراده و
 خواس��ته ی گروه دوم زندگی می کنند و آنطور که آنان می خواهند 
رفت��ار می کنند، جالب هم این اس��ت که اکث��ر رفتارهای این گروه 
جاهلانه و طوطی واری اس��ت، یعنی آنچه دیگران به آنان می گویند 
را بدون فکر و اندیش��ه انجام می دهند و گاها دلایل انجام این کارها 
را ه��م نمی دانند، فقط می دانند ک��ه باید انجام دهند، آنان به نوعی 
فرمان بردار هس��تند، یعنی هر دستوری که به ایشان داده شود، مو 
به مو انجام می دهند، مسیر زندگی این افراد را خواسته ها و تمایلات 

اف��راد گروه دوم مش��خص می کنند، این افراد از خودش��ان اراده ای 
ندارند و بله قربانگوی دیگرانی هس��تند که شاید حتی یکبار هم در 
طول زندگی ش��ان آنان را ندیده اند. مص��داق بارز چنین افرادی را 
می توان همین داعش��یانی دانست که بدون اندیشه و تفکر به انجام 
دستوراتی که از بالا به آنان می رسد، همت می گمارند، قتل و غارت 
و تجاوز و آدمکشی، همین چیزی که سالهای سال در سوریه و عراق 
و یمن و کشورهای دیگر شاهدش بوده ایم. یک نفر می گفت: »مگر 
داعشی ها از بین نرفتند؟« گفتم: »خودشان ممکن است از بین رفته 
باش��ند اما اندیشه های داعشی هنوز وجود دارد، اندیشه های داعشی 
را کسان دیگری ایجاد کرده اند، آنهایی که از بین رفتند یک مشت 
پیاده نظام بودند که دستورات را اجرا می کردند، یعنی یک عده آدم 
در قلب اروپا و آمریکا و کش��ورهای دیگر پشت میزهایشان نشسته 
و مشغول ش��امپاین خوردن هستند، این افراد یک مشت آدم ساده 
و جاهل را دور خودش��ان جم��ع می کنند، به آنان آموزش می دهند 
و ای��ن اندیش��ه را در ذهن آن اف��راد ایجاد می کنند که کار ش��ما 
کاملا خداپسندانه و ش��رعی است، بعد رهایشان می کنند و به آنان 
می گوین��د: »بروید اوامر ما را عملیاتی کنید« آنها هم مانند موریانه 
در داخل کشورها و شهرها نفوذ می کنند و آدمها را می کشند، حال 
ی��ا با چاقو، یا با تفنگ و یا با بمب. اگر از این افراد بپرس��ی که چرا 
چنین کارهایی را انجام می دهید در جواب به شما می گویند: »چون 
رضای��ت خدا در انجام این کارهاس��ت، ما آمده ای��م تا فرمان خدا را 
پیاده کنیم.« استدلالش��ان هم کلام خداس��ت، این در حالیست که 
آنان برداشت خودشان را، یعنی آنچه که به نفعشان است را از کلام 
خدا اس��تنباط می کنند و همان را عملیات��ی می کنند)منظور تمام 
آن چیزی س��ت که به آنان دیکته ش��ده است(، این درحالیست که 
مهمترین خصلت و ویژگی خداوند بخشنده و مهربان بودنش است، 
با این توصیف باید از این افرادی که به عنوان داعشی به جان و مال 
و ناموس مردم تعدی می کنند، پرسید »خداوندی که اینهمه رحمان 
و رحیم است چگونه می تواند به شما ماموریت داده باشد که بندگان 
خدا را بکش��ید؟ آیا این جهل مرکب نیس��ت که ب��ه جان این افراد 
افتاده و رهایش��ان نمی کند؟ اینها مصداق همان افرادی هستند که 

نه دین دارند و نه آزاده زندگی می کنند، اینطور نیست؟
4- مطالب بند 3 را خوب خواندید؟ حال اجازه دهید یک فکت مهم 
برایتان بیاوریم، چند روز قبل در کش��ور س��وئد که به قولی گفتنی 
یکی از آزادترین کش��ورهای جهان اس��ت و مردمش در رفاه کامل 
زندگ��ی می کنند و خیلی ها این کش��ور را کعبه آمالش��ان می دانند 

یک فرد عراقی دس��ت به اقدامی زد که بس��یار زشت و ناپسند بود، 
او قرآن کریم »کلام خداوند و معجزه رس��ول مکرم اسلام)ص(« را 
به آتش کش��ید، جالب اینجاس��ت که این فرد از پلیس کشور سوئد 
مج��وز انجام این کار را ه��م گرفته بود، یعنی این آقا به اداره پلیس 
یکی از شهرهای س��وئد رفته و گفته: »من می خوام یه کاری انجام 
بدم، بهم گفتن باید مجوز بگیری« بعد پلیس به او گفته: »می خوای 
چی��کار کنی؟« او هم در جواب گفته: »می خوام کتاب قرآن رو که 
کلام خداوند هست و به وسیله فرشته مقرب خداوند یعنی حضرت 
جبرئیل به قلب پیامبر نازل ش��ده، ببرم وسط خیابون، آتیش بزنم، 
ش��ما مجوز به این کار مج��وز می دید؟« پلیس هم گفته: »خواهش 
می کن��م آقا، بفرما انجام بده، مجوز نمی خ��واد که، برو آتیش بزن« 
طرف هم آمده و کلام خداوند را به آتش کش��یده اس��ت. ش��رم آور 
نیس��ت؟ بای��د از غم چنین مصیبت��ی مرد. آدم��ی کارش به جایی 
رسیده که کلام آفریننده اش، کلام روزی دهنده اش، کلام نگاهبان 
و مراقبش و کلام خداوندش را به آتش کشیده است؟! اینجاست که 
انسان به درجه اس��فل السافلین می رسد، نمک می خورد و نمکدان 
می ش��کند، در همی��ن قرآنی که ای��ن فرد جاهل و ن��ادان آن را به 
آتش کش��یده، آمده اس��ت: » آیا پاداش نکویی و احسان جز نکویی 
و احس��ان اس��ت؟ الا ای جن و انس، کدامیک نعمتهای خدایتان را 
انکار می کنید؟« )آیه 60 س��وره ش��ریفه الرحم��ن( آدمی که آزاده 
باشد، آدمی که شریف باشد، آدمی که شعور داشته باشد، آدمی که 
وجدان داش��ته باش��د، آدمی که معرفت داشته باشد، آدمی که آدم 
باش��د، آدمی که برده  ش��یطان نباشد، حتی با صاحبکارش هم این 
کار را نمی کند چه رس��د به اینکه بخواهد با خداوند که آفریدگار و 
روزی دهنده اش اس��ت چنین رفتار زشتی را مرتکب شود، کیست 
که نداند صاحب قرآن خودش مراقب کلامش اس��ت و اجازه نداده و 
نخواهد داد که کسی به کتابش دست درازی کند؟ این فرد جاهل به 
زعم خودش قرآن خداوند را به آتش کش��یده، اما حقیقت این است 
که او فقط آتش به جان خودش کش��یده است و خود را گرفتار آتش 
کرده است، ارنه تاریخ شاهد است که نمرود هم حضرت ابراهیم )ع( را 
به آتش انداخت، اما آیا حضرت ابراهیم در آتش س��وخت؟ نه. عاقبت 
حضرت ابراهیم به کجا کشیده شد؟ عاقبت نمرود چه شد؟ خداوند 
در ق��رآن از حض��رت ابراهیم ب��ه عنوان یکی از بن��دگان مخلصش 
نام برده و همین مس��ئله کافیس��ت که ما بفهمی��م آتش ابراهیم را 
نس��وزاند، اما نمرود و نمرودیان چه شدند؟ چه سرنوشتی نصیبشان 
ش��د؟ بی ش��ک خداوند به این موضوع عالم اس��ت و در روز قیامت 

تکلیف دشمنانش را روشن خواهد کرد.
 5- در آغاز این نوش��تار کلام گوهر بار سیدالش��هدا )ع(را آوردیم و 
 به نقل از ایش��ان عنوان کردیم که »اگر دین ندارید، آزاده باش��ید« 
به عقیده نگارنده این جمله را باید با طلا نوش��ت، باز هم می گوییم، 
آدمی که راه را از بیراهه نمی شناسد و دلش می خواهد در دنیا و آخرت 
عاقبت به خیر ش��ود و رس��تگار، فقط کافیست به همین یک جمله 
 امام حس��ین )ع( عمل کند، نه چیزی بیشتر، به یقین به رستگاری 
خواهد رس��ید، نه مانند کس��ی که می داند آنچه که در دست دارد 
چیس��ت و چه ارزش��ی دارد، با این حال آن را آتش می زند و خیال 
می کند که به رستگاری رسیده است، چنین فردی حتی رستگاری 

در این دنیا هم نصیبش نخواهد شد چه رسد به عالم آخرت.

 تحلیلی بر رفتار جاهلانه برخی افراد در سوزاندن کلام یگانه پروردگار لایزال

هَتک

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ 09213553193 
 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 ادامه دو دیگر
 جنگ ایرانیان و تورانیان
اگ��ر لش��کر م��ا پذی��ره ش��وند      
س��واران ب��د خ��واه چیره ش��وند
همه دست یک س��ر بیزدان زنیم      
من��ی از ت��ن خویش��تن بفگنیم 
مگ��ر دس��ت گی��رد جهان��دار ما      
و گ��ر ن��ه بد اس��ت اخت��ر کار ما

کن��ون نام��داران زرّین��ه کف��ش      
درف��ش  کاویان��ی  ب��ا  بباش��ید 

ازی��ن ک��وه پای��ه مجنبی��د هیچ      
ن��ه روز نبردس��ت و گاه بس��یچ 

همان��ا که از ما بهر یک دویس��ت      
فزونست بد خواه اگر بیش نیست 

ب��دو گف��ت گ��ودرز اگر ک��ردگار      
روزگار ب��د  م��ا  از  بگردان��د 

به بیش��ی و کمّی نباش��د س��خن      
دل و مغ��ز ایرانی��ان ب��د مک��ن 

اگ��ر بد ب��ود بخش��ش آس��مان      
بپرهی��ز و بیش��ی نگ��ردد زم��ان 

ت��و لش��کر بی��ارای و از بودن��ی      
روان را مک��ن هی��چ بش��خودنی 

لشکر س��پهدار طوس       بیاراس��ت 
بپی��لان جنگی و م��ردان و کوس 
پی��اده س��وی ک��وه ش��د ب��ا بنه      
میمن��ه  ب��ر  گ��ودرز  س��پهدار 

رده ب��ر کش��یده همه یک س��ره      
چ��و رهّ��ام گ��ودرز ب��ر میس��ره 

ز نالی��دن ک��وس ب��ا ک��رّ ن��ای      
همی آس��مان ان��در آم��د ز جای 

دل چ��رخ گردان بدو چاك ش��د      
همه کام خورش��ید پر خاك ش��د

چنان شد که کس روی هامون ندید      
ز ب��س گرد ک��ز رزمگه ب��ر دمید

می��غ       تی��ره  از  الم��اس  بباری��د 
همی آتش افروخ��ت از گرز و تیغ 
س��نانهای رخش��ان و تیغ س��ران      
درف��ش از ب��ر و زی��ر گ��رز گران 

ه��وا گفت��ی از گرز و از آهنس��ت      
زمین یک سر از نعل در جوشنست 
چو دریای خون شد همه دشت و راغ      
جهان چون شب و تیغها چون چراغ 
ز ب��س نال��ه ک��وس ب��ا ک��رّ نای      
همی کس ندانس��ت س��ر را ز پای 

روزبه حصاری در »جریان« 
روزبه حصاری، بازیگر س��ینما، تئاتر و تلویزیون 
با نمایش »جریان« به نویسندگی و کارگردانی 

علیرضا معروفی روی صحنه می آید./ سرنا

 شاهنامه خوانی

 کوتاه از هنر 

خسرو حسن زاده از هنرمندان 
تجس��می  هنر  عرصه   معاصر 
بعد از بستری شدن در بیمارستان 
درگذش��ت. ای��ن هنرمند در 
ده��ه 60 از ش��اگردان آیدین 
آغداشلو بود و فعالیت حرفه ای 
خود را در دهه ۷0 شروع کرد. 
آثار این هنرمند در کشورهای 
بس��یاری به نمای��ش درآمده 
و تا کنون در نمایش��گاه های 

گروهی و فردی بس��یاری در سراسر جهان شرکت کرده است. برخی 
از آث��ار او در بریتیش میوزیم، موزه هنرهای زیبای لس آنجلس، موزه 
هنرهای زیبای هیوستون، موزه آقاخان تورنتو و موزه هنرهای معاصر 

تهران نگهداری می شود./موج 

 کتاب داستان »جعبه خیال« به نویسندگی فرزانه رحمانی و تصویرگری 
س��عیده احمدی در 2۸ صفحه، قطع خشتی و به قیمت 40هزار تومان 
با ش��مارگان 2هزار و 500 نسخه از سوی انتشارات کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان منتشر شده است.

آفت�اب یزد: فیلم س��ینمایی »یاس��ا« س��اخته مان��ی مهدی پور ب��ه نهمین 
 )Gbeck Future Film Festival( جش��نواره فیل��م آین��ده کب��ک کان��ادا
 راه یافت. نهمین جش��نواره فیل��م آینده »کبک« از تاریخ ۸ تا 10 س��پتامبر در 
Prince Edward Island Canada برگزار می شود. این فیلم پیشتر به دومین 
جشنواره SWIFF در آمریکا راه یافته بود که مهدی پور توانست دیپلم افتخار این 
جشنواره را دریافت کند. »یاسا« درباره دختری است که قتلی را انجام داده و حال 

در پی گرفتن رضایت از پدر قاتل است که در این راه با مشکلاتی روبرو می شود.

قانونی برای حل مشکلات نویسندگان
 وجود ندارد 

رضا جمشیدی نویسنده درباره لزوم ساماندهی به فعالیت نویسندگان 
گفت: وجود چالش ها و مش��کلات متعدد در حرفه نویسندگی نشان 
می دهد رفع موانع و مشکلات حرفه نویسندگی امری مهم و ضروری 
بوده و لازم اس��ت در این زمینه تدابیری کارگشا در نظر گرفته شود. 
تدابیری که نه تنها از سوی ارشاد بلکه توجه و نظارت بر قرارداد ها با 
ورود قوه قضائیه امکان پذیر می شود. وی ضرورت تعیین شاخص هایی 
 معین از س��وی وزارت فرهنگ و ارش��اد را مورد ارزیاب��ی قرار داد و

  اظهار کرد: لازم است تا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی طی برنامه ای به 
رتبه بندی نویسندگان پرداخته و حمایت های خود را از قشر نویسنده 
ب��ا توجه به طبقه بن��دی و امتیازبندی انجام ش��ده ارائ��ه کند، این 
وزارتخانه می تواند با خرید کتاب از نویسنده آن را به نگارش تشویق و 
نشان دهد برای فرهنگ و اندیشه قشر فرهیخته جایگاه ویژه ای قائل 
است. جمشیدی ادامه داد: لازم است تا نویسنده در هر شرایط مورد 
حمایت باش��د، البته گاهی این حمایت ها می توان��د در قالب احترام 
اجتماعی به این قش��ر فرهیخته نش��ان داده شود، زیرا حفظ حرمت 
برای نویسنده بسیار مهم است و باید به آن توجه شود. جمشیدی به 
قانون های نانوش��ته در حوزه نویسندگی اشاره و بیان کرد: متاسفانه 
قانونی هایی با اهرم های اجرایی مناسب برای دفاع از حقوق نویسنده 
در نظر گرفته نشده است. قانون های که بتواند مشکلات نویسندگان 
را حل و فصل کند وجود ندارد و یا سازو کار لازم برایش دیده نشده 
اس��ت. به گزارش میزان، وی افزود: وقتی نویس��نده ای کتابی را برای 
چاپ به ناش��ر می  ده��د و قرارداد می بندد عموما ح��ق امتیاز کتاب 
ب��رای او ازبین می رود اگرچ��ه در برخی از قرارداد ه��ا به حق تالیف 
در چاپ های بعدی نیز اش��اره شده، اما عموما ناشر این گزینه و بند 
را نادی��ده می گیرد و به چاپ های بعدی دس��ت زده و حقوقی برای 

نویسنده در نظر نمی گیرد. 

خداحافظی با فریماه فرجامی 
آفتاب یزد: مراسم بدرقه پیکر فریماه فرجامی، 
بازیگر ارزنده س��ینما و تئاتر، فردا سه شنبه 13 
تیرماه ساعت ۹:30 مقابل خانه هنرمندان ایران 
برگزار می ش��ود. این هنرمند، ۹ تیر ماه در سن 
۷1 سالگی دارفانی را وداع گفت. فریماه فرجامی 
قرار است در کنار بازیگر فقید، مهین شهابی آرام 

گیرد.

فرزاد فرزین روی صحنه 
فرزاد فرزین دهه پایانی تیر ماه در تهران و کرج به 

اجرای برنامه می پردازد./صبا 

»پرونده باز است« می آید 
فیل��م »پرونده باز اس��ت« آخرین اث��ر زنده یاد 
کیومرث پوراحمد از روز چهارشنبه 14تیر 1402 
در سینماهای سراسر کشور اکران می شود./صبا 

»زندان زنان« روی صحنه  
»زندان زنان« به نویسندگی و کارگردانی محسن 
زرآبادی پور قرار اس��ت در تابستان سال جاری 
روی صحنه برود. این نمایش روایت گر داستان 
چند زن زندانی اس��ت ک��ه با توجه به دغدغه و 
مشکلاتی که برایشان پیش آمده است در زندان 

دست به گروگانگیری می زنند.../صبا 

»هیدن« در تئاتر شهر 
نمایش »هیدن« به نویسندگی ریحانه رضی و 
کوروش ش��اهونه، کارگردانی کوروش شاهونه و 
تهیه کنندگی سجاد افش��اریان از 23 تیرماه در 
س��الن قشقایی مجموعه تئاتر شهر تهران روی 

صحنه می رود./صبا 

فریدون آسرایی در برج میلاد
فریدون آسرایی پس از مدت ها جمعه 16 تیر در 
سالن همایش های برج میلاد به دیدار مخاطبان 

خود می رود./صبا 

»خاطره بازی...« می آید 
برنام��ه »خاطره بازی با آقا جواد« به زودی روی 
آنتن ش��بکه ورزش سیما می رود. در این برنامه 
سی دقیقه ای به مرور لحظات و خاطرات ماندگار 
ورزش ایران در تمامی رشته های ورزشی پرداخته 

می شود./باشگاه خبرنگاران 

»شعله در پیله« منتشر شد
کتاب »ش��عله در پیله« نوش��ته محبوبه زارع 
در 124 صفحه و با ش��مارگان 200 نس��خه و 
 بهای 65 هزارتومان منتش��ر و راهی بازار نش��ر

 شد./ایلنا 

 رویدادهای هنری 

آگهی دعوت جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه
شرکت کاشی مهتاب اردکان )سهامی خاص(

جلس�ه مجمع عمومی عادی ش�رکت کاش�ی مهتاب اردکان )س�هامی خاص( به 
ش�ماره ثبت 907 و شناس�ه ملی 10861854320 در س�اعت 22 روز چهارشنبه 
مورخ 1402/04/28 در محل ش�رکت واقع در اردکان- کیلومتر 8 بزرگراه ریاست 
جمهوری- بلوار صدف تشکیل می گردد. لذا بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم 

یا وکلای آنها دعوت به عمل می آید در جلسه مزبور حضور بهم رسانند. 

دستور جلسه:
1-استماع گزارش هیئت مدیره و بازرس قانونی 

2-طرح و تصویب صورت های مالی پایان سال 1401 
3- انتخاب بازرسان 

4- انتخاب روزنامه رسمی جهت درج آگهی های شرکت
5- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی می باشد. 

                                                                               محمدجواد عزیزیان 
                                                                              رئیس هیئت مدیره 

آگهی دعوت جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه
شرکت کاشی صدف اردکان )سهامی خاص(

جلس�ه مجمع عمومی عادی ش�رکت کاش�ی صدف اردکان )س�هامی خاص( به 
ش�ماره ثبت 398 و شناس�ه ملی 10840037415 در س�اعت 21 روز چهارشنبه 
مورخ 1402/04/28 در محل ش�رکت واقع در اردکان- کیلومتر 8 بزرگراه ریاست 
جمهوری- بلوار صدف تشکیل می گردد. لذا بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم 

یا وکلای آنها دعوت به عمل می آید در جلسه مزبور حضور بهم رسانند. 
دستور جلسه:

1-استماع گزارش هیئت مدیره و بازرس قانونی 
2-طرح و تصویب صورت های مالی پایان سال 1401 

3- انتخاب بازرسان 
4- انتخاب روزنامه رسمی جهت درج آگهی های شرکت

5- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی می باشد. 
                                                                              محمدجواد عزیزیان 
                                                                              رئیس هیئت مدیره

خسرو حسن زاده درگذشت

»جعبه خیال« منتشر شد

»یاسا« در کانادا 
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 "SMA" آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا : بیماری آتروفی عضلانی نخاعی یا
نوع��ی اختلال عصبی – عضلانی ژنتیکی اس��ت که یکی از علل مهم مرگ و 
میر شیرخواران در کش��ور می باشد. مشخصه پاتولوژیک این بیماری عصبی 
- عضلان��ی، تحلیل و از بین رفتن عصب هایی اس��ت که باعث کنترل ارادی 
حرکت عضلات می ش��وند بنابراین به شدت بر توانایی نشستن، ایستادن، راه 
رفتن، بلعیدن، تنفس و الگوی رش��د فرد اثر می گذارد. متاسفانه آمار دقیقی 
از تع��داد اف��راد مبتلا به این بیم��اری در ایران وجود ن��دارد. این یک بیماری 
نادر اس��ت ک��ه از هر 6000 تا 10000 کودک یک نف��ر را مبتلا می کند لذا 
ب��ا توجه به اهمیت موضوع آفت��اب یزد در اینباره با دکتر مجید کیهانی فرد ، 
 متخصص مغز و اعصاب  و دکترمهران مرادی ، متخصص و جراح مغز و اعصاب  

 گفت و گو کرده است .
دکت��ر کیهانی فرد در این باره می گوی��د : آتروفی عضلانی نخاعی یا بیماری 
SMA ، نوع��ی بیماری ژنتیکی اس��ت که باعث ضعف عضلانی و مش��کلات 
حرکت��ی می گردد. این بیماری روند خطرناک��ی را به  مرور زمان طی می کند. 
درم��ان قطعی برای این بیماری وج��ود ندارد اما با اق��دام به موقع می توان از 

پیشرفت آن جلوگیری کرد.

< آتروفی عضلانی نخاعی انواع مختلفی دارد
وی بی��ان کرد : آتروفی عضلانی نخاعی انواع مختلفی دارد که بر اس��اس نوع 
آن، علائم بیماری به شکل های مختلف ظهور پیدا می کند. برخی از این علائم 
عبارت اند از ضعف و سستی دست و پا، مشکلات حرکتی از قبیل نشستن و راه 
رفتن ، لرزش عضلات، مشکلات مربوط به استخوان ها و مفاصل مانند بیماری 
اس��کولیوز، اختلال در بل��ع غذا و اختلال در تنفس  اما ای��ن بیماری بر روند 

یادگیری و ذهن تأثیری ندارد.
این متخصص مغز و اعصاب  عنوان کرد : همان طور که اش��اره ش��د بیماری 
SMA انواع مختلفی دارد که هرکدام در سنین مختلف اتفاق می افتد و دارای 

عوارض مختلفی است. 
وی ادامه داد : مهم ترین انواع این بیماری عبارتند از نوع یک که سخت ترین نوع 
این بیماری است و در کودکان کمتر از شش ماه اتفاق می افتد و نوع دوم این 
بیماری که اندکی خفیف تر از نوع اول است و در کودکان 7 تا 18 ماهه دیده 
می شود و نوع سوم این بیماری که خفیف ترین نوع آن است ومعمولاً پس از 18 
ماهگی کودکان را تحت تأثیر قرار می دهد.نوع چهارم این بیماری هم معمولاً در 

سنین نوجوانی اتفاق می افتد و دارای عوارض خفیفی است.
دکتر کیهانی فرد اظهار کرد : کودکان مبتلا به نوع اول بیماری" SMA"، به  
ندرت ممکن است بهبود یابند و به همین دلیل می  میرند اما  کودکان مبتلا به 
نوع دوم بهبود می یابند و می توانند به زندگی ادامه دهند. نوع سه و چهار نیز 

تأثیری در زندگی کودک ندارد.
ای��ن متخصص مغز و اعصاب متذکر ش��د :از آنجا که آتروفی عضلانی نخاعی 
نوعی مشکل ژنتیکی است لذا از والدین ناقل دارای ژن معیوب به کودک منتقل 
می شود لذا از این  رو به کسانی که قصد بارداری دارند توصیه می شود در صورت 

داشتن برخی موارد آن را با پزشک خود در میان بگذارند .
وی افزود : این موارد عبارتند از  داشتن فرزند مبتلا به آتروفی عضلانی نخاعی،  
داشتن سابقه بیماری در خانواده ، داشتن سابقه این بیماری در خانواده همسر 
می باش��د زیرا پزشک ممکن است شما را برای آشنایی با خطرات احتمالی و 

انجام آزمایش به مشاور ژنتیک ارجاع دهد.
دکتر کیهانی فرد اضافه کرد : در صورت بارداری در موارد گفته ش��ده شانس 
ابتلا جنین به بیماری افزایش می یابد، از این  رو برخی آزمایش  به منظور کشف 
خطر احتمالی برای جنین انجام می شود. همچنین ممکن است این آزمایش  
ها پس از بارداری برای تشخیص بیماری SMA در کودکان و نوجوانان انجام 

شود.
این متخصص مغز و اعصاب یاد آورش��د : درمان قطعی برای آتروفی عضلانی 
نخاع��ی درم��ان قطعی وجود ندارد ام��ا تحقیقات اخیر به دنب��ال راهی برای 
درمان این بیماری اس��ت. درمان  های موجود نیز برای کنترل و جلوگیری از 
پیشرفت بیماری انجام می شود. به عنوان  مثال می توان به مواردی مانند ورزش 
و تجهیزات ورزشی برای کمک به حرکت و تنفس ،استفاده از لوله های تغذیه 
و رژیم غذایی و عمل جراحی و اس��تفاده از بریس برای رفع مشکل مفاصل و 

نخاع اشاره کرد.
وی اشاره کرد :  درروند درمان این  بیماران یک گروه متخصص پزشکی شامل 

فیزیوتراپ، کار درمان و متخصص زبان و تکلم با یکدیگر همکاری می کنند.
 SMA دکتر کیهانی فرد توضیح  داد : برخی فاکتورها ریسک ابتلا  به  بیماری
را  افزایش می دهد . به طور مثال  در بسیاری از مواقع در صورتی  که پدر و مادر 
هر دو دارای ژن معیوب باش��ند، کودک از بدو تولد به این بیماری مبتلا است 
و  در  برخی موارد  نیز پدر و مادر معمولاً خود مبتلا به این بیماری نیستند و 
فقط ناقل بیماری هستند. از 40 الی 60 نفر یک نفر دارای ژن معیوب است که 

عامل بیماری آتروفی عضلانی نخاعی است.
ای��ن متخصص مغز و اعص��اب اظهارکرد : درصورتی که والدی��ن ناقل ژن این 
بیماری باشند، احتمال برخی موارد وجود دارد که عبارتند از25 درصد  شانس 
کودک مبتلا  به آتروفی عضلانی نخاعی وجود دارد ، 50 درصد  شانس کودک 
ناقل ژن معیوب بدون ابتلا به بیماری وجود دارد و25 درصد   نیز شانس کودک 

سالم وجود دارد.
وی گف��ت : دربرخ��ی از م��وارد نادرآتروفی عضلانی نخاعی ممکن اس��ت به 
روش های دیگرانتقال یابد و ممکن است انتقال نیابد اما  درصورتی  که سابقه 
بیماری در خانواده وجود دارد و در این مورد نگرانی وجود دارد، توصیه می شود 

در این مورد با پزشک خود مشورت کنید.

< آتروفی عضلانی نخاعی یک عارضه ژنتیکی اتوزومی مغلوب است
 در ادامه نیز دکتر مرادی در اینباره خاطرنشان کرد : آتروفی عضلانی نخاعی 
)SMA( به گروهی از عارضه های نادر ژنتیکی گفته می شود که بر نورون های 
حرکتی در طناب نخاعی و ساقه مغز تاثیر می گذارند. این نورون های حرکتی، 
کنترل حرکات ارادی عضلات مانند عضلات مورد نیاز برای راه رفتن و تنفس 

را به عهده دارند  . 
وی  بی��ان کرد : دراثرآتروفی عضلانی نخاع��ی، نورون های حرکتی به تدریج 
تخریب ش��ده و منجر به ضعف پیش��رونده عضلانی و آتروفی می شود. جهت 
کنت��رل و درمان این عارضه، امکان دارد پزش��کان مص��رف دارو، فیزیوتراپی، 

مراقبت های حمایتی و روش های دیگر را توصیه کنند. 
این متخصص و ج��راح مغزواعصاب مطرح کرد: آتروفی عضلانی نخاعی با در 

نظر گرفتن سن و زمان آغاز عارضه، معمولا به چهار نوع طبقه بندی می شود.
وی ادامه داد : سنی که علائم این عارضه در آن آغاز می شود نشان دهنده شدت 
عارضه است. برای مثال، در نوزادانی که در زمان تولد دارای علائم این عارضه 
هستند، شدیدترین نشانه های آتروفی عضلانی مشاهده می شود و این نوزادان 
بیش از دو س��ال عمر نخواهند کرد )آتروفی عضلانی نوع یک(. در صورتی که 
علائم در زمان برگسالی بروز کنند، امکان دارد از کار افتادگی شدید ایجاد نشود 
و ش��خص بتواند طول عمر طبیعی داشته باشد )آتروفی عضلانی نخاعی نوع 
چهار(. طول دوره عارضه ممکن است برای هر کودک یا بزرگسال متفاوت باشد.
وی متذکر ش��د :آتروفی های عضلانی نوع یک تا چهار، ش��ایع ترین انواع این 
عارضه محسوب می شوند. این نوع آتروفی ها در اثر تغییرات ایجاد شده در ژنی 

بر روی کروموزوم 5 به نام "SMN1" ایجاد می شوند.
دکتر مرادی توضیح داد : علائم آتروفی عضلانی نخاعی در زمانی که برای اولین 
بار این عارضه بروز می کند به نوع آتروفی بستگی دارد.علائم شایع این عارضه 
شامل ضعیف یا سست بودن دست ها و پاها ،مشکلات حرکتی، مانند دشواری 
در قرار گرفتن در حالت نشس��ته، چهار دست و پا رفتن یا راه رفتن،  انقباض 
ناگهانی یا لرزش عضلات، مشکلات مربوط به استخوان و مفاصل، مانند انحنای 
غیر طبیعی ستون فقرات،  مشکلات مربوط به بلع مواد غذایی و  دشواری در 
تنفس اما آتروفی عضلانی نخاعی بر هوش تاثیر نمی گذارد و یا سبب مشکلات 

مربوط به یادگیری نمی شود.
این متخصص و جراح مغزواعصاب تش��ریح ک��رد : آتروفی عضلانی نخاعی در 
اثر جهش در ژن بقای نورون حرکتی SMN1( 1( ایجاد می ش��ود که منجر 
به کمبود پروتئین SMN می شود. این پروتئین برای بقا و حفظ نورون های 
حرکتی که مسئول کنترل حرکات ارادی عضلات هستند، الزامی است. بدون 
مقدار کافی پروتئین SMN، نورون های حرکتی به تدریج تخریب شده و منجر 

به ضعف عضلانی و آتروفی می شود.
وی  تصریح کرد : آتروفی عضلانی نخاعی یک عارضه ژنتیکی اتوزومی مغلوب 
اس��ت؛ به این معنی که ش��خص بایس��تی دو نس��خه از ژن های جهش یافته   
SMN1 را به ارث ببرد )یک نس��خه از هر ی��ک از والدین( تا این عارضه بروز 

کند. 
دکتر مرادی گفت : عوامل موثر در بروز آتروفی عضلانی نخاعی شامل عوامل 
ژنتیکی ، خویشاوندی ، نژاد است  .به طور مثال اگر هر دوی والدین حامل ژن 
جهش یافته SMN1 باشند، هر فرزند به احتمال 25 درصد تحت تاثیر آتروفی 

عضلانی قرار می گیرد.
این متخصص و جراح مغزواعصاب افزود: در صورتی که خویش��اوندان نزدیک 
مانند پس��ر عمو و دختر عمو بچه دار ش��وند، در صورتی که هر دو حامل ژن 
جهش یافته SMN1 باشند، احتمال ابتلا به عارضه های ژنتیکی مانند آتروفی 

عضلانی نخاعی افزایش پیدا می کند.
وی گفت: آتروفی عضلانی نخاعی بر تمامی نژادها اثر می گذارد ولی در برخی 
از نژادها مانند نژاد اروپای شمالی، احتمال انتقال ژن جهش یافته بیشتر است 

و این امر سبب افزایش احتمال بروز آتروفی عضلانی می شود.
دکتر مرادی توصیه کرد : چنانچه علائم آتروفی عضلانی نخاعی در شما یا هر 
ش��خص دیگری که می شناس��ید وجود دارند، مراجعه به پزشک الزامی است. 
تشخیص و درمان به موقع می تواند به کاهش سرعت پیشروی بیماری و بهبود 

نتیجه درمان کمک کند.
این متخصص و جراح مغزواعصاب اشاره کرد : برخی از علائم آتروفی عضلانی 
نخاعی مش��ابه علائم اختلال های عصبی- عضلانی مانند دیستروفی عضلانی 
هس��تند. جهت تشخیص علت بروز علائم، پزش��ک از معاینه بدنی و بررسی 
سابقه پزشکی استفاده می کند. همچنین ممکن است پزشک برای تشخیص 
این عارضه از یک یا چند مورد آزمایش  اس��تفاده کند که عبارتند از آزمایش 

خون، آزمایش ژنتیک ، تست هدایت عصبی و نمونه برداری از بافت عضله .
وی اف��زود: آزمایش آنزیم و پروتئین خون برای ارزیابی س��طح بالای کراتین 
کیناز اس��تفاده می شود. تحلیل عضلات سبب آزاد شدن این آنزیم در جریان 

خون می شود.
دکترمرادی ادامه داد: آزمایش ژنتیک نیز برای تش��خیص مشکلات مرتبط با 
ژن SMN1 اس��تفاده می ش��ود. آزمایش ژنتیک در تشخیص ژن تغییر یافته 
SMN1 بسیار موثر می باشد لذا در برخی از موارد، از این آزمایش برای ارزیابی 

مشکلات مربوط به نوزادن استفاده می شود.
 این متخصص و جراح مغزواعصاب مطرح کرد: درتس��ت هدایت عصبی نیز از 
الکترومیوگرام برای اندازه گیری فعالیت الکتریکی در عضلات و ارزیابی هر گونه 

مشکل مرتبط با اعصاب استفاده می شود.
وی اضافه کرد : جهت تشخیص آتروفی عضلانی نخاعی به ندرت امکان دارد از 
روش نمونه برداری از بافت عضله استفاده شود. در این روش، بخش کوچکی از 
بافت عضله برداشته شده و برای ارزیابی به لابراتوار ارسال می شود. از این روش 

می توان برای تشخیص آتروفی یا تحلیل عضلات استفاده کرد.

<عارضه آتروفی عضلانی نخاعی دارای درمان نمی باشد
دکترم��رادی عنوان کرد : در حال حاضر عارضه آتروفی عضلانی نخاعی دارای 
درمان نمی باشد ولی برخی از روش های درمانی به کنترل علائم و بهبود کیفیت 

زندگی اشخاص کمک می کنند. نوع و شدت آتروفی عضلانی و همچنین سن 
آغاز این عارضه بر انتخاب گزینه درمانی اثر می گذارد.

این متخصص و جراح مغزواعصاب ابراز کرد : دو داروی مورد تایید FDA برای 
درمان آتروفی عضلانی نخاعی )SMA( وجود دارند که عبارتند از نوسینرسن 

)اسپینرازا( و اوناسمنوژن آبپارووک )زولگنسما(.
وی افزود : داروی "نوسینرس��ن" س��بب افزایش تولی��د پروتئین بقای نورون 
حرکت��ی )SMN( می ش��ود. )کمبود SMN س��بب ب��روز آتروفی عضلانی 
می ش��ود( و داروی "اوناس��منوژن آبپارووک" نوعی ژن درمانی اس��ت که کپی 
عملکردی از ژن SMN1 را به طور مس��تقیم به س��لول های نورون حرکتی 

انتقال داده و سبب بازیابی سطح پروتئین SMN می شود.
دکترم��رادی توضیح داد : فیزیوتراپی در جهت دس��تیابی به بالاترین س��طح 
اس��تقلال و قابلیت حرکتی به افراد مبتلا ب��ه آتروفی عضلانی نخاعی کمک 
می کند. این روش در جلوگیری یا به تعویق انداختن مشکلات مرتبط نیز موثر 
است. متخصص فیزیوتراپی در جهت طرح ریزی برنامه درمانی مطابق با نیازهای 
افراد، از نزدیک با کودکان و بزرگس��الان مبتلا به این عارضه و خانواده هایشان 

همکاری می کند. 
این متخصص و جراح مغزواعصاب افزود : متخصصین فیزیوتراپی جهت تعیین 
اهداف بر اس��اس توانایی، عملکرد و اولویت های بیم��ار به او کمک می کنند. 
شواهد نشان می دهند که فیزیوتراپی در جهت کاهش میزان از کار افتادگی و 

حفظ قابلیت حرکتی بیمار موثر است.
وی خاطرنشان کرد : از روش الکتروتراپی یا تحریک الکتریکی نیز امکان دارد 
برای درمان آتروفی عضلانی نخاعی اس��تفاده ش��ود. در ای��ن روش از جریان 
الکتریکی برای تحریک انقباض های عضلانی و بهبود قدرت و عملکرد عضلات 
استفاده می شود. ممکن است از تحریک الکتریکی به همراه دیگر روش ها مانند 
فیزیوتراپی برای کمک به افراد مبتلا به آتروفی عضلانی جهت بهبود قدرت و 

عملکرد عضلانی استفاده شود.
دکترمرادی اذعان داش��ت : در روش اولتراس��وند از ام��واج صوتی برای تولید 
حرارت به صورت عمیق در بافت ها اس��تفاده می ش��ود. امکان دارد این روش 
برای درمان آتروفی عضلانی نخاعی و کمک به بهبود عملکرد عضلات و کاهش 

درد استفاده شود.
این متخصص و جراح مغزواعصاب ادامه داد :در این روش یک ابزار کوچک به 
نام مبدل بر روی پوست در ناحیه آسیب  دیده قرار می گیرد. این مبدل امواج 
صوتی با فرکانس بالا منتشر کرده که در بافت  عضلات نفوذ کرده و سبب ایجاد 
ارتعاش و تولید گرما می شود. گرما سبب افزایش جریان خون در ناحیه مورد 

نظر، تسریع روند بهبود و کاهش درد می شود.
وی می گوید : ماس��اژ یک روش درمانی در فیزیوتراپی اس��ت که برای بهبود 
عملکرد بافت های نرم بدن شامل عضلات، تاندون ها و رباط ها استفاده می شود. 
ام��کان دارد این روش برای درمان آتروف��ی عضلانی نخاعی و بهبود عملکرد 

عضلات و کاهش درد استفاده شود.
دکترمرادی افزود : در روش ماس��اژ درمانی، متخصص از تکنیک های مختلفی 
برای کمک به ش��ل ش��دن عضلات منقبض و افزایش جریان خون اس��تفاده 
می کن��د. این روش به کاهش درد و بهبود قابلی��ت حرکتی در افراد مبتلا به 

آتروفی عضلانی کمک می کند.
ای��ن متخصص و ج��راح مغزواعصاب گفت : در صورت ب��روز آتروفی عضلانی 
در کودکان، به اس��تفاده از دس��تگاه های کمکی برای کمک به حفظ عملکرد 
در برخی از مراحل بیماری خصوصا پس از جراحی نیاز می باش��د. متخصص 
فیزیوتراپی جهت انتخاب دستگاه کمکی مناسب و مطابق با نیازهای کودکان، 
با دیگر متخصصین توان بخشی همکاری می کند. دستگا ه هایی که سبب حفظ 
وضعیت بدنی مناسب در زمان غذا خوردن یا بازی کردن شده و یا ویلچر های 

دارای موتور از جمله این دستگاه ها هستند.

< جراحی معمولا اولین گزینه برای درمان آتروفی عضلانی نیست
وی اظه��ار ک��رد : جراحی معمولا اولین گزینه ب��رای درمان آتروفی عضلانی 
محسوب نمی شود. البته در برخی از موارد امکان دارد جراحی برای رفع عوارض 

خاص یا بهبود کیفیت زندگی مبتلایان به آتروفی عضلانی توصیه شود.
دکتر مرادی مطرح ک��رد : برخی از روش های جراحی که امکان دارد در افراد 
مبتلا به آتروفی عضلانی نخاعی اس��تفاده شود ش��امل فیوژن ستون فقرات ، 

استفاده از لوله گاستروستومی ،جراحی ارتوپدی است.
این متخصص و جراح مغزواعصاب ادامه داد: در روش فیوژن ستون فقرات، دو 
یا چند مهره در ستون فقرات جهت حفظ ثبات ستون مهره ها و جلوگیری از 
آسیب های بیشتر به هم متصل می شوند. امکان دارد این روش برای افراد مبتلا 
به اسکولیوز شدید یا دیگر ناهنجاری های ستون فقرات که بر قابلیت حرکتی 

تاثیر گذاشته و یا سبب بروز درد می شوند، استفاده شود.
وی افزود : افراد مبتلا به آتروفی عضلانی ممکن اس��ت در اثر ضعیف ش��دن 
عضلات، در خوردن یا بلع غذا با مشکل مواجه باشند. در این افراد، استفاده از 
لوله گاستروستومی با جراحی سبب  می شود تا لوله مخصوص تغذیه مستقیما 

در معده قرارگیرد و سبب تسهیل روند تغذیه شود.
 دکتر مرادی تصریح کرد : امکان دارد برای رفع مشکلات مربوط به استخوان 
یا مفاصل در افراد مبتلا به آتروفی عضلانی نخاعی از جراحی ارتوپدی استفاده 
ش��ود. این جراحی می تواند شامل روش های افزایش طول تاندون و یا تعویض 
مفصل باشد.این متخصص و جراح مغزواعصاب اشاره کرد : با گذشت زمان افراد 
مبتلا به آتروفی عضلانی نخاعی دچار ضعف عضلانی ش��ده و کنترل عضلات 
خود را از دس��ت می دهند. وی تش��ریح کرد : عوارض آتروفی عضلانی شامل  
شکس��تگی استخوان، در رفتگی لگن و اسکولیوز )انحراف ستون فقرات(، سوء 
تغذیه و کم آبی بدن در اثر مشکلات مرتبط با تغذیه و بلع که ممکن است در 
این موارد به استفاده از لوله تغذیه نیاز باشد و  تضعیف ریه ها و مشکلات تنفسی 

که ممکن است به دستگاه کمک تنفسی نیاز داشته باشد.
دکتر مرادی توصیه کرد : در صورت بروز آتروفی عضلانی نخاعی، ارتباط منظم 
با پزشک از آن جهت از اهمیت زیادی برخوردار است که شخص در صورت بروز 

علائم یا مشکلات دیگر بتواند از مراقبت های پزشکی استفاده کند. 
ای��ن متخصص افزود : در صورت بروز برخی موقعیت ها بایس��تی به پزش��ک 
مراجعه شود که عبارتند از بروز مشکلات تنفسی،    مشکلات مرتبط با بلع و 
تغذیه ، تضعیف عضلات جدید یا تشدید ضعف عضلانی ، بروز درد ناگهانی یا 

شدید و بروز مشکلات روانی.

وی متذکر شد: در صورت بروز مشکلات تنفسی جدید یا تشدید علائم تنفسی 
مانند تنگی نفس، دشواری در تنفس، سرفه مداوم یا افزایش دفعات عفونت های 
تنفس��ی بایستی فورا به پزشک مراجعه شود. عوارض تنفسی ممکن است در 
افراد مبتلا به آتروفی عضلانی ش��دید باشند که در این موارد رسیدگی فوری 

پزشکی ضروری است.
دکتر مرادی تصریح کرد : در صورت بروز دش��واری در بلع، گیر کردن غذا در 
گلو به صورت مکرر و مشکلات مرتبط با تغذیه، بایستی به پزشک مراجعه شود. 
پزشک عملکرد بلع شخص را بررسی کرده و راهنمایی لازم در مورد تغییر در 

نحوه تغذیه را ارائه خواهد داد.
این متخصص و جراح مغزواعصاب هشدار داد : در صورت بروز تغییر قابل توجه 
در ق��درت عضلانی، افزایش میزان دش��واری در انجام حرکات یا فعالیت های 
روزانه و یا تضعیف عضلات جدید بایس��تی به پزش��ک مراجعه ش��ود. پزشک 
وضعیت جس��مانی شخص را ارزیابی کرده و در صورت نیاز به تغییر در برنامه 

درمانی، توصیه های لازم را ارائه خواهد داد.
وی عنوان کرد : در صورت بروز درد ناگهانی یا ش��دید که قبلا س��ابقه نداشته 
است یا در صورتی که شخص نگران نحوه کنترل درد باشد، بایستی با پزشک 
مش��ورت شود. پزشک علت بروز درد را ارزیابی کرده و از روش مناسب درمان 

درد استفاده می کند یا شخص را به متخصص درد معرفی خواهد کرد.
دکتر مرادی اذعان داشت: در صورت بروز مشکلات روانی، اضطراب یا افسردگی 
مرتبط با آتروفی عضلانی یا تاثیر این موارد بر زندگی روزمره، بایستی به پزشک 
مراجعه شود. پزش��ک می تواند شخص را به متخصص درمان مشکلات روانی 
معرفی کرده یا اس��تفاده از روش های درمانی مناس��ب را ب��رای مقابله با این 

مشکلات به شخص توصیه کند.
این متخصص و جراح مغزواعصاب توضیح داد : پیش بینی سیر بیماری آتروفی 
عضلان��ی به عواملی مانند نوع آتروفی عضلانی نخاعی، میزان آس��یب دیدگی 
عصبی و عضلانی، روش های درمانی موجود و تاثیر این روش ها بر میزان بهبود 

شخص بستگی دارد.  
وی بیان کرد : آتروفی عضلانی نخاعی نوع یک، ش��دیدترین و شایع ترین نوع 
آتروفی عضلانی محسوب می شود. احتمال بهبود افراد مبتلا به این نوع آتروفی 
کم می باش��د. مبتلایان معمولا دچار مش��کلات قابل توجه حرکتی و تنفسی 
شده و بیشتر مبتلایان تا پس از اوایل دوران کودکی زنده نخواهند ماند. البته 
پیش��رفت در علم پزشکی و اس��تفاده از روش ها و ابزار درمانی مانند دستگاه 
کمک تنفسی و گزینه های درمان به موقع، سبب بهبود سیر وضعیت بهبودی 

مبتلایان به این نوع آتروفی شده است.
دکتر مرادی تشریح کرد : پیش بینی سیر آتروفی عضلانی نخاعی نوع دو در هر 
فرد متفاوت است. مبتلایان معمولا عملکرد حرکتی بهتری نسبت به مبتلایان 
به آتروفی عضلانی نوع  یک دارند ولی همچنان دچار ضعف عضلانی پیشرونده 
هستند و ممکن اس��ت به ابزار ویژه جهت کمک به حرکت کردن نیاز داشته 

باشند. 
ای��ن متخصص و جراح مغزواعصاب اف��زود : طول عمر در هر یک از مبتلایان 
می تواند بسیار متفاوت باشد. برخی از مبتلایان به این نوع آتروفی عضلانی به 
دوران بزرگس��الی رسیده و می توانند استقلال خود را در سطح مطلوبی حفظ 

کنند.
 وی تش��ریح کرد:آتروفی عضلانی نخاعی نوع س��ه به نام بیماری "کوگلبرگ 
ولاندر" نیز شناخته شده و نوع خفیف تری از آتروفی عضلانی نخاعی محسوب 
می ش��ود. مبتلایان به این نوع آتروفی دارای طول عمر تقریبا طبیعی هستند 
ولی ممکن است دچار ضعف عضلانی پیشرونده و اختلال حرکتی شوند. برخی 
از مبتلایان می توانند در دوران کودکی بدون کمک دیگران راه بروند و برخی 

دیگر امکان دارد به ابزار کمکی برای حرکت کردن نیاز داشته باشند.
دکتر مرادی اذعان داشت : آتروفی عضلانی نخاعی نوع چهار، خفیف ترین نوع 
آتروفی محس��وب شده و دیرتر از دیگر انواع آتروفی بروز می کند و سبب بروز 
علائم خفیف تری نیز می ش��ود. مبتلایان به این نوع آتروفی ممکن است دچار 
ضعف عضلانی و مشکلات حرکتی خفیف شوند ولی به طور کلی دارای طول 

عمر طبیعی هستند و می توانند بدون کمک دیگران زندگی کنند.
ای��ن متخصص و جراح مغزواعصاب تصریح کرد : آتروفی عضلانی نخاعی یک 
بیماری ارثی اس��ت. در صورتی که شما یا همسرتان حامل ژن جهش یافته ای 
باشید که سبب بروز این عارضه می شود، مشاور ژنتیک می تواند میزان احتمال 

ابتلای فرزندتان به این عارضه را مشخص کند.
وی در پایان گفت : امکان دارد با انجام اقداماتی پیش از بارداری بتوان احتمال 
انتقال عارضه آتروفی عضلانی نخاعی را کاهش داد. از روش تشخیص ژنتیکی 
پی��ش از لانه گزینی ، برای شناس��ایی جنین هایی ک��ه دارای ژن جهش یافته 
نیس��تند استفاده می شود. کاشت جنین های سالم توسط پزشک با استفاده از 
لقاح مصنوعی انجام می ش��ود. با اس��تفاده از روش تشخیص ژنتیکی پیش از 
 SMN1 لانه گزینی اطمینان حاصل می ش��ود که کودک دارای دو ژن س��الم

است و به آتروفی عضلانی نخاعی مبتلا نمی شود.

 آفتاب یزد در گفت و گو با متخصصان بررسی کرد 

هرآنچه درباره بیماری اس ام آی باید بدانیم
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ب��ر اس��اس گزارش��ی ک��ه اخیرا وب س��ایت 
»امری اس��لیپ« منتش��ر ک��رده اس��ت ی��ک 
روبالش��ی، تنه��ا ی��ک هفته پس از شستش��و 
می تواند میزبان س��ه میلیون باکتری باشد که 
حدود 17 هزار برابر بیشتر از میانگین باکتری 
اس��ت ک��ه روی صندلی توال��ت فرنگی وجود 
دارد. به گزارش ایس��نا ، این تحقیق همچنین 
تمیزی تشک ، ملحفه ها و روبالشی ها را بررسی 
ک��رده  و عوام��ل بیماری زای بالق��وه ای که در 
ملحفه ه��ا وجود دارند را تجزیه  و تحلیل کرده 
است.ترکیبات حساسیت زا، انواع قارچ و پوست 
مرده در کنار کنه  و موجودات میکروس��کوپی 
که روی س��لول های پوس��ت جدا شده از بدن 
وج��ود دارند از جمله ذرات آلوده ای  هس��تند 
که روی روبالشی ها یافت می شوند.کارشناسان 

همواره هش��دار می دهند که روبالش��ی ها باید 
ب��ه  طور منظ��م و بی��ش از یک ب��ار در هفته 
تعوی��ض ش��وند. دکت��ر »هدلی کین��گ« از 
نویسندگان این گزارش می گوید: هنگامی که 
ب��ه رختخواب می روی��د، ملحفه های خود را با 
س��لول های مرده پوس��ت، عرق، مواد آرایشی، 

لوس��یون، مو و هر چیز دیگ��ری که در طول 
روز به ش��ما چسبیده است از جمله گرده گل، 
م��وی حیوانات خانگی تا کپک قارچی و ذرات 
خاک و باکتری و ویروس آلوده می کنید.دکتر 
هدلی ادامه داد که کنه  از عرق و س��لول های 
مرده پوس��ت تغذیه می کند و زمانی که آن ها 
را ب��ه رختخ��واب می بری��د ب��ه تکثی��ر آن ها 
کمک می کنید. با وجود هش��دارهای پزشکان 
مبنی بر ضرورت تعوی��ض هرچند روز یک بار 
روبالش��ی و هر هفته ملحفه ها، برخی از افراد 
ی��ک ماه یا بیش��تر برای شس��تن ملحفه های 
خود صبر می کنند.نظرسنجی موسسه گالوپ 
نش��ان داد ک��ه تقریب��ا نیم��ی از م��ردان هر 
 چهار ماه یک ب��ار محلفه های خود را تعویض

 می کنند.

 ،"SMA"دکتر کیهانی فرد: کودکان مبتلا به نوع اول بیماری=
یابند و به همین دلیل   به  ندرت ممکن است بهبود 
می  میرند اما کودکان مبتلا به نوع دوم بهبود می یابند 
و می توانند به زندگی ادامه دهند. نوع سه و چهار نیز 

تأثیری در زندگی کودک ندارد

چهار،  نوع  نخاعی  عضلانی  آتروفی  مرادی:  =دکتر 
از  دیرتر  و  شده  محسوب  آتروفی  نوع  خفیف ترین 
علائم  بروز  سبب  و  می کند  بروز  آتروفی  انواع  دیگر 
این نوع آتروفی  خفیف تری نیز می شود. مبتلایان به 
ممکن است دچار ضعف عضلانی و مشکلات حرکتی 
خفیف شوند ولی به طور کلی دارای طول عمر طبیعی 

هستند و می توانند بدون کمک دیگران زندگی کنند

=در صورت بروز تغییر قابل توجه در قدرت عضلانی، 
افزایش میزان دشواری در انجام حرکات یا فعالیت های 
روزانه و یا تضعیف عضلات جدید بایستی به پزشک 
را  شخص  جسمانی  وضعیت  پزشک  شود.  مراجعه 
ارزیابی کرده و در صورت نیاز به تغییر در برنامه درمانی، 

توصیه های لازم را ارائه خواهد داد
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آفتاب یزد: با مصوبه مجلس شورای اسلامی در خصوص تحقیق و تفحص از کانون های 
وکلای دادگستری اظهارنظرهای مختلفی از سوی جامعه حقوقی صورت گرفت. گروهی از 
حقوقدانان بحث تفکیک قــوا را مطرح و مصوبه را خلاف قانون می دانند و در کنار آن نیز 
عده ای دیگر تحقیق و تفحص از کانون های وکلای دادگســتری را لازم می دانند. از این رو 
آفتاب یزد ضمن عدم قضاوت در این خصوص نسبت به انتشار دیدگاه های مختلف در این 
خصوص می پردازد. اخیرا دکتر محمدحسین جعفری رئیس کانون وکلای دادگستری استان 
یزد طی نامه ای به رئیس قوه قضائیه با ذکر دلایلی این مصوبه را خلاف قانون می داند و جامعه 
حقوقی از انتشار دیدگاه ها و نظرات مختلف حقوقی در این خصوص استقبال خواهند نمود 
و نمایندگان مجلس شورای اسلامی مانند گذشته پذیرای نظرات می باشند آنچه در ادامه 

می آید دیدگاه وی در این خصوص در نامه به ریاست قوه قضائیه می باشد. 
با توجه به مصوبه ششم تیرماه ۱۴۰۲ مجلس محترم شورای اسلامی در خصوص تحقیق و 
تفحص از کانون های وکلای دادگستری و اتحادیه سراسری کانون وکلا، با مبانی استدلالی 
و مستندات ذیل الذکر فرضیه ای علمی مبنی بر خروج مجلس شورای اسلامی از صلاحیت 
قانونی و مداخله در قلمرو اختصاصی )ویژه( قوه قضائیه ارائه، رجاء واثق دارد با بررسی دقیق 
علمی )حقوقی - فقهی( تصمیم شایسته ای در نظام حقوقی جمهوری اسلامی ایران با درایت 

و شجاعت حضرتعالی و مجموعه عالم و کارآمد قوه قضائیه اتخاذ گردد. 
۱- مستحضرند مسئله تفکیک قوا از پیچیده ترین و سیال ترین مسائل حقوق اساسی است، 
که اصل ۵۷ قانون اساسی چنین مقرر داشته است: »قوای حاکم در جمهوری اسلامی ایران 
عبارتند از: قوه مقننه، قوه مجریه و قوه قضائیه که زیر نظر ولایت مطلقه امر و امامت امت بر 

طبق اصول آینده این قانون اعمال می گردند. این قوا مستقل از یکدیگرند.« 
۲- به موجب اصل ۱۵۶ قانون اساسی قوه قضائیه قوه ای است مستقل که پشتیبان حقوق 
فردی و اجتماعی و مســئول تحقق بخشیدن به عدالت و عهده دار وظایف مطرح در اصل 
مذکور می باشــد و حسب بند ۱۳ سیاســت های کلی نظام درباره امنیت قضائی مصوب 
۱۳۸۱/۰۷/۲۸ مقام معظم رهبری تعیین ضوابط اسلامی مناسب برای کلیه امور قضائی از 
قبیل قضاوت - وکالت - کارشناسی و ضابطان و نظارت مستمر و پیگیری بر حسن اجرای 

آن ها در صلاحیت قوه قضائیه است. 
۳- هرچند مطابق اصل ۷۶ قانون اساسی تحقیق و تفحص مجلس شورای اسلامی در تمام 
 امور کشــور مجاز اســت ولی در عین حال این اصل نباید در تعارض با اصول راهنما، روح 
قانون اساسی و نظام حقوقی قرار گیرد. روح حاکم بر قانون اساسی اصل تفکیک قوا و بویژه 

اصل استقلال قوه قضائیه است. 
قوای حاکم طبق اصول مســلم حقوق عمومی )اصل صلاحیت( محدود به صلاحیت های 
اعطایی به آن ها در قانون اساســی و سیاســت های کلی نظام می باشــند و پر واضح است 
تصمیمات و اقدامات خارج از صلاحیت آن ها، از حمایت و پشتیبانی قانون و شرع مقدس 

برخوردار نبوده و شایسته لغو، ابطال و بی اعتباری است. 
۴-دوگانگی مرز نظارت قضائی و نظارت سیاســی لغزنده ترین مفهوم و منازعه فکری در 
حقوق اساسی اســت. مقام معظم رهبری در دیدار با نمایندگان مجلس )۱۳۸۹/۰۳/۱۸( 
می فرماینــد: »هم دولت هم مجلس هر کدام در قانــون حدودی دارند البته بعضی از این 
حدود واقعاً مشخص نیست. حقیقتاً بعضی از این خطوط، خطوط بارز و شاخص نیست که 
از عیوب قوانین ما است. باید این خطوط را مشخص کنیم.« همچنین معظم له در سخنرانی 
دیگری در دیدار با اعضای هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات چهارمین دوره مجلس در تاریخ 

۱۳۷۰/۱۲/۰۶ فرمودند: 
مُر قانون خیلی مهم است. البته شما اهل قانون هستید و می دانید قانون زبان دارد. زبان قانون 
را باید دانست و حدود قانون را باید کشف کرد. گاهی اوقات کلمات و الفاظ برای بیان مغزها 
و محتوای حقیقی قانون کافی نیستند. قانون شناسی مثل شماها می تواند درک کند که واقعاً 

قانون چه دارد می گوید. «
مستحضرند تحقیق و تفحص از جمله مصادیق نظارت اطلاعی مجلس شورای اسلامی است 
که با قرینه اصل ۹۰ که نوع نظارت اطلاعی مجلس است )اطلاعات مردمی( محرز می گردد 
که سوژه و موضوع نظارت قوای حاکم در دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون مدیریت 

خدمات کشوری می باشد. 

با این مقدمه و با استناد به قانون »اجازه مکاتبه و تحقیق مستقیم به کمیسیون اصل ۹۰ با 
دستگاه های دولتی جهت رسیدگی به شکایات مردم« مصوب سال ۵۹ با الحاقات بعدی که 
چنین مقرر می دارد: »کمیسیون اصل ۹۰ می تواند با قوای سه گانه و تمام وزارت خانه ها و 
ادارات و سازمان های وابسته به آن ها و بنیادها و نهادهای انقلابی و موسساتی که به نحوی از 

انحاء به یکی از قوای فوق الذکر مربوط می باشند مستقیماً مکاتبه...« 
و همچنین ضمانت اجرای مذکور در تبصره الحاقی سال ۶۴ که موضوع انفصال از خدمات 
دولتی را آورده اســت و همچنین ادبیات و به کارگیری کلمات ذکر شــده در ماده ۱۹۸ 
 )اصلاحــی ۱۳۸۷/۰۹/۲۶( آئین نامه داخلی مجلس در باب تحقیق و تفحص از جمله: 
»... قبل از رای گیری در رابطه با گزارش نهایی، وزیر یا مقام مسئول از عملکرد خود دفاع 

خواهد نمود« 
یا مفاد تبصره ۳ ماده ۱۹۸ که مقرر داشــته »چنانچه وزیر یا بالاترین مقام دستگاه مورد 
تحقیق و تفحص تغییر کرده باشد...« یا مفاد تبصره ماده ۱۹۹ که مقرر می دارد: »... مسئول 
دستگاه یا سازمان را مقصر تشخیص دهد طرح استیضاح وزیر مربوطه در صورت رعایت مفاد 
اصل ۸۹ در دستور کار مجلس قرار خواهد گرفت« تصدیق خواهند فرمود. تمام این نصوص 
قانونی و قرائن لفظی و امارات مبین آن اســت که کانون های وکلا به عنوان یک موسســه 
خصوصی حرفه ای و دارای شخصیت حقوقی مستقل که توسط هیئت مدیره اداره می شود 
)مستند به ماده ۱۸ قانون وکالت مصوب سال ۱۳۱۵ و ماده ۱ لایحه قانونی استقلال کانون 
وکلا مصوب سال ۱۳۳۳ و ماده ۲ آئین نامه اجرایی لایحه قانونی استقلال کانون وکلا مصوب 
سال ۱۴۰۰ ریاست قوه قضائیه( از شمول تحقیق و تفحص که ناظر بر دستگاه های اجرایی و 
حکومتی است مفروغ عنه و دارای خروج موضوعی می باشد. شایان ذکر است حسب نصوص 
قانون، کانون های وکلا دارای استقلال بوده و مرجع نظارت با حدود مشخص در قانون قوه 

محترم قضائیه می باشد. 
۵-تصدیق می فرمایند وجود هرگونه ابهام در ساختارها و یا صلاحیت نهادهای سیاسی و 
حقوقــی موجب پدیداری تعارض و اختلاف میان آن ها می گردد و در نهایت از کارآمدی و 
اثربخشی حاکمیت خواهد کاست )رجوع شود به: تفکیک تقنین و اجرا، دکتر علی محمد 

فلاح زاده و مرکز تحقیقات شورای نگهبان، چاپ اول، فروردین ۱۳۹۱( 
در راستای فرمایش مقام معظم رهبری در خصوص امتناع از تداخل حدود و خطوط قوا و 
ضرورت کشف، شناسایی و مشخص نمودن حدود و خطوط قانون و نیز اثبات فرضیه مداخله 
غیر موجه مجلس در قلمرو اختصاصی قوه قضائیه چند نظریه از شورای محترم نگهبان که 
طی آن نظریه ها، مداخله مجلس در امور داخل در وظایف قوای دیگر را طبق اصل صلاحیت 

در حقوق عمومی منع نموده است به استحضار می رساند: 
الف( شورای نگهبان به موجب نظریه شماره ۲۸۹۲ مورخ ۱۳۶۲/۰۱/۲۱ )مجموعه نظریات 
شورای نگهبان از سال ۱۳۵۹ تا پایان سال ۱۳۶۲ اداره کل قوانین و مقررات کشور، جلد اول، 
۱۳۶۹، ص ۳۶۶( در خصوص لایحه به تعویق انداختن مهلت مقرر در بند »پ« تبصره ۴۰ 

قانون بودجه سال ۱۳۵۹ مصوب جلسه ۱۳۶۲/۰۱/۲۱ مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
»اگر چه مجلس شــورای اسلامی حق تحقیق و تفحص در تمام امور کشور را دارد ولی از 
لحاظ اینکه هیئت مذکور در بند ۲ وظایف اجرایی دارد و به موجب این بند، جلسات هیئت 
بدون حضور ناظر مجلس شورای اسلامی رسمیت ندارد، با استقلال قوه مجریه که مصرح در 

اصل ۵۷ قانون اساسی است، مغایرت دارد. 
ب( شــورای نگهبان بر اساس نظریه شماره ۷۶۴۸ مورخ ۱۳۷۳/۱۲/۲۰ در خصوص لایحه 
بودجه ســال ۱۳۷۴ انتخاب نمایندگان به عنوان ناظر در کمیته های اجرایی یا اموری که 
ماهیت اجرایی دارند، مغایر اصل ۵۷ قانون اساســی شناخته شده است )مجموعه نظریات 
شورای نگهبان در مورد مصوبات مجلس شورای اسلامی دوره چهارم، انتشارات دادگستر، 

۱۳۸۵، ص ۶۹۵( 
ج( نظریه شماره ۳۴۲۸ - ۱۳۶۰/۰۳/۰۵ شورای نگهبان در خصوص تعیین و نصب رؤسای 
دستگاه های اجرایی و در ارتباط با ماده واحده لایحه قانونی راجع به حذف عبارت »فرمان 
همایونی« در قوانین و مقررات مربوط به انتصاب افراد به بعضی از مقامات کشور اعلام داشت 
که: »آن قسمت از بند ۱ ماده واحده که تعیین رئیس کل بانک مرکزی و قائم مقام او را مقید 
به تایید صلاحیت آن ها به وسیله مجلس شورای اسلامی می نماید، چون مدعی دخالت قوه 

مقننه در قوه مجریه می باشد با اصل ۵۷ قانون اساسی مغایر است« 
د( شورای نگهبان در مواردی با وجود تاکید بر حق تحقیق و تفحص مجلس در تمام امور 
کشور )اصل ۷۶( تعیین ناظر دائمی در وزارتخانه ها و سازمان های دولتی را مخالف استقلال 
قوه مجریه اعلام کرده اســت. به عنوان مثال در طرح تأســیس وزارت اطلاعات جمهوری 
اسلامی ایران مصوب جلسه ۱۳۶۲/۰۲/۲۷ مجلس شورای اسلامی نظر شورای نگهبان به 
این شرح اعلام می گردد: »... ماده ۴ نیز مغایر با قانون اساسی است زیرا تعیین ناظر دائمی در 
وزارتخانه ها و سازمان های دولتی از طرف مجلس شورای اسلامی نوعی دخالت قوه مقننه در 
قوه مجریه است و این از مصادیق اصل ۷۶ قانون اساسی نمی باشد )نظر شماره ۸۷۷۰ مورخ 
۱۳۶۲/۰۳/۱۲ مجموعه نظریات شورای نگهبان از سال ۱۳۱۹ تا پایان سال ۱۳۶۲ اداره کل 

قوانین و مقررات کشور جلد اول، ۱۳۶۹، ص ۳۸۲« 
ه( شورای نگهبان در نظریه شماره ۱۳۶۸/۰۶/۹۴۸.۲۲ خود اعلام داشته که: »نظر به اینکه 
به موجب اصل ۵۷ قانون اساسی، قوای سه گانه مملکتی مستقل از یکدیگرند و نظر به اینکه 
موارد نظارت و مداخله قوه مقننه در قوه مجریه که از طریق مجلس شورای اسلامی اعمال 
می شود در اصول ۷۶.۸۸، ۸۹ و ۹۰ قانون اساسی مشخص شده است و چگونگی بازرسی و 
نظارت بر حسن جریان امور دستگاه های اجرایی نیز مشخصاً و منحصراً در برخی اصول قانون 
اساسی از جمله اصول ۱۵۶.۱۷۳ و ۱۷۴ بیان شده است ماده واحده به کیفیتی که تنظیم 

شده، مغایر با قانون اساسی است« 
)رجوع شــود به: مرزهای تقنین و اجرا در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، معاونت 

حقوقی ریاست جمهوری چاپ اول، آبان ۸۹، ص۴۶-۵۲( 
با توجه به موارد و مســتندات فوق الذکر که دلالت بر خروج مجلس شــورای اسلامی از 
صلاحیت قانونی خود در فقره تحقیق و تفحص از کانون های وکلای دادگستری و اتحادیه 
کانون های مذکور و ورود در قلمرو اختصاصی قوای دیگر از جمله قوه قضائیه و مداخله در 
وظایف و اختیارات آن قوه محترم مغایر با اصول ۵۷.۱۵۶، ۱۵۷ و ۱۵۸ قانون اساسی و بند 
۱۳ سیاست های کلی قضایی مصوب مقام معظم رهبری در اجرای بند ۱ اصل ۱۱۰ قانون 
اساســی )تعیین ضوابط اسلامی مناســب در کلیه امور قضائی از قبیل قضاوت و وکالت و 
نظارت مستمر بر حسن اجرای آن ها( ونیز در تعارض با روح قانون اساسی )اصل تفکیک قوا 
و اصل استقلال قوه قضائیه( می باشد تقاضای عنایت ویژه را داشته و در صورت قبول مبانی 
استدلالی، درخواست طرح موضوع در هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه 
یا هیئت سران قوا و عنداللزوم تقاضای تفسیر از شورای محترم نگهبان جهت اجابت فرمان 
مقام معظم رهبری در باب کشف، شناسایی و مشخص نمودن حدود و خطوط صلاحیت های 
قوا و قانون و نیز در جهت رفع تداخل قوا و مداخلات فراحقوقی از محضر آن مقام عالی قضائی 

مورد استدعاست. 
آفتاب یزد: چنانچه در این خصوص نظرات و دیدگاه های حقوقدانان به روزنامه برسد مطابق 

اخلاق حرفه ای رسانه ای منتشر خواهد شد.

ایراد حقوقی به مصوبه تحقیق و تفحص از کانون های وکلای دادگستری

آفتاب یزد: حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه با سفر به شهر 
مقدس قم، در جلسه شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حضور یافت.

رئیس جامعه مدرسین، در ابتدای این جلسه، با بزرگداشت یاد و خاطره شهید بهشتی، به 
خدمات بزرگ وی نسبت به انقلاب اسلامی و دستگاه قضا اشاره کرد.

آیت الله حسینی بوشهری با یادآوری سخنان رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان قوه 
قضائیه با ایشان گفت: کار قوه قضائیه، کار سنگینی است و این دستگاه در اسلام و انقلاب 
اسلامی، جایگاه رفیعی دارد. در ادامه این نشست حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
با اشــاره به خدمات موثر اعضای این جامعه طی بیش از ۶۰ سال گذشته، گفت: جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در دوران پیش از پیروزی انقلاب اسلامی اقدامات قابل توجهی 
در حوزه و در جامعه در خصوص تبیین معارف اسلام و مبارزه با رژیم ستمشاهی به صورت 
پنهان و آشــکار داشت؛ جامعه مدرسین و علما در اعلام مرجعیت امام خمینی )ره( در 

شرایط تهدیدات روزافزون رژیم ستمشاهی نقش داشتند.
رئیس دســتگاه قضا افزود: بعد از پیروزی انقلاب اســلامی نیز اعضایی از این جامعه در 
مسئولیت های مختلف کشــور ایفای نقش کردند که از جمله می توان به نقش آفرینی 
اعضای جامعه مدرسین در شورای انقلاب، مجلس خبرگان و تدوین قانون اساسی، شورای 
نگهبان و به طور خاص در قوه قضائیه قبل از بازنگری قانون اساسی و بعد از آن، در شورای 

عالی انقلاب فرهنگی و مجمع تشخیص مصلحت نظام اشاره داشت.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای با بیان اینکه علی رغــم همه تلاش های 
صورت گرفته طی ســال های گذشته و دستاورد های بسیار، همچنان با نقطه مطلوب در 
خدمت رسانی به مردم و تحقق تمدن نوین اسلامی فاصله داریم، تصریح کرد: برپایی عدالت 
اجتماعی، فراهم کردن شرایط زندگی عزتمندانه در جامعه، مهیا کردن بستری برای رشد 
فضایل اخلاقی و همچنین فراهم شدن اشتغال افراد، تهیه سرپناه و تسهیل امر ازدواج، 

انتظارات به حق مردم از مسئولان است.
رئیس عدلیه در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به هماهنگی قوای سه گانه در برهه 
کنونی، بیان داشت: چنانچه هماهنگی و هم افزایی دولت، مجلس و دستگاه قضائی، منجر 
به افزایش کارآمدی و کارایی نظام شود، آن موقع است که می توانیم دستاورد این هماهنگی 
و هم افزایی قوای سه گانه را ارزشمند بدانیم؛ عملکرد ما مسئولان باید به نحوی باشد که با 
امیدوار کردن دوستان و ایجاد یأس در دشمنان، کارآمدی نظام را بالا ببرد و قطعا یکی از 
ملزومان دستیابی به این هدف آن است که حرف ها و سخنان ما همراه با عمل و اجرا باشند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ضمن اشاره ای گذرا به دشمنی های دشمنان طی 
بیش از چهار دهه گذشته گفت: علی رغم همه فشار ها و توطئه های معاندین و دشمنان 
علیه نظام جمهوری اســلامی ایران طی بیش از چهار دهه گذشته، ما نمی توانیم همه 
مشکلات و ناکارآمدی های موجود را به پای این دشمنی ها بنویسیم؛ باید ببینیم و بررسی 

کنیم که سهم ما مدیران و مسئولان در ایجاد این مشکلات چقدر بوده است؟

رئیس دستگاه قضا ادامه داد: ما مسئولان باید با توجه به تجربیات گذشته و درس گرفتن 
از آنها، از پیشنهادات، ابتکارات و خلاقیت های نخبگان جامعه برای کاستن از مشکلات 

موجود بهره بگیریم.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به مهمترین رویکرد های قوه قضائیه 
در دوره تحــول و تعالی گفت: ما در دوره تحــول و تعالی قوه قضائیه، حرکت با برنامه، 
تمرکز بر روی اولویت ها، بهره گیری از ظرفیت سایر بخش ها و همچنین پرهیز و اجتناب از 

آسیب هایی که در گذشته وجود داشته است را در دستور کار قرار داده ایم.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: دستگاه قضا مصمم تر از هر زمان در مبارزه با فساد و تبعیض 
است ولکن این مبارزه، بابرنامه، برخورد عالمانه و حرفه ای و همچنین با تمرکز در از بین 

بردن بستر های فساد در سیستم و در بین کارگزاران حکومت همراه است.
رئیس عدلیه با بیان اینکه بنای دستگاه قضا، مبارزه قانونی با تبعیض و فساد در جامعه و 
برخورد بازدارنده با مفسدین دانه درشت است، تصریح کرد: اعتقاد من این است که همزمان 
با برخورد با مفسد ما باید با سرچشمه های فساد مبارزه کنیم و بستر های اصلی آن را از بین 
ببریم؛ همچنین باید به نحوی با فساد مبارزه کنیم که جرأت و جسارت مدیران و مسئولان 
را از آن ها نگیریم و موجب فرار سرمایه از کشور نشویم. تمام تلاش ما این است که در عین 
مبارزه قاطعانه با فساد، به نحوی عمل کنیم که لطمه ای به امنیت سرمایه گذاری در کشور 
وارد نشود. رئیس دستگاه قضا افزود: در برخورد با مفسد، به مقدار ممکن باید تلاش شود 
به خانواده او لطمه زیادی وارد نگردد و نیز باید در شرایط کنونی در نحوه تعقیب متهم و 
مجازات مجرم، کمترین لطمه ای به اشتغال کارگر وارد نشود. همچنین در مبارزه با فساد 

نباید به گونه ای مسائل منعکس شود که مورد سوءاستفاده دشمنان قرار گیرند.
رئیس عدلیه ادامه داد: اقدامات اخیر در مقابله و مبارزه با فساد، از لحاظ عدد پرونده زیاد 
نبوده، ولی از نظر اثرگذاری و ارزش ریالی، ده ها برابر از پرونده های سابق، مهمتر و بیشتر 
بوده است. بار ها تاکید کرده ام که باید قرارداد های دولتی، معتبرترین قرارداد ها باشند؛ یکی 
از مشــکلات امروز در واگذاری اموال دولتــی، عدم وجود خریدار به لحاظ متزلزل بودن 
واگذاری های قبل است. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با بیان اینکه دستگاه قضا 
در برخورد با فساد، بر انسداد گلوگاه ها و بستر های اصلی و سرچشمه فساد متمرکز است، 
گفت: در جریان یکی از بازدید هایی که از بنادر و گمرکات کشور داشتم، مشاهده کردم که 
این وضع می تواند به مثابه نقشه فساد باشد و یا موجب تضییع اموال عمومی و مردم شود 
و یک حکم قضائی در مورد جلوگیری از تضییع بیت المال در این زمینه می تواند برابر با 

رسیدگی به بیش از ده ها پرونده فساد باشد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: ما در عدلیه، بر اصلاح هرچه سریع تر 

سیستم های فسادزا تاکید داریم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به هم افزایی و تعامل مثبت دولت و قوه 
قضائیه برای بستن و انسداد گلوگاه های فساد در کشور، گفت: سازمان بازرسی کل کشور 

بنا بر مأموریتی که به صورت ویژه به آن ابلاغ کردیم، اقدام به شناسایی بیش از ۲۰۰ گلوگاه 
و بستر فسادزا و اعلام این موارد به دولت کرده و دولت نیز مجدانه در پی اصلاح وضع ناظر 
بر این امر است و همراهی، همکاری و هم آوایی مطلوبی در این زمینه بین قوه قضائیه و 

دولت وجود دارد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه همچنین به موضوع رویکرد عدلیه در 
موضوع وصول مطالبات بانکی گریزی زد و گفت: قوه قضائیه در موضوع وصول مطالبات 
بانکی، قبل از آنکه به سراغ مشتریان و تسهیلات گیرندگان برود به سراغ آن بانکی می رود 
که این تسهیلات را اعطاء کرده است؛ آیا در هنگام پرداخت تسهیلات، اعتبارسنجی صورت 
گرفته و وثایق معتبر و مناسب اخذ شده است؟ آیا بر نحوه و محل هزینه کرد این تسهیلات، 
نظارت پســینی انجام شده اســت؟ ما در این مقوله اول به سراغ بانک و سپس به سراغ 
مشتری می رویم. رئیس دستگاه قضا همچنین با بیان اینکه گاهی اوقات ضرری که از ناحیه 
مفاسد سیاسی برای کشور به وجود می آید از ضرر مفاسد اقتصادی بیشتر است، عنوان کرد: 
چنانچه یک جریان سیاسی به صورت نفوذ در بخش های مختلف کشور رخنه کند، ممکن 

است ده ها فساد اقتصادی از این ناحیه به وجود بیاید.
رئیس عدلیه در ادامه، با بیان اینکه ناهنجاری های اجتماعی به ویژه در مقوله عفاف و حجاب 
از جمله مسائلی است که امروز همه مسئولان و مردم متدین جامعه ما را رنج می دهد، 
گفت: در موضوع ناهنجاری های اجتماعی اخیر، دشمن تمرکز خود را بر تغییر ذائقه مردم 
ایران قرار داده و درصدد قبح زدایی از ارزش های دینی است و فارغ از لایحه مربوط به عفاف 
و حجاب که این روز ها در دستور کار مجلس است، تاکید عدلیه از سال گذشته بر این بوده 
و هست که خیلی از ناهنجاری ها جرم مشهود است و با همین قوانین موجود می توان با 
هنجارشکنان به ویژه افرادی که به صورت سازمان یافته در این راستا اقدام می کنند برخورد 

کرد، ولی متاسفانه به هر دلیل با جرم مشهود برخورد نمی شود.
در ادامه، اعضای شورای عالی جامعه مدرسین به بیان نقطه نظرات، دیدگاه ها، انتقادات و 

پیشنهادات خود پرداختند.
لزوم تقویت اعتماد عمومی نسبت به قوه قضائیه، لزوم بازنگری در تصویر رسانه ای این قوه، 
لزوم برخورد قاطع با اخلال گران امنیت کشور، لزوم مبارزه با بی حجابی و بی عفتی عمومی، 
لزوم شایسته ســالاری در انتصابات در قوای سه گانه کشور، لزوم سرمایه گذاری بیشتر 
نسبت به مسئله شفافیت، مشکلات مربوط به ثبت اسناد، تأکید بر توجه به جنبه های 
اخلاقی، بصیرتی و شخصیتی قضات، لزوم برنامه ریزی جهت تقویت بنیه علمی قضات، 
وکلا و کارشناسان قوه قضائیه، تأکید بر اولویت مبارزه با فساد، لزوم تسهیل دسترسی مردم 
به مسئولین قضائی، مشکلات مربوط به تأخیر در صدور حکم و عدالت قضائی، از جمله 

مواردی بود که اعضای جامعه مدرسین بر آن تأکید کردند.
در پایان نیز حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای، به ارائه توضیحاتی در خصوص 

سؤالات اعضای جامعه مدرسین و فعالیت های قوه قضائیه پرداخت.

تنها راه برون رفت از وضعیت موجود
ادامه از صفحه اول:

... شیرینی اخذ تسهیلات با نرخ ترجیحی )با فاصله بسیار زیاد با نرخ بهره حقیقی( را 
در کامشان تلخ میکند و بنابر تجربه های متعدد، بانک ها را با مطالبات معوق و بعضا لا 

وصولی مواجه میکند که بدهکاران آن ها چیزی برای از دست دادن ندارند.
انحــراف از تخصیص صحیح منابع بانکی جهت کســب ســود و افزایش بهره وری و 
همچنیــن به حرکت در آوردن چرخ تولید و دیگر بخش هــا در اقتصاد نحیف و نزار 

ایران با برداشــتن از کیسه سپرده گذاران و ســهامداران بانک ها و در معرض ریسک 
مشترک قراردادن آن ها برای تســهیلاتی که با نرخ بازدهی پایین مکلف به پرداخت 
آن می باشــند منجر به تحمیل ضرر و زیان هنگفتی به آن ها می شــودکه این معضل 
در وضعیت بغرنج شــبکه بانکی کشور باعث فشــار مضاعف به بانکها اعم از دولتی و 
خصولتی می گردد که هنوز مدیران آن ها با تغییر دولت و کابینه دستخوش تغییرات 
قرار می گیرندو داعیه استقلال و حفظ حقوق ذینفعان بانک نه در توان آن ها میباشد و 
نه اینکه اولویت آن هاست چه اینکه عمل صحیح از نظر این مدیران جلب نظر مقامات 
دولتی و مجلسی و وزارت فخیمه ی اقتصاد است که متضمن موفقیت و ارتقاء یا حداقل 

تثبیت در موقعیت کنونی برایشان است. نهایتا این معجون )پول پاشی با افزایش پایه 
پولی( سرکنگبینی خواهد بود که جز افزودن صفرا و تشدید وضع ناگوار اقتصاد بیمار 

ایران ثمر دیگری ندارد.
تنها راه برون رفت از وضعیت موجود، انضباط مالی و رفع کسری بودجه دولت و به تبع 
آن کاهش نرخ تورم به یک نرخ تک رقمی پایدار می باشــد تا در پی آن هم بخش های 
اقتصادی به خصوص تولید از منافع آن بهره مند گردند و هم تمامی شهروندان )شهری و 
روستایی( یک زندگی شرافتمندانه را تجربه کنند و یکبار برای همیشه دست رانت خواران 

همیشه آماده و حرفه ای برای برداشت از سفره اموال عمومی کوتاه گردد.

وقت طلاست
ادامه از صفحه اول:

در بخشنامه جدید ساعت کاری که توسط سازمان اداری و استخدامی کشور به ادارات، بانک ها و 
دستگاه های دولتی و اجرایی کشور ابلاغ شده است، جزئیات دورکاری کارمندان، پایان ساعت کاری 
و شناورســازی ساعت کار کارکنان، اعلام شده است. سازمان اداری و استخدامی کشور از تغییر 

ساعت کاری ادارات خبر داد و ساعت پایان کار کارمندان را اعلام کرد. اجرای مصوبه جدید »شروع 
کار در ساعت خواب« در هفته های اول، به قدری مشکل ساز شد که فرمان اصلاح این مصوبه دولتی 
صادر شد و چندین بار، بخشنامه های جدیدی در این خصوص ابلاغ شد. شروع ساعت کاری از نیمه 
خرداد با هدف »کاهش مصرف انرژی در ایام گرم سال«، به ۶ صبح تغییر پیدا کرد. کارشناسان 
پیشتر، نسبت به تبعات اقتصادی، اجتماعی و شهری این مصوبه هشدار داده بودند سوال اینجاست 
که بهتر نیست به جای بازی با ساعت و وقت ادارات و تغییرات مکرر و موقتی و بدون هدف و برنامه 

با کار کارشناسی وهدف گذاری ویژه یکبار برای همیشه تکلیف زمان و ساعت را مشخص کنند تا 
هزینه های کلان از بیت المال هدر نرود چراکه وقت طلاست و پاسداشت امنیت روانی و اجتماعی 
جامعه می طلبد که به این سردرگمی خاتمه دهند چون انسان نقشی در گذر زمان ندارد فقط 
می تواند با برنامه ریزی از آن بهره مند گردد و زمان را نمیتوان به عقب بازگرداند فقط باید به درستی 
از وقت وزمان بهره مند شد و این مستلزم ثبات وقت و نگاه ژرف به ارزش وقت انسان است و این 

تغییرات پی درپی برخلاف حق بهره مندی عادلانه از زمان است.

7حقوقی

۱۶۰۴- فشار حداکثری و تحریم ها کمر 
بســیاری از مردم را شکست. سرنوشت 
زندگی بسیاری از مردم تغییر کرد. افراد 
زیادی از طبقه متوســط به طبقه فقیر 
کوچ کردند. تحریم ها آثار وحشــتناکی 

داشت که داریم آن را تجربه می کنیم.
۱۶۱۲- باید یک آمار دقیق از مشــاغلی 
که تعطیل شــده اند و مشــاغلی که در 
این چند ســاله ایجاد شده اند ارائه شود 
تا مشــاهده کرد تراز اشتغالزایی چقدر 

مثبت است یا چقدر منفی؟ 
۱۶۲۱- از کارخانــه داروگــر که گفته 
می شــد در خطر تعطیلی قــرار گرفته 
چه خبــر؟ آیا این کارخانــه به فعالیت 
خود ادامه می دهــد کارگران آن به کار 

برگشته اند؟ 
۱۴۳۰- این روزها خبر از ماجرای ازدواج 
محمدرضا گلزار بازیگر و مجری معروف 
زیاد رسانه ای می شود. شاید عمده دلیل 
آن هم این اســت که عروسی وی حتما 
یک عروسی مجلل و لاکچری بوده. آن 
هم در شرایطی که بسیاری از جوانها به 
خاطر مســائل مالی حتی قدرت ازدواج 

ندارند. 
۱۴۴۸- اینکه به خاطــر احتمال اخبار 
مثبت خارجــی و احتمال توافق حباب 
قیمت دلار و چیزهای دیگر بترکد شاید 
وجود داشــته باشــد اما آنقدر قیمت ها 
افزایش نجومی داشــتند که مشــخص 
نیست شاهد ریزش نجومی هم خواهیم 
بود؟ مسلما یکسری افراد در بازار جلوی 

ریزش ها را می گیرند. 
۱۵۰۷- تداوم کاهش قیمت خودرو در 
بازار امیدوارکننده است اما متاسفانه در 
کشور ما خیلی بیش از حد بازار به اخبار 
خارجی گره خورده همین باعث نگرانی 
می شــود. چون با یک خبر منفی دوباره 

افزایش ها برمی گردد. 
۱۵۱۲- مــن نمی دانم آقای رشــیدی 
کوچی نماینــده مجلس چرا آنقدر پس 
از تصویب کلیات لایحه واردات خودروی 
کار کــرده در مجلــس خوشــحالی و 
واردات خودروی کار  شــادمانی کرده؟ 

کرده که این همه ذوق و شوق ندارد؟ 
۱۳۴۱- اگــر مثلا در جنــگ اوکراین و 
روسیه اوکراین در یک ضدحمله ناکام به 
روسیه داشته باشد چرا روزنامه کیهان از 
این موضوع با ذوق زدگی خبر می دهد؟ 

۱۳۵۶- آیا اینکه رئیس مجلس یا هیئت 
رئیسه به یک نماینده اجازه نطق ندهند 
از لحاظ قانونی توجیه دارد؟ حق نماینده 

اینگونه برخورد است یا خیر؟ 
۱۴۰۷- گاهــی وقتــی خبرهای برخی 
رسانه های دولتی را می خوانیم به نوعی 
دلگرم می شــویم چون از خبرهای آنها 
چنین برمی آید همه چیــز گل و بلبل 

است! 
۱۴۲۰- واقعــا بایــد دیــد چقدر طرح 
تعطیلی شنبه کارشناسی است؟ گرچه 
این تعطیلی یا تعطیلی جهانی همخوانی 
خواهد داشــت اما چه بســا مشکلات 
دیگری بــرای فعالیــت ادارات و مردم 

ایجاد کند. 
۱۲۴۵- آقای مایلی کهن پیشکســوت 
فوتبال ســال ها در ســکوت بود کاری 
به چیزی نداشــت چطور شد یکمرتبه 
صحبت هایی در مورد سرمربی تیم ملی 
و برخی مسائل کرد که حاشیه ساز شد؟ 

چه نیازی به این حرف ها بود؟
۱۲۵۶- با توجــه به تخریب هایی که به 
خاطر سیل اخیر در جاده چالوس پیش 
آمده واقعا این جاده خیلی آسیب دیده و 
خطرناک تر از قبل شده است. باید برای 

این جاده یک فکر اساسی کنند. 
۱۳۰۷- در مورد موضوع حق آبه هیرمند 
که سالهاســت اختلاف نظر وجود دارد 
افغانستان باید مشخص کند بالاخره آب 

هست یا نمی خواهند بدهند؟ 
۱۳۱۲- یکی از آقایان پیشــنهاد دادند 
در لایحه حجــاب مجازات تبعید را هم 
بگنجانند. این مجازات را برای همه هم 
در نظر گرفتند چه سلبریتی ها چه مردم 

عادی! 
۱۳۲۰- گاهــی وقتی روزنامه کیهان در 
مقابل فرد یا جریان مطلب می نویســد 
برخی رســانه های دیگر از آن به حمله 
کیهان بــه فــلان موضوع یا فــرد نام 
می برند. شاید چون این روزنامه زیاد اهل 

حمله کردن و تاختن به دیگران است. 
اوقات دولــت محترم  ۱۱۴۱- گاهــی 
از دســتاوردهایی ســخن می گوید که 
واقعا نمی دانیم منظورشــان چیســت؟ 
دســتاوردها کجــا و در چــه زمینه ای 
هســت؟ با این دســتاوردها چرا اوضاع 

مردم بدتر شده؟
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حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در دیدار با اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

اقدامات اخیر در مقابله و مبارزه با فساد، از نظر اثرگذاری و ارزش ریالی، ده ها برابر از پرونده های سابق، مهمتر و بیشتر بوده است



کشف یک گونه ماهی۱۲ میلیون ساله 
در رودخانه های ایران

دکتر ســیدحامد موسوی ثابت اســتاد گروه 
شــیلات دانشــگاه گیلان به کمک محققانی 
از ترکیــه و آلمان موفق شــد یک گونه ماهی 
۱۲میلیون ســاله زنده را در رودخانه های ایران 
کشــف کند. به گزارش خبرآنلاین اعلام کرد: 
دکتر سیدحامد موسوی ثابت عضو هیات علمی 
گروه شــیلات دانشکده منابع طبیعی دانشگاه 
گیلان و سرپرست یک گروه تحقیقاتی ایرانی، 
آلمانی و ترکیه ای بــا همراهی دیگر محققان، 
موفق شد یک گونه ماهی۱۲ میلیون ساله زنده 
را کشــف کند که به یاد قربانیان ســلاح های 
شــیمیایی و با نزدیک شدن به ۸ تیر روز ملی 
مبارزه با سلاح های شیمیایی و میکروبی به نام 
»رضا« نامگذاری شد. این تحقیقات در مدت ۶ 
ســال بر روی ماهیان گلچراغ یا دکترفیش در 
حوضه آبریز رودخانه دجله در کشورهای ایران، 
ترکیه و عراق انجام و نتایج این طرح پژوهشی 
بین المللی در قالب یک مقاله با کشف یک گونه 
ناشناخته از این گروه ماهیان منتشر شد. دکتر 
سیدحامد موسوی ثابت سرپرست این تحقیق 
مشترک گفت: این طرح تحقیقاتی با همکاری 
دکتر ســهیل ایگدری از دانشگاه تهران، دکتر 
مریم صائمی از دانشــگاه گیلان، دکتر جنید 
کایا از یکی از دانشگاه های ترکیه، و دکتر یورگ 
فرایهوف ماهی شناس موزه تاریخ طبیعی برلین 
انجام شــد. دکتر موسوی ثابت افزود: این گونه 
با قدمــت تکاملی بیش از ۱۲ میلیون ســال، 
قدیمی ترین گونه شناخته شده زنده از این گروه 
از ماهیان در منطقه غرب آسیا است. وی گفت: 
این گونه ماهی بومی در رودخانه های ایران، عراق 
و ترکیه به تعداد قابل ملاحظه ای زندگی کرده 
و برای نخستین بار به دنیای علم جانورشناسی 

معرفی شده است.

آفتاب یزد- گروه شــبکه: علیرضا بیرانوند در هفته های اخیر مشکلاتی بر سر دریافت 
مطالباتش با باشــگاه پرسپولیس داشت، بعد از جلسه با رضا درویش به توافق رسید که به 
کارش در این باشــگاه ادامه دهد، اما این در حالی است که او یک پیشنهاد جدی از باشگاه 
رقیب دارد. بر اساس اطلاعات موثقی که ایسنا به آن دست پیدا کرده است، علیرضا بیرانوند 
بعد از جلسه با رضا درویش، جلسه ای با حجت کریمی در دفتر شخصی او برگزار کرده و در این 
جلسه پیشنهاد جدی استقلال به بیرانوند ارائه شده است. در این جلسه باشگاه استقلال حاضر 
شده ۹۵ میلیارد تومان بابت دو سال به بیرانوند بپردازد، اما این پیشنهاد با پاسخ مشخصی از 
سوی بیرانوند روبرو نشده است. بیرانوند که پانسمان سیمی فک خود را باز کرده و تمرین سبک 

را از هفته آینده آغاز می کند، هنوز پاسخی به استقلالی ها نداده است.

< عصبانیت شدید باشگاه پرسپولیس
حالا انتشــار خبر مذاکره علیرضا بیرانوند با سرپرست باشگاه استقلال با واکنش منفی 
مسئولان پرسپولیس همراه شده است. باشگاه پرسپولیس پس از جلسه علیرضا بیرانوند 
با رضا درویش، خبر از حضور این بازیکن پس از پشــت سر گذاشتن دوران مصدومیت 
در تمرینــات پیش فصل داد تا با توجه به اینکه یک فصل دیگــر قرارداد دارد هرگونه 
جدایی از جمع سرخپوشــان تکذیب شــود. با این حال انتشار خبر مذاکره او با حجت 
کریمی سرپرست باشگاه استقلال و پیشنهاد ۹۵ میلیارد تومانی به این دروازه بان برای عقد 
قرارداد دوساله با آبی پوشان پایتخت واکنش هایی را به همراه داشته است. مدیران باشگاه 
پرسپولیس در حالی که خبر مذاکره بیرانوند با حجت کریمی تکذیب شده است را غیرقابل 
باور دانســته اند و این موضوع را بازار گرمی برای دروازه بان تیم ملی ایران تلقی کرده اند. 
بیرانوند مجوز فسخ قرارداد فصل آینده با سرخپوشان را ندارد. از این رو پرسپولیس هرگونه 

مذاکره با باشگاه های داخلی را غیر قابل قبول می داند. دو تن از اعضای هیأت مدیره باشگاه 
پرسپولیس نیز خواستار رســیدگی رضا درویش مدیرعامل باشگاه نسبت به این اتفاق 

شده اند تا در صورت صحت این مذاکره، با بیرانوند برخورد انضباطی شود.

< صحت ندارد
از ســوی دیگر حجت کریمی نیز طی گفتگویی درخصوص این موضوع گفت: چنین 
چیزی صحت ندارد. مذاکره ای با بیرانوند نداشته و پیشنهادی به این دروازه بان نداده ایم. 

کریمی در ادامه اظهار داشــت: فعالیت نقل و انتقالاتی را براساس لیست جواد نکونام 
انجام می دهیم و تنها مطابق خواسته های سرمربی با بازیکنان وارد مذاکره می شویم.

< واکنش کاربران
فارغ از صحت و سقم این ماجرا آنچه که بسیار مورد توجه کاربران شبکه های اجتماعی 

قرار گرفته است رقم پیشنهادی استقلال به بیرانوند است.
یکی از کاربران در این باره نوشته است: »۹۵ میلیارد ارث باباشونه؟«.

کاربر دیگری گفته اســت: »اگر این تیم ها خصوصی بودند و خودشــان کسب درآمد 
کردند، دادن این مبالغ میلیاردی مشــکلی نبود، بلکه بــا پرداخت مالیات به بودجه 
عمومی کشــور هم کمک می کردند. مســاله اصلی این که این تیم ها مســتقیم و یا 
 غیرمستقیم از بودجه دولتی استفاده می کنند، به قول معروف مال مفت و دل بی رحم. 
 در این اوضاع بد اقتصادی کشور، میلیارد، میلیارد تومان برای اینها شده پول خرد. بیرانوند 
و یا هر کدام دیگر چه کاری برای این کشور می کنند که باید چنین مبالغی از بودجه 

کشور دریافت کنند؟ اصلا کل فوتبال کشور را تعطیل کنید، چه اتفاقی می افته؟!«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »چطور ۹۵ میلیارد و راحت به زبون میارید در 

حالی که مردم به نان شبشون محتاجند«.
کاربر دیگری نوشته است: »خب اگر استقلال این همه پول داره و می تونه به بیرانوند 
بده چرا همیشــه هشتش گرو نه مونده؟ بابا این پول برای بیت الماله. میشه از آن در 

راه های بهتری استفاده کرد نه فقط به یک نفر داد«.
یکی دیگر نوشــت: »همینه که وضع کشور اینه یک عده خیلی فقیر و یه عده خیلی 

پولدارن. این پولا رو از کجا میارین«.

آفتاب یزد- گروه شــبکه: چندی پیش مهدی موحدی، سخنگوی 
سازمان امور مالیاتی درباره روند مالیات ستانی از اینفلوئنسرها و 
آخرین اطلاعات از شناسایی اینفلوئنسرهای مشمول مالیات گفته 
بود: »براساس یکی از احکام بودجه ای، سازمان مالیاتی مکلف شد 
از یکســری از افرادی که به عنوان اینفلوئنسر شناخته می شوند و 
دارای دنبال کننده بالای ۵۰۰ هزار نفر هستند مالیات دریافت کند، 
طبق بند ز تبصره ۶ قانون بودجه ســال ۹۹، سازمان امور مالیاتی 
مکلف شد کاربران دارای بیش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده رسانه های 
کاربر محور که از محل درآمد تبلیغات، مشــمول مالیات بر درآمد 
شدند را شناســایی و از آن ها مالیات ستانی کند که دستورالعمل 
اجرایی مرتبط با آن هم نگارش و تدوین شــد. از همین رو مجموع 
تراکنش های واریزی برای ۱۲۳ اینفلوئنسر در سال ۱۴۰۰ بیش از ۲.۳ 
هزار میلیارد تومان بوده است که برای این افراد حدود ۱۷ میلیارد 
تومان مالیات تشــخیص داده شده که ۲۳ نفر از اینفلوئنسرها این 

مالیات را پذیرفتند.«
فارغ از میزان در آمد هنگفتی که اینفلوئنسرهای فضای مجازی آن 

هم بدون هیچ زحمتی دارند، سوال این است که دولت چرا باید از پلتفرمی که 
آن را فیلتر کرده و مخالف آن است، مالیات بگیرد؟ نمی شود که هم مخالف 
اینستاگرام بود و آن را فیلتر کرد و هم به عنوان منبع درآمد به آن نگاه کرد. 
اگر این شبکه قوانین مد نظر ایران را رعایت نمی کند پس مالیات گرفتن از 
اینفلوئنســرها هم درست نخواهد بود. البته این چیز عجیبی نیست. چون 
همه می دانند شبکه های اجتماعی برای مردم بد است اما برای مسئولان نه. 
همانطور که مسئولان پای ثابت توییتر فیلتر شده هستند و بعضا هم تیک 
آبی را خریداری می کنند، حالا هم با فیلتر اینســتاگرام، به منبع مهمی از 
درآمد دست یافته اند و کاری هم به این ندارند که با این محدودیت چه بلایی 

بر سر کسب و کارهای اینترنتی آورده اند.
در همین رابطه آذری جهرمی وزیر پیشین ارتباطات در واکنش به مالیات 
ستانی از اینفلوئنسرهای اینستاگرامی نوشته است: »نکته قابل توجه این 
بود که چگونه یک دولت از فعالیت در یک شــبکه اجتماعی که خودش 
آن را بدون طی شدن رویه معمول قانونی مسدود کرده است، مالیات ستانی 
می کند؟ فارغ از اینکه برخی از فعالان خبری از سخنان ایشان برداشتی 
اشتباه درباره تعداد اعضای یک شبکه اجتماعی داخلی داشتند؛ اما نکته 
قابل توجه این بود که چگونه یک دولت از فعالیت در یک شبکه اجتماعی 
که خودش آن را بدون طی شــدن رویه معمول قانونی مسدود کرده است، 
مالیات ســتانی می کند؟ تصورم این اســت که در دنیای موازی، دولت ها 
 برای کســب و کاری که از آن مالیات می گیرند، تسهیلات ایجاد می کند 

نه مانع«.

< دنبال کننده های روبیکا کمتر از ۵۰۰هزار نفر!
نکته دیگری که مهدی موحدی، سخنگوی سازمان امور مالیاتی در سخنان 
خود مطرح کرده بود، میزان دنبال کننده های روبیکا بود. او در پاسخ به این 
سوال که فعالان در پلتفرم روبیکا هم مشمول مالیات خواهند شد، گفته بود: 
»روبیکا پلتفرم جدیدی است و تعداد دنبال کننده ها در این پلتفرم به ۵۰۰ 
هزار نفر نمی رســد و افرادی که درآمد آن ها شناسایی شده در پلتفرم های 

خارجی مانند اینستاگرام فعالیت داشتند«.
موحدی در حالی میزان دنبال کننده های روبیــکا را کمتر از ۵۰۰هزار نفر 
می خواند که وزیر ارتباطات در آخرین آماری که اردیبهشــت ماه ســال 
جاری ارائه کرده بود، تعداد کاربران پیام رســان های داخلی را بیش از ۴۰ 
میلیون اعلام کرده بود. عیسی زارع پور گفته بود: »تعداد کاربر فعال ماهانه 
پیام رسان ایتا، ۲۲ میلیون نفر شده است؛ یعنی در یک ماه حداقل یک بار 
از آن استفاده کرده اند. پیام رسان بله، حدود ۱۶ و نیم میلیون، سروش پلاس 
حدود ۱۰ و نیم و روبیکا حدود ۴۰ میلیون کاربر فعال ماهانه دارد. همچنین 
کاربر فعال روزانه آن ها متفاوت است اما چیزی که هر روز چک می کنم این 

اســت که روزانه چند ده هزار کاربر جدید به این پلتفرم ها اضافه 
می شود و امیدواریم این مسیر تا پیوستن همه مردم عزیز و استفاده 

از پیام رسان ها ادامه داشته باشد.«.
البته گفته می شود که از سخنان سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
برداشت غلط شده اســت. چرا که این پلتفرم در توضیحاتی که 
در اختیار خبرگزاری ایســنا قرار داده، درباره آمار اعلام شده از 
سوی سخنگوی سازمان امور مالیاتی اعلام کرده است: »از سخنان 
ایشــان کاملا مشخص اســت که در مورد تعدادِ دنبال کنندگان 
صفحاتِ برخی از اینفلوئنســرها صحبت می کنند و این سخنان، 
ارتباطی با میزان آمار کلی پلتفرم روبیکا ندارد. اما برخی رسانه ها 
این اعداد را با آمار کاربران فعال در روبیکا مقایســه کرده اند که 
می تواند ناشی از یک اشتباه رسانه ای، خبری باشد. بنابراین ذکر 
این نکته مهم است که این اپلیکیشــن، یک پلتفرم با خدماتی 
متنوع از جمله پیام رســان، سرویس تماشــای فیلم و سریال، 
فروشگاه، کســب درآمد و... اســت و روبینو، به عنوان سرویس 
شــبکه اجتماعی این سوپر اپلیکیشن، صرفا یکی از خدمات این 
پلتفرم محســوب می شــود. بنابراین ارتباط دادن میزان میانگین تعداد 
دنبال کننــدگان صفحات در روبینو به آمار کلی این اپلیکیشــن، ارتباط 
درســت و صحیحی نیست. گفتنی است آمار کاربران این شبکه اجتماعی 
در فایربیس، که ابزاری جهانی و متعلق به گوگل اســت، کاملا مشخص و 
توسط کارشناسان احصا شده است.« از سوی دیگر سخنگوی سازمان امور 
مالیاتی هم، ضمن ارائــه توضیحاتی در این باره تصریح کرد که در احکام 
بودجه ســال های۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ قانونی وجود داشت ناظر به اخذ مالیات از 
درآمدهای تبلیغاتی کاربران رسانه های کاربرمحوری مانند اینستاگرام که 
شامل افرادی می شود که بیش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده دارند. در این میان 
این سوال مطرح شد که آیا این مالیات شامل یک شبکه اجتماعی داخلی 
می شودیا خیر. وی ادامه داد: پاسخ این است که روبیکا در سال های مذکور 
یک رسانه جدید بوده و دنبال کننده های یک کاربر در آن زمان به ۵۰۰ هزار 
نفر نمی رسیدند. منظور من این نبود که روبیکا۵۰۰ هزار نفر هم دنبال کننده 
ندارد. به طور کلی اظهارنظر من در مورد تعداد دنبال کننده های یک کاربر 

بود و شخصا اصلا در جریان نیستم چند کاربر در روبیکا فعال هستند.

فقط در کشور ما رخ می دهد

درآمدزایی دولت از پلتفرمی که آن را فیلتر کرده!

 

 دیالوگ 

 من هر جور شــده از ایــن قفس بیرون میام. 
خودمو نجات میــدم. من پرواز می خوام حتی 

اگه همه جلومو بگیرن من پروز می خوام!
قهوه ترک - علیرضا امینی 
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نه هر که طَرْفِ کُلَه کج نهاد و تنُد نشست حافظ نامه 
کلاه داری و آییــنِ ســروری دانــد

تفســیر: چند نفری گاهی در کنسرت ها باعث ایجاد رعب و وحشت 
مردم و برهم زدن کنسرت ها می شوند. حافظ می گوید: این تندی ها 

نشان مردانگی و آقایی نیست.

یک گاو ســفید بزرگ با ثبت 
در یک  اســتثنایی  قیمتــی 
حراجی به گران ترین گاو دنیا 
تبدیل شد. جالب اینکه رکورد 
قبلی گرانترین گاو دنیا هم به 
همین گاو سفید مربوط می شد! 
به گــزارش فرادید، یک ســوم 

 از مالکیت ایــن گاو نژاد نلور ۴ و نیم ســاله به نام 
Viatina-۱۹FIV Mara Imóveis به قیمت 
۱.۴۴ میلیون دلار در یک حراجی در آراندوی برزیل 
فروخته شد. با این قیمت، ارزش کل این گاو به رقم 
سرسام آور ۴.۳ میلیون دلار )بیش از دویست میلیارد 
تومان( رســید. نیمی از مالکیت همین گاو قبلاً در 
سال ۲۰۲۲ به قیمت حدود ۸۰۰ هزار دلار فروخته 
شــده بود که آن زمان به خودی خود رکوردشکن 
 Viatina-۱۹FIV Mara Imóveis بود. فروش
نمایانگر ارزش واقعی نژاد اصیل نلور در برزیل است 
و نشــان می دهد چطور برخی افراد حاضرند برای 
نمونه های ژنتیکی با کیفیت بالا هزینه کنند. این 
قیمت بالا در تمام بازار بین المللی گاو موج می زند و 
نشان دهنده ارزش این نژاد است و شهرت آن را در 
سراسر جهان تقویت می کند. مشخصه ی نژاد گاوهای 
نلور، خز سفید و یک قوز گرد و گوشتالوی مشخص 
بالای شانه هایشان است. طبق گفته دانشگاه ایالتی 
اوکلاهاما، این نژاد به طور طبیعی در برابر دماهای 
گرمتر مقاومت بالایی دارد که دلیل آن پوست شل 

و آویزان و داشتن غدد عرق 
دو برابر بزرگتر و ۳۰ درصد 
بیشتر از بسیاری از نژادهای 
اروپایی اســت. ایــن نژاد از 
هند نشــات می گیرد و نام 
آن برگرفتــه از ناحیه نلور 
هنــد در ایالت آندرا پرادش 
است. در حال حاضر این نژاد یکی از مهم ترین نژادها 
در برزیل است و دلیل آن بنیه و توانایی رشد آن با 
علوفه بی کیفیت، به دلیل متابولیسم کارآمد آن است. 
این نژاد گاو تولیدمثل راحتی هم دارد، چون ماده ها 
دهانه ی لگن پهن تر و دهانه رحم بزرگتری دارند و 
گوساله ها برای رشد تا بزرگسالی به کمک کمی از 
انسان نیاز دارند. نلورها به تعدادی از عفونت های انگلی 
هم مقاوم هستند، زیرا بافت پوست متراکم آن ها به 
حشرات خون خور اجازه نفوذ نمی دهد. قیمت بالای 
این نژاد بخاطر همین ویژگی های مطلوب است. این 
نژاد به طور انتخابی، جهت تقویت این ویژگی ها با 
اســتفاده از لقاح مصنوعی پرورش داده می شــود. 
فروش اسپرم نلور ۶۵ درصد کل بازار لقاح مصنوعی 
گاوها در برزیل را تشــکیل می دهد و طبق گزارش 
گاردین از ســال ۲۰۱۸، ممکن است هر دز ۰.۵۵ 
میلی لیتری اســپرمِ باارزش ترین گاوهای نر ۵۰۰۰ 
دلار قیمت داشــته باشد. حدود ۱۶۷۰۰۰۰۰۰ گاو 
نلور در برزیل وجود دارد که ۸۰ درصد کل گاوهای 

سراسر کشور را شامل می شود.

اخیــرا یک نماینده مجلس گفتنــد: »درحال 
حاضر موضوع ما قناعت ملت نیســت، درایت 

دولت است که باید اتفاق بیفتد«
از طرفی چون بعضی ها مردم را توصیه به قناعت 
کردند و گفتند: »مردم چین یکی دو وعده غذا 
می خوردند« کنجکاو شدیم و با روابط عمومی 
سفارت چین جناب چینگ چیانگ گفتگویی 
انجــام دادیم. وی گفت: مدتــی مردم قناعت 
کردند ولی حالا همه چیز می خورند. چون دولت 
درایت کرد. الان مردم ما »پر خور« شده اند. اما 
دولت چین بخاطر اینکه زمانی مردم کم خوری 
و یکی دو وعده غذا می خوردند از مردم پوزش 
خواست و جبران کرد. حتی دولتمردان ما بارها 
از شدت ناراحتی از رنج های مردم از تریبون ها 

برای مردم اشک ریختند.
از وی سوال کردیم: امروزه اوضاعتان خوب است 
دیگر قناعت نمی کنید؟ وی گفت: به درجه ای 
از توســعه رســیده ایم که دولتمردان به مردم 
می گوینــد: »دوران قناعت به تاریخ پیوســت. 
دوران سخاوت است«. یعنی مردم سخاوتمندانه 
خرج زندگی می کنند. البته دوران ســختی را 
گذراندیــم مردم هم قناعــت کردند اما دولت 

درایت کرد.
پرسیدیم چطوری درایت کرد؟ گفت: هیچی، 

فقط زمام امور را به نخبگان داد.
ســوال کردیم مردم به خودروی ملی شما چه 
می گویند؟ گفت: »ارابه خوشــبختی« کجای 
کارید؟ چنان پیشرفت کردیم که ظروف چینی 
نشکن می سازیم. دیگر هیچ جنس چینی نشکن 
نیست! ما هم گفتیم قطعا چشم حسودان هم 

کور کردید؟ وی خندید!
سوال کردیم: شــما هم قطار پیشرفت دارید؟ 
وی خندید و گفت: اوه سالهاســت داریم اخیرا 
هم یک قطاری ساختیم که به صورت معلق با 

سرعت باد حرکت می کند.
ســوال کردیم از دیگــر برنامه هایتان بگویید؟ 
وی پاســخ داد: ما به مردم یــاد دادیم لبخند 
بزننــد اما اول ســعی کردیم اوضــاع آن ها را 
بهبود ببخشــیم چون به صورت دســتوری و 
زوری که نمی شــود به مــردم گفت: »لبخند 
بزنید«. مردم باید خودجوش لبخند بزنند. اما 
وقتی شــرایط اجتماعی و اقتصادی روبراه شد 
اتوماسیون لبخند به چهره مردم بازگشت همه 
 به هم لبخند میزنند به توریست ها، به خودشان، 
به دولتمردان. بدانید ما امروز روزی شش یا هفت 
 وعده هم غذا می خوریم! خیلی هم پر خور شدیم. 

)وی خندید(
مسئول چینی پرسید: شما روزی چند وعده غذا 
می خورید؟ پاسخ دادیم آنقدر پرخوری می کنیم 
که برخی می گویند وعده هایتان را کاهش دهید!

نکته: به صحت این مصاحبه شک نکنید!

خبرچین

روزی شش وعده 
غذا می خوریم!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

فلاحت پیشه نماینده پیشین مجلس در توئیتی نوشت: »این دولت و مجلس، بیش از ۲۰ مالیات و هزینه جدید به سبد زندگی مردم تحمیل کرده است. مالیات بر 
ملک، اجاره، خودرو، کارتخوان، قبوض، انتقال پول، افزایش عوارض و هزینه های مختلف خدمات دولتی و البته فیلتر شکن. این بی رحمی در تاریخ این ملت و در 

میان اغلب کشورهای دنیا بی سابقه است.«

نماینده پیشین مجلس: این دولت و مجلس، بیش از ۲۰ مالیات و هزینه جدید به مردم تحمیل کرده |

پیشنهاد شوکه کننده استقلال به علیرضا بیرانوند تکذیب شد ولی...!

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
شرکت آب وفاضلاب استان یزد در نظر دارد عملیات مشروحه ذیل که از محل اعتبارات عمرانی تامین اعتبار شده را به روش مناقصه عمومی 
یک مرحله ای توام با ارزیابی کیفی به تامین کننده واجد شرایط واگذار نماید. کلیه مناقصه گران واجد شرایط مندرج در اسناد، می توانند جهت 
دریافت اسناد و ارائه پیشنهاد قیمت از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www. setadiran. ir اقدام فرمایند. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران درصورت عدم 
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. اطلاعات تماس 

دفاتر ثبت نام در سایت سامانه ستاد )www. setadiran. ir( موجود و شماره تماس مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه ۱۴۵۶ می باشد. 

برنامه زمانبندی: 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ستاد: از ساعت ۱۴:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۱

مهلت دریافت اسناد: از زمان انتشار تا ساعت ۱۴:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۸
آخرین مهلت ارائه پیشنهاد: ساعت ۱۴:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰۱

پاکت های ارزیابی کیفی در جلســه کمیته فنی و بازرگانی مربوطه بازگشــایی و پس از تعیین امتیــاز مناقصه گران پاکت مناقصه گرانی 
که حد نصاب لازم را کســب نموده اند توســط کمیســیون مناقصه ای که در ســاعت ۱۰ صبح مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰۳ در محل اتاق جلسات 
 کارفرما، واقع در ســاختمان ستاد تشکیل می گردد، بازگشــایی خواهد شد. جهت دریافت اطلاعات بیشتر شماره تلفن ۰۳۵-۳۱۶۴۳۳۸۸ 

اعلام می گردد. 

شرکت آب و فاضلاب استان یزد
سهامی خاص

تضمین شرکت در مناقصهمدت اجراموضوع عملیاتکد فراخوان در سامانهردیف

۳۰۱.۰۵8.۰۰۰.۰۰۰ روزخرید لوله پلي اتیلن۱۲۰۰۲۰۰۵۰۷8۰۰۰۰۳۵

ولشرکت آب وفاضلاب استان یزد
ت ا

نوب این گاو سفید، ۲۰۰ میلیارد تومان قیمت دارد!
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وزیر کشور گفت: لازم است پیشگیری در حوزه انواع آسیب های 
اجتماعی از ســطح مدارس آغاز شود و اقداماتی قوی برای این 
کار نیاز دارد. پیشگیری وقتی جواب می دهد که از سطوح سنی 

پایین تر آغاز شده باشد.
»احمــد وحیدی« وزیر کشــور در گفت وگو بــا ایلنا در مورد 
آســیب های دانش آموزی بیان کرد: آنچــه که بیش از هر چیز 
اهمیت دارد، توجه به امر پیشگیری است. لازم است پیشگیری 
در حوزه انواع آســیب های اجتماعی از سطح مدارس آغاز شود 

و اقداماتی قوی برای این کار نیاز دارد. پیشگیری 
وقتی جواب می دهد که از ســطوح سنی پایین تر 
آغاز شــده باشــد. وزیر کشــور با تاکید بر اینکه 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعی باید از سطح 
مدارس آغاز شود، تصریح کرد: با کار روی سطوح 

پایین تر ســنی در آینده نتایج مثبتی در حیطه پیشــگیری از 
آسیب ها رخ می دهد. وحیدی با اشاره به اینکه ما دنبال صیانت 
از نوجوانان و جوانان کشــور هســتیم، گفت: هدف اصلی باید 

بهترین عملکرد پیشگیرانه از آسیب های اجتماعی 
گوناگون باشــد که منجر به صیانت از افراد شــود. 
وزیر کشور در پاسخ به این سوال که آیا در خصوص 
آســیب های اجتماعی که متوجه دختران و پسران 
دانش آموز اســت، تفاوتی گزارش می شــود، بیان 
کــرد: خیر، تفاوتی وجود ندارد. بایــد از هر دو جنس در برابر 
آسیب های احتمالی صیانت کنیم و به هر دو توجه جدی داشته 

باشیم.

 پیشگیری از آسیب های اجتماعی باید از سطح مدارس آغاز شود
 مجلس  محیط زیست

 پلیس 

یک کارشناس محیط زیست:
جایگاه سازمان محیط زیست 

در "برنامه هفتم توسعه" 
در حد یک سازمان

 صرفاً تشریفاتی است!
یک کارشــناس محیط زیست گفت: جایگاه 
سازمان حفاظت محیط زیست در برنامه هفتم 
توسعه در حد یک ســازمان تشریفاتی تنزل 
پیدا کرده اســت.به گزارش تسنیم، یک ماه 
پیش پیش نویس "لایحه برنامه هفتم توسعه" 
رونمایی شد. در همان روزهای نخست انتشار 
پیش نویس، لایحه مذکور مورد انتقاد جامعه 
علمی و دانشگاهی محیط زیست کشور قرار 
گرفت. کارشناســان محیط زیســت پس از 
بررسی احکام لایحه اینطور استنباط کردند که 
موضوع حفاظت محیط زیست در لایحه نادیده 
گرفته شده و حتی بندهایی از آن در تقابل با 
محیط زیســت است! مواردی از جمله نادیده 
"ارزیابی زیست محیطی"  بند  گرفته شــدن 
اســت که اجرای پروژه های بزرگ را منوط به 
تایید سازمان حفاظت محیط زیست می کرد، 
حــذف بندهای مربــوط به "آلودگــی هوا"، 
نادیده گرفته شدن مبحث "آبخیزداری"، در 
نظر گرفته نشدن "پرداخت حقابه تالاب ها و 
رودخانه  ها" از جمله مواردی بود که با اعتراض 
کارشناســان همراه بود.در ایــن رابطه، الهه 
پهلوان؛ کارشــناس ارشد برنامه ریزی محیط 
زیست و عضو بنیاد حفاظت از محیط زیست و 
حیات وحش ایران گفت: برنامه ششم توسعه 
با تمامی نقدهایی که بر آن وارد بود علاوه بر 
اشارات محیط زیستی در بخش های مختلف، 
در بخــش 9 برنامه اختصاصاً با عنوان محیط 
زیست و منابع طبیعی به موارد محیط زیستی 
پرداخته بــود. جای تعجب دارد که در برنامه 
پنج ساله هفتم نه تنها فصلی با عنوان محیط 
زیســت وجود ندارد بلکه در فصول دیگر هم 
نگرش محیط زیستی وجود ندارد. وی با بیان 
اینکه انتقادات زیادی در خصوص پیش نویس 
برنامه هفتم توســعه وجود دارد، ادامه داد: به 
عنوان مثال در فصل آب، از نگاهداشت صحیح 
هیچ صحبتی نشده و بار دیگر، نام وزارت نیرو 
به عنوان مسئول مدیریت آب مطرح شده، در 
حالی که تمامی مصیبت های ما در حوزه آب 
به این وزارتخانه برمی گردد؛ وزارتخانه ای که 
بیش از 40 ســال مدیر تمام عیار آب کشور 
بوده و بیشترین بودجه کشــور را در اختیار 
داشــته اما اکنون وضعیــت منابع آب بغرنج 
اســت.این کارشناس محیط زیســت افزود: 
این نشــان می دهد که وزارت نیرو، صلاحیت 
مدیریت بر این عرصه را ندارد و با رویه فعلی، 
همان چرخه باطل گذشته ادامه پیدا می کند. 
در تمام ســال های گذشته از وزارت نیرو چه 
کار مثبتــی در زمینه مدیریت آب ســر زده 
که همچنــان، همان چرخه را در پیش نویس 
تکرار کرده اند؟ در مــواد 131، 141 و مابقی 
بندهــا همان حرف های تکراری ذکر شــده، 
مبنی بر اینکه وزارت نیرو بهای آب را افزایش 
دهد و درآمد حاصــل از آن را برای مدیریت 
آب صرف کند؛ به این مفهوم که وزارتخانه از 
طریق درآمد حاصله، به سیاست سازه سازی 
و انتقال آب ادامه دهد.وی اضافه کرد: وزارت 
نیرو مکلف است در مواردی که امکان تأمین 
آب از پساب یا آب دریا وجود ندارد، مشروط 
به وجود آب به طور موقت بر اســاس قیمت 
آب جایگزین، مجوز بهره برداری از آب متعارف 
را صــادر کند! و در ماده 40 بند ح انتقال آب 
بین حوضه های آبریز داخلی را برای مصارف 
غیر شرب ممنوع کرده است! و تأیید تخصیص 
آب و اجرای طرح های انتقال آب شــرب بین 
حوضه های آبریز و استان ها پس از طی مراحل 
فنی و تصویب در شــورای عالی آب با لحاظ 
کردن حقابه های محیط زیستی و حقابه های 
مبدأ خواهد بود. عضو بنیاد حفاظت از محیط 
زیســت و حیات وحش ایــران تأکید کرد: از 
دیگر موارد مهــم دیگری که به آنها پرداخته 
نشده احیای رویشگاه ها و بیابان زدایی و کنترل 
کانون های بحرانــی، بازنگری، تهیه و تدوین 
برنامه عمل و حفاظــت و مدیریت مناطق 4 
چهارگانه محیط زیســت، بحث گونه های در 
معــرض تهدید و خطر انقراض حیات وحش، 
اعطای تسهیلات و اعتبار جهت از رده خارج 
کردن ســالیانه وســایل نقلیه، عدم توجه به 
طرح هــای جامع مدیریت پســماند به ویژه 
در ســواحل دریا، رودخانه، جنگل و...، احیا و 
مدیریت تالاب ها، عدم توجه به مسئله آلودگی 
هوا، عدم توجه بــه تأمین حقابه های محیط 
زیســتی )رودخانه های مشترک و مرزی( و...، 
اســت. پهلوان تصریح کرد: موضوع اساســی 
دیگر مبحث بسیار مهم ارزیابی اثرات محیط 
زیستی طرح های توسعه است؛ این برنامه در 
ماده 22 خود راه قانون گریزی را جهت عدم 
رعایت الزامات محیط زیســتی باز گذاشــته 
است. روند تدوین گزارش های ارزیابی زیست 
محیطی طی سال های گذشته غلط بوده است. 
با رجــوع به حافظه تاریخی و مرور اخبار این 
حوزه طی چند ســال گذشــته، کم تر پروژه 
حاشیه سازی وجود داشته که بحثی از گزارش 
ارزیابی محیط زیستی آن به میان نیامده باشد. 
وی افــزود: حتی برخی مراحل ارزیابی دل به 
خواهی بوده است؛ کافیســت چندین پروژه 
را مانند گزارش ارزیابی ســد گتوند در بحث 
غربالگری و دامنه یابی مورد بررسی مجدد قرار 
دهیم تا ببینیم این گزارش به چه میزان دقیق 
و درست بوده است. سوال دیگر این است که با 
توجه به اینکه قرار بود 411 پروژه فاقد مجوز 
زیست محیطی تا زمان دریافت مجوز متوقف 
بمانند تکلیف این پروژه ها چیست و آیا برنامه 
هفتم راه گریزی برای ارزیابی این 411 پروژه 

خواهد بود؟

ابراهیم عزیزی، نایب رئیس کمیسیون
 امنیت ملی مجلس:

طرح اصلاح قانون
 نظام وظیفه مسکوت ماند

ابراهیم عزیزی، نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی مجلس شــورای اســلامی، با اشاره به 
اظهارات اخیر ســخنگوی وزارت دفاع مبنی 
بر اینکــه لوایح »مهارت آموزی ســربازان« و 
»اصلاح قانون نظام وظیفه« در دســتورکار 
دولــت قرار دارند و ظرف یک یا دو ماه آینده 
به مجلس ارسال می شوند، اظهار کرد: اصلاح 
قانون نظام وظیفه ضرورتــی اجتناب ناپذیر 
اســت که مجلس و دولت باید با هماهنگی 
با ســتاد کل نیرو های مسلح این کار را انجام 
دهند.به گزارش فارس،وی با اشــاره به اینکه 
برخی از مشــمولان خدمت سربازی غایب یا 
فراری هســتند که باید زودتر تعیین تکلیف 
شــوند، گفت: قانون نظام وظیفه باید اصلاح 
شــود و این قانون نیازمند نگاه جامع و به روز 
اســت، چرا که پاسخگوی بخشی از نیاز های 
جامعه و جوانان نیست.نایب رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: باید نگاه ما به موضوعات 
و ســاختار دفاعی کشــور واقع بینانه باشد و 
حتماً باید توجه ویژه ای به تهدیدات و نیاز های 
دفاعی کشور داشته باشیم و لازم است حوزه 
دفاعی و امنیتی خود را تقویت کنیم.نماینده 
مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: یکسری اصلاحات ضروری باید در قانون 
نظام وظیفه صورت گیرد که تقویت بنیه دفاعی 
کشور هم باید در آن لحاظ شود. نیروی انسانی 
مهمترین رکن تقویت بنیه دفاعی کشور است 
و با این رویکرد، هــم مجلس و هم دولت به 
دنبال اصلاح قانون نظام وظیفه هستند.عزیزی 
تاکید کرد: امیدواریم در آینده نزدیک بتوانیم 
اصلاح قانون نظام وظیفه را به صورتی که هم 
تأمین کننده برخی از مطالبات جوانانمان باشد 
و از طرف دیگر نیرو های مسلح را دچار کمبود 
و مشکل نکند، عملیاتی کنیم. هنوز نمی توان 
درباره مفاد و مــواد لایحه دولت برای اصلاح 
قانون نظام وظیفه صحبت کرد و باید منتظر 
ماند تا ببینیم دولت لوایح مربوط به سربازی 
را کی و با چه مفادی به مجلس ارائه می کند.
وی درباره آخرین وضعیت بررسی طرح اصلاح 
قانون نظام وظیفه در مجلس، گفت: علاوه بر 
لوایح دولت، برخی از نمایندگان مجلس طرح 
اصــلاح قانون نظام وظیفه را ارائه کردند و در 
کمیســیون امنیت ملی مجلس بررسی های 
مقدماتی روی این طرح انجام شــد و قرار بر 
این بود که با توافق با ستاد کل نیرو های مسلح 
این طرح را به قانــون تبدیل کنیم. از طرف 
دیگر و با توجه به اینکه دولت اعلام کرده است 
در ایــن باره می خواهد به مجلس لایحه ارائه 
دهــد، طرح اصلاح قانون نظام وظیفه با آنکه 
برخی از مفاد آن به تصویب کمیسیون رسیده، 
فعلاً مســکوت مانده تا ببینیم لایحه دولت و 
پیشــنهادات ســتاد کل برای اصلاح قانون 
سربازی به کجا منتهی خواهد شد.نایب رئیس 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد: اگر دولت 
و ستاد کل نیرو های مســلح در ارسال لوایح 
مربوط به اصلاح قانون ســربازی به مجلس 
تسریع کنند، حتماً مجلس هم در بررسی این 
موضوع سرعت می دهد، چرا که اصلاح قانون 
نظام وظیفه یکی از موضوعات بســیار مهم و 

ضروری است و مجلس روی آن اصرار دارد.

فرمانده کل انتظامی کشور:
مسمومیت های الکلی

 سریالی نیست
گفــت:  کشــور  انتظامــی  کل  فرمانــده 
مســمومیت های الکلی در ایران ســریالی 
نیســت و در هــر نقطه ای که گــزارش از 
مســموم شــدن افراد با مشــروبات تقلبی 
اعلام شده است افراد تولیدکننده بلافاصله 
شناسایی و دستگیر شده اند.سردار احمدرضا 
رادان؛ فرمانده کل انتظامی کشور در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا مسمومیت های 
الکلی کــه در روز های اخیر در شــهر های 
مختلف گزارش شــده اند، ســریالی است، 
اظهار کرد: خیر، مســمومیت های الکلی در 
ایران به هیچ عنوان سریالی نیست و پلیس 
این موضــوع را تاییــد نمی کند.به گزارش 
تســنیم، وی افــزود: موضوع مســمومیت 
با الــکل دو وجــه دارد، یکی افــرادی که 
اقــدام به مصــرف الکل می کننــد و دیگر 
تولیدکنندگانــی که این الکل هــا را تولید 
می کنند.فرمانــده کل انتظامــی بیان کرد: 
افرادی که مشروبات الکلی مصرف می کنند 
بایــد بدانند که خطراتی متوجه آنهاســت.

سردار رادان تصریح کرد: در هر شهری که 
این مسمومیت های الکلی اعلام شده است، 
مشــروبات  تولیدکنندگان  بلافاصله  پلیس 
فاسد را شناسایی و دستگیر کرده است. از 
حدود یک ماه پیش 32 نفر )سردشــت 7 
نفر، قزوین 2 نفر، بهارستان 2 نفر، مازندران 
3 نفــر، رباط کریم 6 نفر و کرج 12 نفر( بر 
اثر مشروبات الکلی تقلبی مسموم و یا جان 

خود را از دست داده اند.

9 اجتماعی

مشــکل کارگر امروز این نیســت که دولت کالابرگ بدهد یا نه؛ 
مشــکل، فاصله ی دســتمزد و خط فقر است که ســال به سال 
عمیق تر شــده و امسال به بیشــترین میزان رسیده؛ بنابراین اگر 
دولت واقعاً می خواهد این شــکاف را پر کنــد، اول باید ماده 41 
قانون کار اجرا و دستمزد براســاس قانون ترمیم شود.به گزارش 
ایلنا، در حالیکه فاصله ی دســتمزد و ســبد هزینه های حداقلی 
زندگی به بیشــترین میزان در سال های اخیر رسیده – دستمزد 
با مزایا حدود 9 میلیون تومان اســت و هزینه های زندگی بیشتر 
از بیست میلیون تومان- برنامه ای برای ترمیم مزد در کار نیست؛ 
سیاست پرداخت های یارانه ای نیز به حدی ناچیز و غیر منطبق با 
واقعیت های عینی زندگی مردم است که نمی تواند شکاف بیش از 
ده میلیون تومانیِ دستمزد- هزینه ها را پرُ کند. دولت در تیرماه، 
سیاســت جایگزینیِ یارانه با کالابــرگ را با هدفِ خرید کالاهای 
اساســی با یارانه شارژ شــده ی ماهانه در پیش گرفت. کالابرگ 
الکترونیــک، تمهیــدی در قانون بودجه 1401 بــود و آن زمان 
مقرر شــده بود دولت گرانیِ ناشــی از حذف ارز دولتی کالاهای 
اساســی را با پرداخت کالابرگ الکترونیک به اقشــار کم درآمد 
جبران کند »به گونه ای که مشــمولان بتوانند کالاهای اساســیِ 
مورد نیاز خانوار را به قیمت های شهریور 1400 خریداری کنند«؛ 
این شرط اساسی هیچ زمان رعایت نشد. در حال حاضر، هم مبلغ 
یارانه و یا کالابرگ الکترونیکی که به طبقات فرودســت پرداخت 
می شــود، ناچیز و ناکافی اســت و هم قرار نیست هیچ کالایی به 
قیمت شــهریور 1400 در اختیار مشــمولان قــرار بگیرد. طرح 
کالابرگ که اجرای آزمایشــی آن در چند استان به پایان رسیده 
بــود و به تازگــی از خردادماه برای بخش کوچکــی از جامعه ی 
هدف اجرایی شــده، نمی تواند بحران معیشت را تسکین بخشد، 
نه برای غیررســمی کاران و زنان سرپرســت خانوار و خانوارهای 
تحت پوشش نهادهای حمایتی و نه برای کارگران و بازنشستگان 
حداقل بگیــر که به زحمت 9 میلیون تومان حقوق ماهانه دارند و 
هزینه های زندگی شــان بیش از بیســت میلیون تومان است. در 
روزهای گذشــته، »افزایش بیست درصدی یارانه« به عنوان یک 
دستاورد یارانه ای در رسانه ها تیتر شد؛  افزایش 20 درصدی یارانه 
از شــنبه 13 خرداد کلید خورد و اعلام شــد »اگرچه فعلا تنها 
شــامل افراد حاضر در دهک یک تا سه می شود، اما به زودی سایر 
دهک ها نیز از آن برخوردار خواهند شد«. براساس اطلاعیه دولت، 
افزایش 20 درصدی یارانه، امتیازی تشــویقی برای کسانی است 
که اعتبار خود را در قالب کالابرگ خرج می کنند. درواقع افزایش 
بیســت درصدی یارانه، هم »مشــروط« است و هم »محدود«؛ از 
یک طرف »فعلًا« در این مرحله شامل حال 24 میلیون نفر حاضر 

در ســه دهک درآمدی اول خواهد شد. تعداد مددجویان کمیته 
امداد و بهزیستی بین هفت تا ۸.۵ میلیون نفر برآورد می شود که 
تقریبا یک دهک را تشــکیل می دهند و ظاهراً در خرداد ماه فقط 
این هفت تا ۸.۵ میلیون نفر از آن بهره مند شده اند؛ از سوی دیگر 
مشروط است چون »خانوار های حاضر در سه دهک اول درآمدی 
باید تا سقف 70 درصد مبلغ یارانه که معادل 320 هزار تومان به 
ازای هر نفر می شــود، خرید کنند تا ۸0 هزار تومان یارانه اضافی 
دریافت کنند.« یارانه به اضافه ی بیســت درصد افزایش به شرط 
تعلق و به شــرط خرید کردن حداقــل 70 درصد آن، در نهایت 
نفری 400 هزار تومان اســت؛ یک خانوار متوســط 3.3 نفره در 
بهترین حالت ماهی 1۸ تا 20 میلیون تومان هزینه دارد؛ اگر این 
خانوار حداقل بگیر کارگری باشد و 9 میلیون تومان حقوق بگیرد 
بــه فرض که یارانــه به اضافه ی افزایش بــه او تعلق بگیرد – که 
البته فعلًا مزدبگیرانِ بیمه شــده مشمول این افزایش نیستند- به 
ازای ســه نفر، یک میلیون و 200 هزار تومان به درآمد ماهانه ی 

این خانواده اضافه می شــود و ســرجمع دریافتیِ آن ها را به 10 
میلیون و 200 هزار تومان می رســاند؛ این خانواده بازهم حدود9 
میلیون تومان عقب ماندگی مزدی دارد؛ در این شــرایط، ســوال 
این اســت که چنین یارانه ای به چه کار کارگران و بازنشستگان 
می آید؟علــی اصلانی )عضو هیئت مدیره کانون عالی شــوراهای 
اســلامی کار کشور( در این رابطه می گوید: واقعیت امر این است 
که مشــکل کارگر امروز این نیســت که دولت کالابرگ بدهد یا 
نه؛ مشــکل، فاصله ی دســتمزد و خط فقر است که سال به سال 
عمیق تر شــده و امسال به بیشــترین میزان رسیده؛ بنابراین اگر 
دولت واقعاً می خواهد این شــکاف را پر کنــد، اول باید ماده 41 
قانون کار اجرا و دســتمزد براساس قانون ترمیم شود، بعد بیایند 
به فکر ســبد کالا و کالابرگ باشند. به گفته وی، وقتی دولت در 
جریان تعیین دســتمزد 1402 به رقــم غیرواقعیِ 13.۵ میلیون 
تومانیِ سبد معیشت در شــورایعالی کار پایبند نمانده و این رقم 
مبنایی برای تعیین دستمزد قرار نگرفته، چطور با دادن کالابرگ 
مشکلات حل می شود یا افزایش بیست درصدیِ مشروط یارانه در 
قالب کالابرگ، یک دســتاورد است؟اصلانی یک دلیل دیگر برای 
کارآمد نبودنِ کالابرگ الکترونیک مطرح می کند و آن »مشــکل 
مسکن کارگران و بازنشستگان« است؛ او می گوید: الان مهم ترین 
مشــکل و دغدغه ی کارگران، مسکن اســت؛ بیش از 60 درصد 
کارگران مســتاجرند و اجاره خانه در یکســال اخیر بیش از 100 
درصد افزایش نرخ داشته؛ در این شرایط، اینکه برای ده یا دوازده 
قلــم کالای خوراکی کالابرگِ 300 یــا 400 هزار تومانی بدهند، 
چه مشــکلی را حل می کند؟ اول باید مسکن ارزان یا یارانه ای یا 
مثل خیلی از کشــورها به صورتِ اجاره به شرط تملیک به مردم 
بدهنــد. برای این کار به وعده ی خود برای ســاخت ســالی یک 
میلیون مســکن پایبند بمانند. این فعال کارگری در جمع بندی 
به »دشواری تامین ســرپناه، ناکافی بودن دستمزد و اجرا نشدن 
قوانین بالادســتی« اشاره می کند و می گوید: در چنین چیدمانی، 
کالابرگ نمی تواند حتی ده درصد از دغدغه ها و مشکلات طبقه ی 
کارگر را حل کند. افزایش بیســت درصدی کالابرگ قرار نیست 
خیلــی زود به همه ی جامعه ی مشــمولان یارانــه که حدود 7۸ 
میلیون نفر هســتند، تعلق بگیرد؛ براســاس اعلام دولت »زمان 
سراسری شدن طرح افزایش 20 درصدی یارانه در زمان مشخص 
اطلاع رسانی می شــود«. اما کالابرگی که افزایش بیست درصدی 
آن مشــروط به خرید کالاهای خاص از فروشگاه های خاص است 
و کالابرگــی که در بهترین حالت مبلغ آن برای هر نفر 400 هزار 
تومان اســت، کدام گره را از کار فروبســته ی طبقه ی کارگر باز 

می کند؟

شکافِ ده میلیون تومانیِ »دستمزد- هزینه های زندگی«

مشکلاتکارگرانباکالابرگحلمیشود؟

رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات وزارت شهرســازی گفت: طبق 
مطالعات انجام شــده حدود 1000 ساختمان بلند مرتبه بالای 12 
طبقه بر روی گسل ساخته شده اند که نیمی از این ساختمان ها در 
منطقه یک تهران واقع شده اند.به گزارش ایلنا، علی بیت الهی درباره 
اقدامات اخیر شهرداری تهران و احتمال صدور مجوزها برای ساخت 
و ساز های برج در حرایم گسلی از جمله ساخت هتل 30 طبقه در 
منطقه ولنجک بر روی حریم گسلی اظهار داشت: آنچه در رسانه ها 
نقل شــده اینکه گویا قرار است برج 30 طبقه ای با کاربری هتل در 
منطقه ولنجک ساخته شود و مطلبی از قول شهردار تهران در رسانه ها 
نقل شــده مبنی بر اینکه »برخی از اســاتید حوزه معتقدند امکان 
ساخت این برج بر روی گسل یا در حرایم گسلی وجود دارد اما اعلام 
کرده ایم درباره امکان ساخت این برج بر روی گسل از مرکز تحقیقات 
مسکن وزارت راه و شهرسازی استعلام گرفته شود.«وی با اشاره به 
اظهارات شــهردار تهران درباره دریافت استعلام از مرکز تحقیقات 
شهرســازی وزارت راه و شهرسازی گفت: در جریان استعلامی که 
توسط شهردار تهران گفته شده، نیستم و البته درخواستی به بخش 
زلزله که متولی این امر اســت، نرســیده و موضوعی به این بخش 
ارجاع داده نشــده اســت. بخش زلزله که مسئولیت این موضوع را 
برعهده دارد، هنوز اســتعلامی دریافت نکرده  ا ست. در مجموع اگر 
هم اســتعلامی صورت بگیرد، طبق قانون احداث ســاختمان های 
بلند مرتبه در حرایم گســلی ممنوع است. رئیس بخش زلزله مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تاکید کرد:  براساس مصوبه شورای 
عالی معماری و شهرســازی که ابلاغ هم شده، در نقشه های شهر 
تهران و نقشه حرایم گسلی که براساس آن پروانه های ساخت صادر 
می شــود، تاکید شده که احداث ســاختمان های بلند مرتبه و برج 
)ســاختمان های بالای 12 طبقه( در حرایم گسل ها ممنوع است و 
این مصوبه از ســال 97 ابلاغ شده و به اجرا می رسد. بیت الهی ادامه 
داد: مصوبات این شــورا حکم قانون را دارد و این ممنوعیت از سال 
97 اعمال می شود و نباید ساختمانی با خصوصیاتی از جمله بیش 
از 12 طبقه، با کاربری بیمارســتانی، مدارس، پمپ بنزین و گاز و 
با درجه اهمیت بســیار زیاد -کــه در آیین نامه 2۸00 برای تعریف 
ساختمان با اهمیت بالا آمده است که آن دسته از ساختمان هایی که 
بعد از وقوع زلزله ضرورت دارد سر پا بمانند و به مردم خدمات ارائه 
دهند- در حرایم گسلی ساخته شوند. البته ساخت ساختمان کوتاه 
مرتبه با کربری مسکونی با رعایت استانداردها و ضوابط اعلام شده 

در این محدوده ها بلامانع است.عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات راه، 
مســکن و شهرسازی افزود:  آنچه که درباره هتل ولنجک شنیده ایم 
که البته موضوعی به صورت رســمی به دست ما نرسیده؛ این است 
که این هتل بر اســاس 30 طبقه طراحی شــده، بنابراین این هتل 
هم مشمول موارد ممنوعیت احداث می شود. درباره اینکه این هتل 
دقیقا بر روی گسل قرار دارد یا نه؟ از آنجایی که هنوز به طور رسمی 
مختصات این هتل ارائه نشــده نمی تــوان در این باره اظهار قطعی 
داشت. اما اگر بر روی حرایم گسلی تهران واقع شده باشد، ساخت آن 
ممنوع است. وی تاکید کرد: تمام مردم می دانند بر روی زون گسلی 
بیشترین انرژی زلزله تخلیه می شود و اگر ساختمان های متراکم و 
بلند مرتبه و ســاختمانی با مخازن سوخت و آب بر روی این حرایم 
ساخته شوند، خسارت ثانویه ایجاد می کنند و ممنوعیت ساخت این 
ساختمان ها بر این فلسفه است که تخریب این ساختمان ها پس از 
زلزله ضربه ســنگین تری وارد می آورد، به همین دلیل از 30 سال 
گذشته ساخت این ســاختمان ها بر روی گسل ممنوع بوده اما در 
سال 97 نقشه گسل و حرایم گسل ها تصویب شد که بر اساس آن 
امروز می  دانیم که در چه نقاطی نباید این ساخت و ساز ها انجام شود.
بیت الهی با اشاره به وضعیت گسلی منطقه یک تهران اظهار داشت: 
منطقه یک تهران مســیر عبور سه گسل درون شهری بزرگ است 
و سه گســل به موازات هم از این منطقه یک تهران عبور می کنند 
و اتفاقا بیشترین ســاختمان های بلند مرتبه در منطقه یک تهران 
ساخته شده اند و بیشترین ساختمان هایی که بر روی گسل ساخته 
شده اند در همین منطقه هســتند. از سوی دیگر بیشترین تقاطع 
با لوله های گاز و گســل ها در همین منطقه دیده می  شود و اساسا 

منطقه یک تهران، منطقه پرتراکمی است.رئیس بخش زلزله مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی درباره ساختمان های درگیر در 
گسل های تهران و منطقه یک گفت: براساس مطالعاتی که در مرکز 
تحقیقات مسکن و شهرسازی انجام شده، در کل تهران بیش از 12 
هزار پلاک ســاختمانی بر روی گسل ها ساخته شدند که هر پلاک 
ممکن است چندین واحد داشــته باشد. همچنین طبق مطالعات 
انجام شــده حدود 1000 ساختمان بلند مرتبه بالای 12 طبقه بر 
روی گســل ساخته شده اند که نیمی از این ساختمان ها در منطقه 
یک تهران واقع شده اند.وی تاکید کرد:  در منطقه یک تهران بسیاری 
از ساختمان های مهم ستادی و نهادی بر روی گسل ساخته شده اند 
و بالغ بر 249 مرکز مهم و مدیریتی و عمومی خدمات رسانی برروی 
گســل شــمال قرار گرفته اند. همچنین منطقه یک بافت فرسوده 
وســیعی هم دارد از جملــه مناطق دارآبــاد، گلاب دره جماران و 
تجریش و...که در این بافت ها کوچه های معابر بسیار باریک هستند 
که به شدت ریسک زلزله را بالا می برند و اگر تنها یک سنگ از نماد 
این ساختمان ها ریزش کند کل خیابان مسدود می شود.  عضو هیئت 
علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی گفت: در دوره ای که 
تلاش زیادی کردیم که این نفشه ها مصوب و ابلاغ شده، اطلاع رسانی 
عمومی شود، شاید یکی از دلایل اصرار یکی از مسئولان وقت برای 
عدم اطلاع رسانی از نقشه ها، اعتراض مردم آن منطقه و ایجاد ترس 
و التهاب بین  آنها بود. به همین دلیل در آن دوره اطلاع رسانی نشد 
تا موجب اعتراض مردم نشــود. اما یــک جنبه این موضوع مردم و 
ســلایق آنها و نگاه تجاری و مالی در ساخت و سازها در گران ترین 
منطقه تهران است اما از دیدگاه مسئولان دولتی و ارگان های مهم به 
هیچ وجه قابل قبول نیست، این موضوع و ممنوعیت ها دیده نشود 
و همچنان مجوز ساخت و ساز بر روی حرایم گسلی داده شود.وی 
تاکید کرد:  مصوبه شــورای عالی معماری و شهرسازی در سال 97 
در طول تاریخ بی ســابقه بوده و یک قدم رو به جلو برای جلوگیری 
از خســارات زلزله احتمالی محسوب می شود اما در اجرا لازم است 
که همه دســتگاه اهمیت آن را درک کنند. شاید مردم نگاه تجاری 
به ساخت و ساز در منطقه یک داشته باشند اما توجه مسئولان به 
این مهم ضرورت دارد. مسئولان باید توجه داشته باشند که حادثه 
یکبــار اتفاق می افتد و می تواند غیر قابل جبــران به بار بیاورد، در 
 حالی که پیش از وقوع حادثه می توان جلوی شــدت خسارات آن

 را گرفت.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره پیگیری کشته شدن 
یــک یوزپلنگ در هفته گذشــته و قطع دم وی توســط ضارب 
عنــوان کرد: چون در آنجا دوربینی وجود ندارد و شــب بوده ما 
 نمی توانیــم پیگیری  کنیم؛ ان شــاءالله بحث جامعی که در طول
 مســیر 34 کیلومتری میامی در حال اتفاق است، در کل کشور 
رخ دهد و به سرانجام برسد.علی سلاجقه درباره پدیده ریزگردها 
در استان سیستان و بلوچستان که منجر به مختل شدن زندگی 
شــهروندان در این استان شده است، گفت: در بحث ریزگردهای 
سیستان و بلوچستان به دلیل تغییرات اقلیمی که صورت گرفته 
بادهای 120 روزه به بادهای 1۸0 روز افزایش پیدا کرده اســت. 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست خاطرنشان کرد: این بادها 

هم منشــاء داخلی و هم منشاء خارجی دارد. از سوی دیگر بحث 
هامون که خشکیده مطرح است زیرا یکی از منابع برداشت است 
که باید مشکلش حل شود. وی یادآور شد: خوشبختانه هفته قبل 
نشســتی با حضور وزارت نیرو، وزارت جهاد کشاورزی و سازمان 
محیط زیســت برگزار شد که بنا شــد این موضوع پیگیری شود.
ســلاجقه درباره کشته شدن یک یوزپلنگ دیگر در جاده میامی 
عنوان کرد: یک یوز در یزد داشــتیم که به کهولت ســن رسیده 
بــود و مرگش اتفــاق افتاد، یک یوز دیگر هم متاســفانه مجددا 
در جاده میامی کشته شد. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
عنوان کرد: وزارت راه و شهرســازی در این زمینه دارد تکالیفش 
را انجــام می دهد؛ بحث 10 کیلومتر نور و ســرعت گیرها هم در 

حال انجام اســت و از شــورای حمل و نقل هم درخواست کردم 
هرچه ســریع تر بحث نصب دوربین ها صورت گیرد که دیگر این 
اتفاقات رخ ندهد. وی در خصوص این که گفته شــده کسانی که 
یوز را کشته اند دم وی را قطع کرده و با خود برده اند آیا بنا نیست 
ســازمان محیط زیست پیگیر ماجرا باشــد، عنوان کرد: احتمال 
این که مادر یوز کشــته شــده به منطقه بازگردد، وجود دارد. ما 
گشــت منطقه ای گذاشتیم که اگر مادر پیدا شد، هدایتش کنند 
تا اتفاقی برایش رخ ندهد. اما چون در آنجا دوربینی وجود ندارد 
و شــب بوده ما نمی توانیم پیگیری اش کنیم؛ ان شاالله این بحث 
جامعــی که در مورد طول مســیر 34 کیلومتری میامی در حال 

اتفاق است، در کل کشور رخ دهد و به سرانجام برسد.

 مقام وزارت راه:

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

 ۱۰۰۰ برج در تهران  روی گسل ساخته شده 

جاده میامی دوربین ندارد؛ نمی توانیم کشته شدن یوز را پیگیری کنیم

کارگر  مشکل  که  است  این  امر  واقعیت 
امروز این نیست که دولت کالابرگ بدهد 
یا نه؛ مشکل، فاصله ی دستمزد و خط فقر 
و  شده  عمیق تر  سال  به  سال  که  است 
امسال به بیشترین میزان رسیده؛ بنابراین 
را  شکاف  این  می خواهد  واقعاً  دولت  اگر 
و  اجرا  کار  قانون  باید ماده ۴۱  اول  پر کند، 
دستمزد براساس قانون ترمیم شود، بعد 

بیایند به فکر سبد کالا و کالابرگ باشند

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
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گمرک ایران از واردات ۲میلیون و ۸۰۳هزار دستگاه 
گوشــی تلفن همراه در سه ماهه نخست سال جاری 

خبر داد.
بر اســاس آمارهای گمرک، تعداد ۲ میلیون و ۶۵۴ 
هزار دستگاه گوشــی تلفن همراه به روش تجاری و 

۱۴۹ هزار دستگاه به صورت مسافری وارد کشور شده است.
ارزش واردات گوشــی تلفن همراه به روش تجاری در ســه ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۲ به میزان ۴۸۳ میلیون و ۶۰۱ هزار دلار و 

به روش مسافری ۹۰ میلیون و ۶۷۹ هزار دلار است 
که در مجموع در این مــدت ۵۷۴ میلیون و ۲۸۰ 
هزار دلار انواع گوشی تلفن همراه وارد کشور شده 

است.
این گزارش می افزاید، واردات گوشی تلفن همراه در 
سال ۱۴۰۱ به تعداد ۱۴ میلیون و ۳۱۵ هزار دستگاه بود که از این 
میزان واردات ۱۳ میلیون و ۷۶۴ هزار دســتگاه به روش تجاری و 
۵۵۰ هزار دستگاه نیز به روش مسافری وارد کشور شد، همچنین 

ارزش واردات انواع گوشــی تلفن همراه به روش تجاری در سال 
۱۴۰۱ به میزان ۲ میلیارد و ۸۷۱ میلیون دلار بود.

به گزارش تســنیم؛ بنابر این گزارش، گوشی تلفن همراه با کد 
تعرفه های ۸۵۱۷۱۲۱۰ و ۸۵۱۷۱۳۹۰ به شرح گوشی های تلفن 
همراه هوشــمند و کد تعرفه هــای ۸۵۱۷۱۲۲۰ و ۸۵۱۷۱۴۲۰ 
به شرح گوشی های تلفن همراه با صفحه کلید غیرلمسی تعریف 
می شــود که در زمان حاضر انواع گوشی تلفن همراه به دو شیوه 

تجاری و مسافری وارد کشور می گردد.

۲.۸میلیون موبایل در سه ماه اخیر وارد شد

اگرچه طبق آمار های بین المللی ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی حدود 
۵۴ میلیارد دلار درآمد نفتی داشــت که آمار قابل قبولی محســوب 
می شود، اما اعمال سیاســت های تعدیل، اثر این درآمد را بر کنترل 
تورم کمرنگ کرد به نحوی که نرخ ارز با جهش ۸۰ درصدی در سال 

گذشته مواجه شد.
اخیرا توسط ســازمان اطلاعات انرژی آمریکا ارقامی از میزان فروش 
نفت ایران در ســال گذشته )۲۰۲۲( منتشر شد. طبق این آمار این 
سازمان، درآمد نفتی ایران در ۵ ماهه ابتدایی سال جاری حدود ۱۹ 

میلیارد دلار و در سال گذشته حدود ۵۴ میلیارد دلار بوده است.
مشــخص است که درامد های نفتی همواره یکی از پاشنه آشیل های 
اقتصاد ایران است و همواره یکی از مواردی که مستقیما بر نرخ ارز و 
به تبع آن تورم اثر گذار خواهد بود، درآمد نفتی کشــور است. سوالی 
که در اینجا باید به دنبال پاســخ برای آن گشت این است که چرا با 
وجود چنین درآمد نفتی بالایی در ســال گذشته، نرخ ارز با جهش 
۸۰ درصدی مواجه شــد و به دنبال آن تــورم رکورد های عجیب و 
غریبــی از خود ثبت کرد و اثر ایــن درامد ها بر کمرنگ تر کردن آثار 
تورم و تاب آوری بیشــتر اقتصاد ایران در شرایط تحریمی تا این حد 

خنثی شده بود؟

< سیاست های تعدیل عامل بی تاثیری درآمد ۵۴ میلیارد دلاری نفت بر تورم
برای پاسخ به سوال بالا، باید به واکاوی سیاست  های کلان اقتصادی 
که در سال گذشته در دستور کار تیم اقتصادی دولت و بانک مرکزی 
قرار گرفت بپردازیم. بررسی سیاست های اقتصادی که در سال ۱۴۰۱ 

پیاده شــد، درس هــای بزرگی برای تمام فعالان و سیاســت مداران 
اقتصادی کشور دارد.

شــاید امروز به جرات بتوان گفت، اعمال سیاست های تثبیت عامل 
اصلی تحولات کلان اقتصاد ایران در سال گذشته محسوب می شود. 
لازم به ذکر اســت این سیاست ها، از سیاستی تحت عنوان جراحی 
اقتصــادی و حذف ارز ترجیحی )ارز ۴۲۰۰ تومان( آغاز شــد و پس 
آن با چشم انداز و گام برداشتن بانک مرکزی در زمان مدیریت صالح 
آبادی به ســمت سیاست تک نرخی کردن ارز، قدم بعدی سو گیری 
اقتصاد ایران به سمت سیاست تعدیل برداشته شد که نتیجه ای جز 

تورم افسار گسیخته ی سال گذشته را در بر نداشت.
گفتنی است، به طور خلاصه بعد از حذف ارز ترجیحی در اردیبهشت 

ماه ۱۴۰۱ عملًا نرخ ها در ســامانه نیما به بازار آزاد نزدیک شــد و با 
اعمال سیاســت دلار توافقی در اواخر تابستان عملًا آخرین گام برای 
پیاده سازی یک سیاســت تعدیلی در حوزه ارز یعنی دلار تک نرخی 
فراهم شــد، دقیقاً بعد از حرکت حداکثری به ســمت سیاســت ارز 

تک نرخی بود که اولین جهش ارزی در آذر ماه ۱۴۰۱ رقم خورد.
همانطور که گفته شد، اگرچه تجربه نشان داده است در سال هایی که 
درآمد نفتی ایران، با کاهش قابل توجهی مواجه نشــده باشد، تقریبا 
شاهد ارزی چشم گیری نخواهیم بود، اما اعمال سیاست های تعدیلی 
با وجود درآمد ۵۴ میلیارد دلاری نفت، باز هم نتوانست سبب مدیریت 
نرخ ارز شود به طوری که در ۶ ماهه دوم سال گذشته نرخ ارز افسار 
پاره کرد و با رشــدی ۸۰ درصدی، وضعیت آشفته ای را برای اقتصاد 

ایران رقم زد.
به گزارش تسنیم؛ گفتنی است بانک مرکزی در زمان ریاست فرزین، 
با اتخاذ سه سیاست بازگشت ارزهای صادراتی با نرخ کشف شده ارز، 
کاهش نرخ تسعیر جهت کشف قیمت پایه محصولات عرضه شده در 
بورس کالا و واردات کالاهای اساســی بــا ارز ۲۸هزار و ۵۰۰ تومانی 
عملا توانســته افسار رشد نرخ ارز را بکشــد و در واقع تغییر ریلی از 
سوی سیاســت های تعدیلی به سمت سیاســت های تثبیتی دهد. 
همچنین لازم به ذکر اســت وقتی نرخ ارز تثبیت شــده و در کانال 
نزولی قرار می گیرد مســتقیما بر کاهش انتظارات تورمی تاثیرگذار 
اســت و با کاهش انتظارات تورمی، مشــخصا قیمت سایر کالاها در 
بازارهای موازی نیز با کاهش همراه می شود که همین امر اولین گام 

به سوی مهار تورم خواهد بود.

اقتصادی

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی به بیان 
توضیحاتی درباره کارنامه غیرقابــل دفاع بانک ها در اعطای وام 
ســاخت مســکن و قابل دفاع نبودن قانون جهش تولید مسکن 

پرداخت.
جعفر راستی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
درباره علت عدم اعطای وام ســاخت مســکن از سوی بانک ها با 
وجــود تصویب قانون جهش تولید مســکن گفــت: نمایندگان 
مجلس به عملکرد بانک ها و عدم اعطای وام ســاخت مسکن از 

سوی آن ها به مردم اعتراض دارند.
وی با بیان اینکه در اقصی نقاط کشور مردم با نمایندگان ارتباط 
دارند و در جریان ریز مشــکلات آن ها هستند، افزود: بر اساس 
قانون، تمام بانک موظف هســتند از مجموع اعتبارات خود، ۱۵ 
درصــد را صرف اعطای وام های کشــاورزی کنند که این کار را 
انجام نمی دهند، موظف بودند تا پایان برنامه ششــم میزان وام و 
تســهیلات اعطایی به بخش خصوصی را به ۳۰ درصد برساندند 
که متاسفانه برنامه ششــم تمام شد و یک سال هم از اتمام آن 

گذشته ولی هنوز بانک ها به وظیفه خود عمل نکردند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه حتی این بانک ها 
به مجلس هم فراخوانده شدند و عملکرد آن ها مورد بررسی قرار 
گرفت، گفت: عملکرد بانک ها تاکنون اصلا مورد تایید نیســت. 
بانک ها بر اساس قانون موظف بوده اند ۲۰ درصد تسهیلات خود 
را صرف اعطای تســهیلات مسکن کنند ولی عملکرد آن ها اصلا 

قابل قبول نیســت. مردم در شرایط سختی از نظر تامین مسکن 
دارنــد و بانک ها به عنوان منبع تامین اعتبــار باید به مردم در 
راستای اعطای وام ساخت مســکن، اجاره مسکن، وام ازدواج و 

فرزند آوری کمک کنند.
ایــن نماینده مجلــس یازدهم توضیح داد: ایــن وام ها می تواند 
بیشــترین اشتغال را در کشــور ایجاد و باعث رونق تولید شود. 
بانک ها باید کســری منابع مردم را تامین کنند. عملکرد بانک ها 

غیر قابل دفاع است و مجلس از عملکرد آن ها ناراضی است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح داد: بانک ها یک مشکل 
دیگری که دارند این اســت که وام مورد نیــاز کارکنان خود را 
تامین می کنند ولی اقدام به پرداخت وام مســکن نمی کنند در 
صورتی که باید عدالت واگذاری تسهیلات را رعایت کنند و علاوه 

بر این در زمان مقرر این وام ها را پرداخت کنند.
به گزارش تســنیم؛ راســتی با انتقاد از تاخیر زیاد در پرداخت 
وام گفــت: بانک ها باید به قوانینی که به آن ها ابلاغ شــده عمل 
 کنند و خودشــان را موظف بدانند که وام ســاخت مســکن را 

پرداخت کنند.

یک کارشــناس بانکی با بیان اینکه از ۲۸اردیبهشــت اطلاعات 
مندرج در ســامانه الکترونیکی قراردادهای تســهیلاتی، مبنای 
محاســبه بدهی بانکی اســت، گفت: بانکهایی که این سامانه را 
ایجاد نکرده باشــند یا قراردادها در آن ثبت نشده باشند، مشکل 

حقوقی عدم قابلیت استناد را خواهند داشت.
یاســر مرادی کارشناس مسائل بانکی، با اشــاره به تکلیف ماده 
)۲( قانون تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار و دستورالعمل 
اجرایــی آن گفت: کلیه بانک ها موظف بودند تا ۲۸ اردیبهشــت 
۱۴۰۲، ســامانه الکترونیکی قراردادهای تســهیلاتی را با امکان 
دسترسی هر تسهیلات گیرنده به اطلاعات تسهیلاتی خود ایجاد 
و نســبت به ثبت الکترونیکی قراردادهای تسهیلات اقدام نمایند 
لذا بانکهایی که این ســامانه را ایجاد نکرده باشند یا قراردادهای 
تســهیلاتی در این سامانه ثبت نشده باشد با مشکل حقوقی عدم 

قابلیت استناد مواجه خواهند بود.
مرادی با بیان اینکه فعالیت بانک ها عمدتا به ســه عنوان افتتاح 
حساب، ارائه تســهیلات و خدمات بانکی تقسیم می شود، اظهار 
داشت: در چند سال اخیر عمده رقابت ناسالم بانکی غیر از مقوله 
نرخ ســودهای سپرده ای، در دو حوزه تخصیص منابع و خدمات 
بانکی رخ می دهد؛ از جمله آنکه نرخ های تســهیلاتی نامعقولی 
داده می شود، نظارتی بر مصرف تسهیلات صورت نمی گیرد؛ وام 
به اشــخاص مرتبط و وابسته اعطا می شود؛ املاک و دارایی هایی 
به رهن گرفته می شــود که طبق قوانین ترهیــن آن ها ممنوع 
اســت. ضرایبی در تســهیلات محاسبه شــود که بعضا ضریب 
درســتی نیســت؛ یا اینکه وقتی بدهی سررسید می شود، امهال 
مطالبات در قالب شرعی و قانونی انجام نمی شود؛ به برخی افراد 
مهلت های بی دلیل داده می شــود و در مقابل به برخی واحدهای 
تولیدی که نیازمند مســاعدت بیشتر هستند، مهلت کافی داده 
نمی شــود؛ جمع ســود و وجه التزام به عنوان وام جدید، ســود 
مرکب ایجاد می کند و با جابجایی طبقه مطالباتی، ذخایر قانونی 

گرفته نمی شود.
این کارشــناس بانکی با تاکید بر اینکه نظارت بانک مرکزی در 
این حوزه نظارت پســینی است؛ گفت: بانک ها ابتدا تسهیلات را 
پرداخــت می کنند و بعد اگر تخلفی صورت گرفت، بانک مرکزی 

وارد فاز تذکر و رسیدگی به تخلفات رخ داده می شود.
او همچنین یکی از نقاط ضعف تحقق بانکداری اسلامی رای عدم 
قصد و اراده طرفین درخصوص قراردادهای تسهیلاتی دانست و 
تاکید کرد: یکی از نکاتی که به عنوان مشــکلات مردم در مواجه 
با بانک ها وجود داشــت، این بود که مردم کمترین اطلاعات را از 
قراردادهای خودشــان داشــتند لذا با توجه به کلیه مواردی که 
مطرح کردم، بنا شد شفاف سازی قراردادهای بانکی اجرایی شود؛ 
این شفافیت باعث می شود تسهیلات گیرندگان و ضامن و راهن 
قرارداد نیز در جریان جزئیات قرارداد تسهیلاتی خود قرار گیرد.

مدیر اندیشکده حقوق بانکی دانشگاه امام صادق )ع( افزود: علاوه 
بر این موارد، بنا شــد تمامی بخشنامه های بانک مرکزی در این 
حوزه در خصوص نرخ ســود و نوع قرارداد، نحوه صدور اجراییه 
و... در ســامانه تسهیلاتی شــبکه بانکی به نحوی تعریف شود تا 
اگر بانکی قصد تخلف از این موارد را داشــته باشــد، در مرحله 
انعقاد قرارداد به صورت پیشــینی جلــوی این تخلفات از طریق 

این سامانه گرفته شود.
وی با اشاره به فرایند تدوین این قانون در دولت و مجلس گفت: 
بر همین اساس در کمیسیون اقتصادی مجلس پیش نویسی آماده 
شد تا کلیه قراردادهای تسهیلاتی و خدماتی بانک ها الکترونیکی 
شود؛ نه صرفا به این دلیل که اطلاعات داخل سیستم برود بلکه 
با این هدف کــه امکان تخلف برای بانک ها از ابتدای تشــکیل 
پرونده در شــعب وجود نخواهد داشت و این به معنای آن است 
که بجای آنکه بانک مرکزی بخواهد در مراحل پایانی کار نظارت 
کند، از همان ابتدا اجازه انعقاد قرارداد بیشــتر از نرخ و شــرایط 

قانونی را نخواهد داد.
این کارشــناس بانکی گفت: با این نگاه، ماده )۲( »قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار« در مجلس به تصویب رسید که 
بر اســاس آن بانک ها موظف بودند تا ۲۸ اردیبهشــت ۱۴۰۲، 
ســامانه الکترونیکی قراردادهای تسهیلاتی را با امکان دسترسی 
هر تسهیلات گیرنده به اطلاعات تسهیلاتی خود ایجاد نمایند و 
نســبت به ثبت الکترونیکی قراردادهای تسهیلات و قراردادهای 

وابسته اقدام نمایند.
وی بــه تصویب دســتورالعمل اجرایی این قانون توســط بانک 
مرکزی اشــاره کرد و گفت: بر اســاس ماده ۳ این دستورالعمل، 
در صورت درخواست متعهد تسهیلات جدید شعبه مکلف است 
تصویری از نســخه کاغذی قرارداد تســهیلات را به وی تحویل 
دهد. همچنین کلیه قراردادهای تسهیلاتی که تا ۲۸ اردیبهشت 
ماه ســال ۱۳۹۹ تسویه شــده اند، در صورت ارائه درخواست از 
سوی تسهیلات گیرنده یا سایر متعهدین مبنی بر دریافت نسخه 
مکتوب و مستندی از قرارداد تسهیلات و قراردادهای وابسته به 
انضمام اطلاعات کاملی از تسهیلات مزبور از جمله میزان دقیق و 
تفکیک شده ی بدهی پرداختی توسط تسهیلات گیرنده در قالب 

جدول اقساط و مانند آن، باید توسط بانک ارائه شود.
مرادی به شــاه بیت این دستورالعمل اشاره و تصریح کرد: طبق 
ماده ۵ این دســتورالعمل، بانک ها مکلف بودند حداکثر تا تاریخ 
۲۸ اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۲ ســامانه های بانکی را به نحوی 
ایجاد، پیاده ســازی و یا توســعه دهند که هر تسهیلات گیرنده 
بتواند به اطلاعات مربوط به قرارداد تســهیلات و قرارداد وابسته، 
دسترسی کامل داشته باشد و پس از انقضای این مهلت، دریافت 
هرگونه وجهی از قبیل اصل و سود تسهیلات، کارمزد تسهیلات، 
وجه التزام تاخیر تأدیه ی دین، هزینه ی کارشناسی برای ارزیابی 

وثیقه یا مال یا پروژه ی موضوع تســهیلات و غیر آن ها، صرفاً در 
قالب قرارداد درج شده در این سامانه قابل انجام است و محاسبات 
مبتنی بــر اطلاعات مندرج در ســامانه الکترونیکی قراردادهای 
تســهیلات، مبنای امور مربوط به قرارداد از قبیل تعیین میزان 
بدهی، تسویه حساب، مطالبه ی وجه موضوع بدهی از تسهیلات 
گیرنده، تهاتر بدهی، امهال قرارداد تسهیلات و ارائه ی دادخواست 

مطالبه ی وجه موضوع بدهی به مراجع ذی صلاح است.
وی با بیان اینکه اگر اطلاعاتی داخل این ســامانه نباشــد، بانک 
امکان دادخواســت و مطالبه از دادگاه را ندارد، تصریح کرد: هر 
اطلاعاتی که در این ســامانه باشــد ملاک تصمیم گیری دادگاه 
خواهــد بــود و اگر بانکی نســبت به اجرای این دســتورالعمل 
اقدامی انجام نداد و ســامانه ای راه انــدازی نکرد، بانک مرکزی 
می بایســت از طریق هیأت انتظامی بانک ها اقدامات انتظامی از 
جمله تعلیق موقت مجوز بخشــی از فعالیــت برای مدت معین 
و یا لغو مجوز فعالیت؛ اعمــال محدودیت یا ممنوعیت پرداخت 
پاداش و مزایای مدیران؛ ســلب صلاحیت حرفه ای مدیر عامل و 
اعضای هیأت مدیره و پرداخــت جریمه نقدی را در مورد بانک 
متخلف و همچنین مدیران آن اعمال نماید. همچنین بر اســاس 
مصوبه مجلــس، متخلفان از مفاد این قانون اعــم از مدیران یا 
کارکنان خاطی شبکه بانکی علاوه بر جبران کلیه خسارات وارده 
به مشتریان، حسب مورد به مجازات مقرر در ماده )۵۷۶( قانون 

مجازات اسلامی محکوم می شوند.
مرادی درباره تفاوت این سامانه با سامانه های مشابه فعلی بانک ها 
اینطور توضیح داد که هم اکنون سامانه سمات را در نظام بانکی 
داریم و اطلاعات هر فردی که قصد دریافت تسهیلات از بانک ها 
را داشته باشد، باید در این سامانه ثبت شود؛ اما این سامانه برای 
مشــتریان قابل رویت نیست و مشکلی را از تسهیلات گیرندگان 
حل نمی کند؛ ضمن آنکه جزئیات تســهیلات دریافتی مشتریان 
در ســایر بانک ها در سامانه ســمات قابل رویت نیست و فقط به 
بانک ها نشان میدهد که مشتری از کدام بانک، چقدر تسهیلات 

دریافت کرده و الان مانده آن تسهیلات چقدر است.
وی بــا بیان اینکه طبق این قانون، قراردادهای بانکی دیگر نباید 
به صورت کاغذی منعقد شوند، تصریح کرد: تمام فرایند دریافت 
تســهیلات باید به صورت الکترونیکی انجام شود؛ از درخواست 
وام تا امضای فرم و پرداخت تسهیلات و... همگی باید به صورت 

الکترونیکی انجام شود.
به گزارش تســنیم؛ این استاد دانشــگاه ضمن اشاره به اینکه با 
الکترونیکی شــدن قراردادهای بانکی، زمینه فســاد هم از بین 
می رود، افزود: ادعاهایی مانند جعل امضا یا قرارداد ســفید امضا 
یــا عدم اطلاع از مفــاد آن با اجرای این قانــون از بین می رود 
چراکه هم اکنون یکی از ترفندهای بدهکاران بانکی این است که 

مدعی عدم امضای قرارداد می شوند.
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مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران با بیان 
اینکه عملیات جابه جایی سکوی فاز ۱۱ پارس 
جنوبی از نظر اجرایــی و عملیاتی، پیچیدگی 
منحصربه فرد و بی نظیری داشت، گفت: شرکت 
پایانه های نفتی ایران با اعزام دو فروند یدک کش 
از نوع ASD در عملیات جابه جایی و نصب این 

سکو مشارکت کرد.
عباس غریبــی با تبریک به مناســبت تحقق 
عملیات نصب ســکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی، 
گفت: این دستاورد بزرگ ملی که با ابتکار عمل 
صــورت گرفته در دولت ســیزدهم و مجموعه 
وزارت نفت و شــرکت ملی نفــت ایران به ثمر 
نشست، این نوید را می دهد که با بهره برداری و 
تولید زودهنگام از طرح توسعه فاز ۱۱ )به عنوان 
مرزی ترین و آخرین فاز باقیمانده از طرح توسعه 
میدان گازی پارس جنوبی( برگ زرین و افتخار 
دیگری بر افتخارهای وزارت نفت و شرکت ملی 

نفت ایران در دولت مردمی افزوده شود.
وی ادامــه داد: عملیــات دریایی این شــرکت 

به عنــوان متولی خدمات دریایــی پهلودهی و 
جداسازی کشتی ها نقش اصلی و تعیین کننده 
در به ثمر رســاندن فرآیند صادرات نفت کشور 
و میعانات گازی به منظور تولید حداکثری گاز از 

میدان های مشترک را دارد.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران افزود: 
بــا توجه به اهمیت نصب بزرگ ترین ســکوی 
دریایی فــاز ۱۱ پارس جنوبی بــا وزن ۳۲۰۰ 
تن، بنا بر درخواســت شرکت نفت و گاز پارس 
برای عملیات تخصصی یدک کشــی این سازه 
فوق سنگین در دریا و متعلقات مربوطه، شرکت 
پایانه های نفتی ایران با اعزام دو فروند یدک کش 
از نوع ASD در جابه جایی این ســکو در دریا 

همکاری لازم را در این پروژه ملی انجام داد.
به گزارش میزان؛ نخستین سکوی فاز ۱۱ میدان 
مشترک پارس جنوبی بامداد چهارشنبه، هفتم 
تیرماه با موفقیت در موقعیت خود نصب شــد 
تا با تدبیر دولت ســیزدهم، تولید گاز از این فاز 

به زودی محقق شود.

مدیر کل راه آهن شــمال۲ در بازدید مدیران 
کل »راه وشهرسازی« و »راهداری و حمل ونقل 
جاده ای« استان قزوین از گذرگاه های فرودگاه 
و خاکعلی از تصویب ۳۰۰ میلیارد ریال جهت 
بازســازی و بهسازی این ایســتگاه راه آهن در 

سفر رئیس جمهور به استان قزوین خبر داد.
به گــزارش روابط عمومی راه آهن شــمال۲، 
غلامحســین ولدی مدیر کل راه آهن شمال۲ 
در بازدید مدیــران کل »راه وشهرســازی« و 
»راهداری و حمل ونقل جاده ای« استان قزوین 
از گذرگاه های فرودگاه برخی از اقدامات اداره 
کل راه آهن شــمال۲ را در ایســتگاه راه آهن 
قزوین تشــریح کرد و گفت: در ســال گذشته 
نمای ورودی ایستگاه بهســازی و دو دستگاه 
آسانســور در زیرگذر ایســتگاه قزوین نصب و 

بهره برداری شد.
مدیرکل راه آهن شــمال۲ افزود: امســال نیز 
مرمت سکوی اول مسافری و احداث پله برقی 
زیرگذر ایســتگاه آغاز شــده و تلاش داریم تا 

پایان سال این پروژه ها را نیز تکمیل کنیم.
ولدی همچنین به تصویب ۳۰۰ میلیارد ریال 
جهت بازســازی و بهسازی ایستگاه راه آهن در 
سفر ریاســت محترم جمهور به استان قزوین 
اشاره کرد و گفت: پروژه هایی نظیر بهسازی و 
بازسازی ساختمان ها، ساخت سردرب ایستگاه 
و اصلاح طرح هندسی ورودی ایستگاه قزوین 
امســال در دســتور کار اداره کل قرار دارد و 
اکنون نیــز مراحل انتخاب پیمانکار آن ها طی 

می شود.
در ادامه ســیدعلی هاشمی و جواد حق لطفی 
بازدیدی از بخش های مختلف ایستگاه قزوین 
بعمــل آوردند و ســپس به همــراه مدیرکل 
راه آهن شــمال۲ راهی گذرگاه های فرودگاه و 

خاکعلی شدند.
به گزارش میــزان؛ در گذرگاه ها نیز، مدیران 
ضمن بازدید میدانی و بررسی جزئیات اجرای 
پروژه ها، در خصوص مسائل و مشکلات مرتبط 

با ایمنی آن ها بحث و تبادل نظر کردند.

در زمــان حاضــر بــا وجــود ۳۰میلیــارد و 
۱۱۰میلیــون مترمکعب آب ذخیره شــده در 
سدهای کشور ۶۱درصد ظرفیت مخازن سدها 

پرُ و ۳۹درصد این ظرفیت خالی است.
در ۲۸۲ روز ابتدایی سال آبی جاری )از ابتدای 
مهرمــاه ۱۴۰۱ تــا دهم تیرمــاه ۱۴۰۲( در 
مجموع ۳۵ میلیارد و ۸۴۰ میلیون مترمکعب 
آب وارد ســدهای ایران شــده که نســبت به 
ورودی ۲۷ میلیارد و ۸۶۰ میلیون مترمکعبی 
آب به سدها در مدت مشابه سال آبی گذشته، 

رشدی ۲۹درصدی داشته است.
همچنیــن در این مــدت، به منظــور تأمین 
آب شــرب، کشــاورزی، صنعــت و مباحث 
زیســت محیطی، ۲۴ میلیارد و ۷۸۰ میلیون 

مترمکعب آب از ســدهای کشــور رهاسازی 
شده است که نســبت به خروجی ۲۱ میلیارد 
و ۹۹۰ میلیون مترمکعبی آب در مدت مشابه 
سال آبی قبل از ســدها، ۱۳ درصد افزایش را 

نشان می دهد.
در زمــان حاضــر با وجــود ۳۰ میلیــارد و 
۱۱۰میلیــون مترمکعب آب ذخیره شــده در 
ســدهای کشــور، ۶۱ درصد ظرفیت مخازن 
سدها پرُ و ۳۹ درصد این ظرفیت خالی است.

به گزارش تسنیم؛ میزان ذخایر آبی سدها در 
روز دهم تیرماه ۱۴۰۱ بالغ بر ۲۵ میلیارد و ۵۰ 
میلیون مترمکعب بود، که مقایســه این رقم با 
حجم فعلی ذخایر آبی سدها، نشان دهنده رشد 

۲۰درصدی در این بخش است.

کارشــناس حوزه مسکن با اشاره به تاکید مقام 
معظم رهبری بر لزوم ســلب اعتبار از معاملات 
غیررســمی اموال غیرمنقــول به عنوان یکی از 
مبادی اصلی فســاد، گفت: معاملات قولنامه ای 
با انگیزه های فرار مالیاتی و سوداگرایانه و فرار از 

شفافیت انجام می شود.
محمود فاطمی عقــدا در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا با اشــاره به اینکه ثبت رســمی 
اســناد معاملات، یک ضــرورت انکارناپذیر در 
نظام اقتصادی و ثبتی کشور است، اظهار داشت: 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی هــای اقتصادی 
با شفاف شــدن آمار در تمام بخش ها از جمله 

مسکن قابلیت تحقق دارد.
وی با بیان اینکه با برخوردار بودن از شــفافیت 
آمــاری می توان به موقــع از آن ها برای اجرای 

برنامه ها استفاده کرد، افزود: در نبود چتر قانونی 
در سال های گذشته، هر کسی در قالب قولنامه 
و معاملات غیر شفاف، کشــور را از مزیت های 

برخوردار بودن از آمار شفاف محروم کردند.
رئیس اســبق مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرســازی گفت: همانگونه کــه مقام معظم 
رهبری در این رابطه تاکید کردند، قوه قضاییه 
باید در این رابطه و با کســانی که با انگیزه های 
فرار مالیاتی و سوداگرایانه اقدام به ثبت رسمی 

معاملات نمی کنند، برخورد کند.
به گزارش ایرنا؛ فاطمی عقــدا ضمن تاکید بر 
لزوم پیگیری معاملات غیررسمی، بیان داشت: 
با تصویب شــدن طرح الزام به ثبت رســمی، 
این کشــور در ایــن بخش قانونمنــد و از این 

بهم ریختگی ایجاد شده جلوگیری خواهد شد.

مدیر روابــط عمومی مرکز ملی رقابت با تاکید 
بر اینکه خودروسازان باید به قیمت های شورای 
رقابت تمکین کننــد، گفت: مردم می توانند از 

خودروسازان متخلف شکایت کنند.
»سپهر دادجوی توکلی« درخصوص گلایه های 
مطرح شده از ســوی مردم درباره عدم تمکین 
خودروســازان مونتاژکار به قیمت های تعیین 
شده از سوی شورای رقابت، افزود: از نظر قانونی 
همه نهادهای نظارتی به صــورت متفق القول 
پشــتیبان قیمت های اعلامی توســط شورای 

رقابت هستند.
وی بیان داشــت: چنانچه مردم در این زمینه و 
بالاتر بودن قیمت ها نسبت به نرخ های اعلامی 
شورای رقابت شــکایتی از خودروسازان دارند، 
می توانند نسبت به تنظیم شکایت اقدام کنند 
که در این زمینه همه شــکایت ها در شــورای 
رقابت ثبت شــده و یک به یک در حال صدور 

حکم است.

مدیر روابط عمومی مرکز ملی رقابت با اشاره به 
تعیین تکلیف قیمتی برخی خودروها، از بررسی 
قیمتی دیگر خودروهای مونتــاژی خبر داد و 
تاکید کرد: اگر خودروساز قیمت هایی بالاتر از 
قیمت های شورای رقابت از مردم مطالبه کند، 
تخلف کرده و شکایات مربوطه در این زمینه به 
طور قطع بررسی شده و احقاق حق خواهد شد.
وی درخصوص مطرح شــدن برخی شــایعات 
برگزاری جلســات بین مونتاژکاران و شــورای 
بــرای تعییــن قیمت هــای جدید،  رقابــت 
تصریح کرد: از زمانی که خودرو مجدد به شورای 
رقابت بازگشته، کارگروه خودرو به طور مستمر 
بین این شورا، خودروسازان، قطعه سازان و سایر 
ذی نفعان برگزار می شود که امری طبیعی است.
به گزارش ایرنا؛ دادجــوی توکلی در پایان بار 
دیگر تاکید کرد: قیمت های شورای رقابت کاملا 
کارشناسی و قابل دفاع است و خودروسازان باید 

به قیمت های تکلیفی عمل کنند.

10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

ثبت الکترونیکی قراردادهای تسهیلات بانکی الزامی شد

مشکل حقوقی برای بانک های متخلف

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

کارنامه بانک ها در اعطای وام ساخت مسکن قابل دفاع نیست

مشارکت پایانه های نفتی 
در عملیات جابه جایی و نصب سکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی

تصویب ۳۰۰ میلیارد ریال 
جهت بازسازی و بهسازی ایستگاه راه آهن شمال ۲

رشد 20درصدی ذخایر سدها نسبت به سال قبل

۳۹درصد ظرفیت سدها خالی است

معاملات قولنامه ای راهی برای فرار مالیاتی و سوداگری

مدیر روابط عمومی مرکز ملی رقابت:

مونتاژکاران باید به قیمت های شورای رقابت تمکین کنند



 فرهنگی دوشنبه 12 تیر  1402    شماره  6612

اعتماد:آموزشوبهسازینيرویانسانی
اولويتآموزشوپرورش

با توجه به رشد لحظه اي علوم و دانش 
بشــري، به روزرســاني دانش افــراد از 
ضروريات امروز اســت. انسان نمي تواند نسبت به 
تحولات محيطي بي توجه باشد. اصولا لازمه زيستن 
موثر، تعامل با محيط در حال تغيير است. معلمين 
كه قشر فرهيخته جامعه را تشكيل مي دهند براي 
اثربخشــي بيشــتر در كلاس درس بايد در حوزه 
كاري خود به روز بوده تا بتوانند پاسخگوي سوالات 
و ابهامات دانش آموزان باشــند. بافت فعلي نيروي 
انساني آموزش و پرورش را مي توان به صورت زير 

نشان داد:
1- معلميني كه از مراكز تربيت معلم يا دانشــگاه 
فرهنگيان فارغ التحصيل شــده و مشــخصا براي 

معلمي تربيت شده اند.
2- نيروهايــي كه بــراي معلمي تربيت نشــده و 
فارغ التحصيل رشته هاي غيرمرتبط با نيازهاي آموزش 
و پرورش مي باشــند. اين افراد شــامل آموزشياران 
نهضت سوادآموزي با حداقل 5 سال سابقه تدريس 
به بزرگســالان و نيروهايي كه از طريق شركت هاي 
خدماتي به كار گرفته شده، بعدا تحت عنوان طرح 

مهرآفرين به استخدام آموزش و پرورش درآمده اند.
3- افــرادي كه با پشــتوانه هاي مصوبات مجلس 
شوراي اسلامي، وزارت آموزش و پرورش ناچار به 
استخدام آنها شده است. مانند مربيان پيش دبستاني 

)دبستاني( و...
4- افرادي كه در آزمون هاي استخدامي آموزش و 
پرورش حد نصاب نمره را احراز نكرده و با تحصن 
در مقابل وزارتخانه و مجلس به استخدام آموزش و 

پرورش درآمده اند.
5- ليسانسيه هايي كه از دانشگاه هاي غيرفرهنگيان 
فارغ التحصيل شــده و پس از قبولــی در آزمون 
استخدامي )ماده 28 اساسنامه دانشگاه فرهنگيان( 
در دوره يك ســاله با تاكيد بــر دروس مهارتي و 
حرفه اي معلمــي از قبيل »شــيوه هاي تدريس، 

روانشناسي كودك و نوجوان و...« را گذرانده اند.
و حاصل تصميمات مجلس و دولت در سال هاي 
اخير در زمينه استخدام و جذب نيروي انساني ما 
را به يك واقعيت تلخ رســانده است. اين واقعيت 
بيان مي كند كه 50 درصد نيروي انساني آموزش 
و پرورش، براي شغل معلمي تربيت نشده اند. اكثر 
اين نيروهاي غيرمتخصص در دوره ابتدايي شاغلند، 
اينها نوعا در ســنين بالا بوده و از جنســيت زن 
مي باشند كه عملا نيازهاي ما را در مناطق روستايي 

دورافتاده برطرف نمي كند.
مي دانيم براي تحول در هر سازماني بايد سه عامل 
نيروي انساني، ساختار و تكنولوژي ايجاد شود. لذا با 
چنين تركيب نيروي انساني كه كم انگيزگي پرسنل 
را هــم بايد به آن اضافه كرد، نمي توان اميدوار بود 
كه در مصاف با تهاجم و شبيخون فرهنگي، پيروز 
شويم. همچنين اجراي سند تحول نيز با اين تركيب 

نيرو بعيد به نظر مي رسد. چه بايد كرد؟
1- مجلس، دولــت و وزارت آمــوزش و پرورش 
من بعد، بدون توجــه به نياز آمــوزش و پرورش 

مصوبه اي نداشته باشند.
2- رشته، جنسيت و موقعيت هاي جغرافيايي در 

تعيين نيازهاي آموزش و پرورش دخيل باشد.
اما در مورد موجودين نيروي انســانی از طريقي از 
جمله آزمون اســتاندارد از معلمين زير 10 سال 
ســابقه خدمت، به عمل آورد و با توجه به امتياز 
كسب شده تعدادي كه خيلي ضعيف هستند به 
رســته هاي ديگر انتقال يافته و متوسطين تحت 
آموزش هاي لازم قرار گيرند، آنگاه به چرخه آموزش 

با اثربخشي بيشتر بازگردند.

همشهری:راهرااشتباهرفتيم
خيلی  لمپنيســم  پديده  اينكه 
فوتبال می شــود،  وارد  راحــت 
نشــان می دهد كه خيلی از افراد به  راحتی و بدون 
شناخت از ورزش وارد اين رشته شده اند. البته نكته 
تأسف آور اين است كه همه  چيز فقط به سكوها و 
هواداران خلاصه نمی شود و در اين سال ها ديده ايم 
كه مربيان فوتبال در كنفرانس  ها يا زمين فوتبال 
چگونه به هم تاخته اند و از آنها شــاهد رفتارها و 
كلام های توهين آميز بوده ايم. هواداران فوتبال هم 
با توجه به گسترده بودن رسانه ها و حضور در فضای 
مجازی، به راحتی اين توهين ها را می بينند و همين 
موضوع هم نقش  مهمی در ملتهب شــدن سكوها 
دارد. در 2روز گذشــته خبر حضور بعضی از اراذل 
در تمرين اســتقلال بازتاب وسيعی در رسانه ها و 
بين مردم داشــت. نمونه همين آدم ها در سال84 
كه در استقلال فعاليت می كردم، حضور داشتند و 
از آن ســال ها تا الان هيچ چيز تغيير نكرده است. 
شــعبان بی مخ ها دوباره وارد شــده اند و متأسفانه 
بی اخلاقی در ورزش و فوتبال بيشــتر از گذشته 
شده است. البته همه  چيز را نمی توان فقط به ورزش 
ربط داد؛ شما در جامعه و خيابان ها هم می بينيد 
كه ناهنجاری های اجتماعی چقدر زياد است و اين 
ريشه در مشكلات  مختلف دارد. من از دهه50 در 
ايــن فوتبال بوده ام و بايد بگويم كه اين چيزها در 
آن زمان ديده نمی شد. البته روی سكوها ناهنجاری 
وجود داشــت ولی به اين شــدت نبود و مربيان و 
بازيكنان هم مثل الان اينگونه به هم بی احترامی 
نمی كردنــد. توهين رفتاری و كلامی با گذشــت 
سال ها و دهه ها بيشتر شد و هيچ برخورد درستی 
هم با اين مسائل صورت نگرفت. متأسفانه در حال 
حاضر بسياری از انتخاب ها كارشناسی شده نيست و 
در ورزش خيلی از آدم ها جای خودشان نيستند. 
خيلی از افراد كه هيچ تخصصی ندارند، پست های 
مهم ورزشــی را در اختيار می گيرند و شايد برای 
نشــان دادن قدرت خودشــان، حتی از اراذل هم 
استفاده كنند. اينها انگار حكم باديگارد را دارند و 
نمی توان اين حرف را قبول كرد كه مديران از حضور 
آنها در زمين تمرين يا ورزشگاه بی خبر هستند . من 
در اين سال ها 5بار به كره شمالی رفتم ولی هرگز 

نديدم كه اينگونه به هم توهين كنند. متأســفانه 
در ايران بی اخلاقی و بددهنی رايج شده و اميدی 
هــم برای از بين رفتن اين ناهنجاری وجود ندارد. 
خيلی ها هم به استاديوم يا زمين تمرين می روند 
تا درگيری های ذهنی خودشان را خالی كنند ولی 
بحث اصلی اين اســت كه در محيط فوتبال بايد 
با اين رفتارها برخورد شــود. در اين سال ها بارها 
حكم های مختلفــی در مورد بی اخلاقی در ورزش 
داده شده ولی خيلی زود اين حكم ها شكسته شده 
و هيچ برخوردی هم صورت نگرفته است. در ورزش 
بايد از آدم های درست در جای خودشان استفاده 
كنيم. خيلی مواقع با بی اخلاقی ها برخوردی نشده 
و قبل از اينكه بخواهيم روی ســكوها يا تمرينات 
اين بی اخلاقی ها را پاكســازی كنيم، اول از همه 
بايد اين كار در فدراسيون، هيئت فوتبال، سازمان 
ليگ و باشگاه ها صورت بگيرد. ما بيش از 20رئيس 
فدراســيون عوض كرده ايم و حالا در سال2023 
به جايی رســيده ايم كه لات هــا در محيط ورزش 
جولان داده و در تمرين يك باشــگاه بزرگ، مردم 
را كتك می زنند. ما راه را اشــتباه رفته ايم چون از 
افراد متخصص در جای خودشان استفاده نكرده ايم. 
وقتی يك مدير از ورزش و فوتبال آگاهی نداشته 
باشد، چگونه می توان انتظار داشت اين بی اخلاقی ها 
از بين بــرود؟ در ورزش ما بی قانونی خودش يك 
قانون است و هيچ وقت اراده ای برای مبارزه با فساد 

و بی اخلاقی ها وجود نداشته است.

ابتکار:آمريکاييزهشدنپليس
تداوم بحــران اجتماعی و آشــوب های 
گسترده در فرانسه موجب بروز واكنش های 
متفاوتی در ميان مقامات و سياستمداران فرانسوی 
و همچنين در اروپا و جهان شده است. از سه شنبه 
شب ۶ تير )2۷ ژوئن( تعداد زيادی از فرانسوی ها 
در اعتراض به كشته شدن يك نوجوان راننده پيك 
فرانسوی به اسم »ناهل مرزوق« كه البته الجزايری 
و مغربی تبار است، در شهر های مختلف تظاهرات 
برپا كردند كه اين تظاهرات به خشــونت كشيده 
شد، تعداد زيادی از معترضان نيز بازداشت شدند، 
شمار قابل توجهی از نيرو های امنيتی و معترضان 
در درگيری با يكديگر زخمی شدند و خودرو های 
زيادی نيز به آتش كشــيده شــد. اين اعتراضات 
همچنان ادامه داشته و به بلژيك نيز سرايت كرده 
است. خودروی اين نوجوان 1۷ ساله، سه شنبه به 
دليل نقض قوانين رانندگی در منطقه »نانتر« در 
حومه پاريس توسط پليس متوقف شد. پليس ابتدا 
گزارش داد يكی از مأموران به اين نوجوان تيراندازی 
كرد، زيرا او قصد زير گرفتنش را داشــت، اما اين 
روايت با ويدئويی كه از اين حادثه منتشر شده و به 
تأييد خبرگزاری فرانسه رسيده، نقض شد و زمينه 
اعتراضات گسترده را در اين كشور فراهم كرد. طبق 
گفته دادستانی فرانسه، مأمور پليس 38 ساله كه به 
اين فرد غيرمسلح شليك كرده در بازداشت است و 
به خاطر اين تيراندازی مرگبار تحت بازجويی قرار 
دارد. مسئله مهمی كه در زمينه اين قتل بی دليل 
مطرح اســت در وهله نخســت اعمال خشونت 
گسترده و بدون دليل موجه پليس فرانسوی است. 
در واقع قتل اين نوجوان 1۷ ساله در روز روشن به 
دست پليس فرانسه و ارائه گزارش دروغ از واقعه ای 
كه از آن به »امريكايی شدن پليس فرانسه« تعبير 
شده اســت، فاجعه ای ديگر در پرونده پليس های 
خشمگين اين كشور ثبت و آتش خشم شهروندان 
فرانســوی را به عطش انتقام تبديل كرد. با توجه 
به انتشار ويدئوی نحوه قتل پسر جوان كه پليس 
آن را در شبكه های اجتماعی منتشر كرده، نگرانی 
مردم فرانسه از الگو گيری پليس اين كشور از پليس 
امريكا و اعمال خشونت های بی دليل و قتل مردم 
آن هم بدون هيچ ادله موجهی برانگيخته شده است. 
در وهله دوم اين رويداد فاجعه بار، مجدداً مســئله 
نژادپرستی عميق در فرانسه و تأثير اين مسئله را بر 
كشتن اين نوجوان كه دارای تبار الجزايری و مغربی 
بود، به معرض نمايش گذاشت. اين مسئله ای است 
كه مورد توجه ســازمان ملل نيز قرار گرفته است. 
دفتر حقوق بشر سازمان ملل متحد اعلام كرد كه 
از تيراندازی مرگباری كه به كشــته شدن نوجوان 
فرانسوی منجر شد، نگران است، اما اين می تواند 
يك فرصت باشــد. ســازمان ملل اين موقعيت را 
فرصتی مناسب برای رسيدگی به »مشكل عميق 
نژادپرستی« در دستگاه های اجرای قانون فرانسه 
دانســت. »راوينا شامداسانی« ســخنگوی دفتر 
حقوق بشــر سازمان ملل متحد گفته است: »اين 
فرصت خوبی برای فرانسه است تا به مشكل عميق 
نژادپرستی و تبعيض نژادی در روند اجرای قانون 
رسيدگی كند.« مســئله مهم ديگر اينكه امانوئل 
ماكرون، رئيس جمهور فرانســه به جای اينكه به 
بررسی دلايل واقعی و عينی اين حادثه تكان دهنده 
يعنی قتل بی دليل يك نوجوان فرانسوی الجزايری 
و مغربی تبار توســط پليس و لزوم بازخواســت و 
اتخاذ تدابيری برای جلوگيری از تكرار اين حوادث 
بپردازد، در اقدامی فرافكنانه تلاش كرده شبكه های 
اجتماعی را مقصر بحران و شورش گسترده كنونی 
در فرانســه قلمــداد كند. ماكرون بــا بيان اينكه 
شبكه های اجتماعی در حوادث اخير در اين كشور 
نقش داشتند، تأكيد كرد كه برای حذف محتوای 
تحريك آميز در شــبكه های اجتماعی اقداماتی 
محدود كننده را اجرا خواهيم كرد و اين شبكه ها بايد 
محتوای حساس را حذف كنند و مسئوليت خود را 
انجام دهند. با اين حال مسئله اساسی اين است كه 
بدون تغيير اساسی در رويكرد ها و اقدامات مبتنی بر 
نژادپرستی در جامعه فرانسه به ويژه از سوی پليس 
اين كشور و نيز ايجاد سازوكار ها و رويه هايی برای 
كنترل رفتار پليس به ويژه اقدامات خشونت آميز از 
جانب آن، احتمال تكرار اين گونه حوادث همچنان 
به ميزان قابل توجهی وجود خواهد داشت؛ حادثه ای 
كه به مثابه جرقه ای در انبار باروت موجب انفجار 
جامعه فرانسه و به وجود آمدن صحنه هايی شبيه به 

جنگ های شهری در اين كشور شده است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.

11

سوســن پرور، بازيگر ســريال های تلويزيون كه بيشــتر او را در 
آثار طنز ديده ايم از تجربه همكاری اش در زمينه اجرای مســتند 
مســابقه »بومگرد« شبكه يك ســيما گفت. پرور تاكيد می كند 
كه كار اجرا را دوســت دارد ولی در عيــن حال اجرای پرچالش 
اين مســابقه بود كــه او را جذب كرد. اين بازيگر كه با مســتند 
مســابقه »بومگرد« اولين تجربه اش در زمينه اجرا را داشته ابتدا 
درباره انگيــزه اش برای حضور در اين برنامــه گفت: در كل كار 
اجرا را دوســت دارم اما ايده »بومگرد« را بسيار دوست داشتم و 
زمانی كه در مورد آن صحبت شد به دلم نشست. آقای كلانتری 
و منيــری )كارگردان های بومگرد( به نظــرم جوانان پرانرژی و 
خوشفكری بودند كه دوست داشــتم كار با ايشان را تجربه كنم 
و ايــن كه محيط جديد و زندگی كــم امكاناتی كه در اين كار با 
آن مواجه می شــدم برايم چالش خوبی از نظر شخصيت شناسی 
بود. جدای از اينكه كاری را كه اجرا می كنيد بسيار متفاوت بود. 
يعنی اگر كاری اســتوديويی بود قبول نمی كــردم و اين برنامه 
اجرای پرچالش بــود كه مرا ترغيب به پذيــرش كرد. او درباره 
جذابيت های اين مســابقه تلويزيونی توضيــح داد: معرفی ايران 
بيــش از همه برايم جذاب بود. چه ايــده ای می تواند جذاب تر از 
اين باشــد؟ ما هميشه مقصد گردشــگری در تعطيلات را شمال 
و كنار دريا می بينيم و جاهای ديگر را اساســا نمی شناســيم و 
وقتی به ســفر می رويم كاری به فرهنــگ زندگی در يك خطه 
نداريم اما ســوژه اين برنامه فــرق دارد و يك بومگردی واقعی و 
جذاب اســت. معرفی همه چيزهايی كه هست و نيست و درحال 
از بيــن رفتن اســت. اين آگاهی دادن در برنامــه »بومگرد« كه 
چنين چيزهايی هســت و درحال از بين رفتن است، پس برويد 
ببينيد، بسيار مهم اســت. وی همچنين در پاسخ به اينكه برای 
اينكــه در برنامه بتوانيد راحت تر با خانواده ها همراه شــويد چه 
ايده ای داشــتيد؟ خاطرنشــان كرد: من آدم زودجوشی هستم و 
در »بومگــرد« هم همان روش منحصر به فــرد خودم را به كار 
گرفتم. بســيار زود صميمی می شــوم و اين سريع رفيق شدن با 
آدم ها جزو شخصيت من است. برای همراهی با شركت كننده ها 
نقشــه و طرحی از قبل ندارم و خيلی سريع و چيزی حدود يكی 

دو ســاعت زمان می برد تا حس رفاقت شــكل بگيرد. اساسا من 
آدم ها را دوست دارم حتی كســانی كه آنها را نمی شناسم برايم 
محترم هستند و دوستشان دارم به همين دليل تلاشی برای اين 
موضــوع نمی كنم. اين بازيگر درباره تعامل و تفاهم برای اجرا در 
مســابقه »بومگرد« توضيح داد: من نيم ساعت به اندازه خوردن 
يك نهار زمان می گذاشــتم برای اين كار. زمان كم بود چون من 
هميشه آخرين نفر بودم كه به پروژه اضافه می شدم. آنها هميشه 
قبل از من حضور داشــتند و زمانی كه می آمدم كارهای خودم را 
داشتم. موضوعاتی مانند لباس و گريم و... كه بايد انجام می شد؛ 
ضمن اينكه قبل از حركت از تهران بايد مستندهايی از خانواده ها 
گرفته می شــد به همين خاطر زمان كمی در اختيار داشــتم تا 
بــا خانواده ها تعامل كنم. همين زمان برايم كافی بود كه ســراغ 
خانواده ها بروم و با شــيوه ای كه بلد هســتم با آدم ها بســته به 
كاراكتر آنها ارتباط بگيــرم و در همين زمان محدود اين ارتباط 
را برقرار می كردم. او درباره اينكه از »بومگرد« چه دســتاوردی 
داشته ايد و تمايل به ادامه همكاری داريد؟ تاكيد كرد: اين برنامه 
شكلی از مســتند اســت كه برايم مانند تئاتر است و هر لحظه 
ممكن اســت يك داستان پيش بيايد و تو به عنوان مجری يعنی 
تنها كسی از گروه سازندگان كه جلوی دوربين است بايد بتوانی 

موضوع را مديريت كنی و چالش های پيش آمده را به سمتی كه 
در راستای موفقيت برنامه باشد هدايت كنی. بعضی اوقات اضافه 
كردن به چالش و آن را بيشــتر كردن، رمز موفقيت برنامه است. 
مثلا ايجاد يــك بحث بين دو خانواده شــايد برنامه را جذاب تر 
كند. اينها را دوســت دارم و اگر سری بعد برنامه و عمری و دل 
و دماغی باشد دوست دارم دوباره تجربه اش كنم. پرور همچنين 
در پاســخ به اينكه اگر پيشــنهاد اجرای برنامه استوديويی شود 
می پذيريد؟ اظهار كرد: چيزی كه بســيار دوست دارم اين است 
كه برنامه برای خودم باشــد؛ يعنی يك تاك شو كه از صفر تا صد 
يعنی از ايده تا اجرا متعلق به خودم باشد نه اينكه يك اتاق فكر 
تشكيل شده باشد و كسانی ايده هايی را گذاشته باشند و من را به 
عنوان مجری دعوت كنند. اين را دوست ندارم و قبول نمی كنم. 
وی در ادامه به دغدغه هايش از »بومگرد« اشاره كرد و گفت: اين 
موضوع آنقدر دغدغه ام بود كه پذيرفتم در اين برنامه حضور پيدا 
كنم. اساسا ايده برايم فوق العاده بود. بومگردی ايران برايم بسيار 
مهم اســت. حرف زدن از اهميت اين موضوع مانند اين كه است 
كه شما خانه ای را بخريد و چهار اتاق خواب داشته باشد و صرفا 
از حال آن استفاده كنيد. چرا بايد خانه چهار خوابه بخريد كه از 
اتاق هايش استفاده نكنيد؟ خب بفروشيد و باقی پول را بدهيد به 
آدم هايی كه جايی می خواهند برای زندگی. امروز ما خانه ای 40 
هزار خوابه به نام ايران داريم كه از آن استفاده نمی كنيم و وقتی 
بی استفاده باشد همين می شــود چراكه ما از آن خبر نداريم! به 
گزارش ايسنا، سوسن پرور در پايان در واكنش به اين پرسش كه 
چقدر اين امكان را داشــتيد كه در »بومگرد« از نقصان ها بگوييد 
و آيا قرار بوده شرايط را گل و بلبل جلوه بدهيد؟ تصريح كرد: در 
برنامه نقصان ها را گفته ايم و اتفاقا حرف های خوبی زده ايم. مثلا 
در قســمت اول ســری جديد در مورد مرغ بلوند كه نسل آن در 
معرض انقراض است و علت آن از بين رفتن نيزارها و چشمه های 
آب طبيعی اســت، گفتــه ايم. من به عنوان مجــری »بومگرد« 
چيــزی را گل و بلبل جلوه نــداده ام. اگر زمانی جايی را معرفی 
كرده ايم و از خوبی هايش، قدمت و ارزش آن گفته ايم از اين هم 
كه سازمان ميراث فرهنگی برايش كاری نمی كند هم گفته ايم. 

سوسن پرور: 

مجریاستودیونمیشوم

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

مرتضی کاظمی:  »راسل کرو«: 

کارهای مبتذل ارزش هنری ندارند  کارگردانی بزرگترین لذت روی کره زمین است!
بازيگر  كاظمــی  مرتضی 
تلويزيونی  مجمـــــوعه 
»بازگشــت بــه خانــه« 
جديدش  كارهای  درباره 
اظهــار داشــت: مگر كار 
دارد؟  وجــود  جديــد 
كارهــا تعطيل اســت و 
وجود  كه  هــم  كارهايی 
مطمئنی  كارهــای  دارد 
خاطر  همين  به  نيستند. 
خودم را خيلی درگير كار 

نمی كنم. او با اشاره به آخرين كار خود در پيش 
از سال جديد در يك تله فيلم به نام »بهاران« 
گفت: بعد از آن سر هيچ كاری نرفتم. كارهای 
زيادی پيشنهاد شد اما شرايط به گونه ای نبود 
كه بپذيــرم. بازيگر مجموعه »عروس تاريكی« 
گفت: دوست داشتم سر كارهای جديد بروم اما 
بيشتر كارها مسائل اقتصادی مطمئنی نداشت. 
در سينما مد شــده برخی به نام كارگردان از 
عده ای نابازيگر كه علاقمند بازيگری هســتند 
پول می گيرند و ســرمايه اوليه را تامين و با دو 
بازيگر كار را شــروع می كنند كه در نهايت به 
سرانجام نمی رسد و به اصلاح كارهای توكمدی 
هســتند. او اظهار داشت: خوشــبختانه تئاتر 
هنوز دچار اين آفت نشــده و نمی شود. اهالی 

تئاتر آنقدر پاك هســتند 
كه اجازه چنين شــرايطی 
را نمی دهند اما ســينما و 
خوبی  شــرايط  تلويزيون 
ندارنــد. تلويزيون كه كار 
توليدی نــدارد و خيلی از 
تلويزيونی حداقل  كارهای 
در ۷ ماه گذشــته متوقف 
شــده اســت. به گزارش 
ايرنا، بازيگر فيلم سينمايی 
»نازلی« در بخش ديگری 
از سخنانش تاكيد كرد: خيلی دنبال كار نيستم. 
يك گاوداری در ســمت ســاوه دارم و بيشتر 
درگير آن هســتم. كاری كه باب ميلم باشــد 
نيست. اگر هم باشد بايد دنبال كاری باشم كه 
اعتبار سی و چند ساله ام زير سوال نرود. خيلی 
ســراغ كار نمی روم بلكه در آينده شرايط بهتر 
شــود. او درباره برخی آثار ســينمايی در حال 
اكران هم گفــت: اين قبيل كارها را مردم كف 
خيابان دوســت دارند. به اين دليل كه، مردم 
سال ها در شرايطی قرار گرفتند كه همه فيلم ها 
غم و اندوه بــوده و اكنون دريچه ای می بينند. 
بماند كه در پشــت اين دريچه چــه اتفاقاتی 
می افتــد. اين قبيل كارهــا را كارهای مبتذل 
می دانم كه هيچ ارزش هنری از نظر من ندارد 

بازيگــر  كــرو«  »راســل 
هاليــوودی كه  سرشناس 
در كنفرانس جشنــــواره 
 2023 واری  كارلــووی 
حضور پيدا كرده بود، اعلام 
كرد به زودی در فيلمی كه 
به موضوع محاكمه رهبران 
نازی پس از جنگ جهانی 
دوم اختصاص دارد، حضور 
اگرچه هنوز  يافت.  خواهد 
جزئيــات توليــد و تاريخ 

فيلمبرداری اين فيلم مشــخص نشــده است. 
كرو در بخش ديگــری از اظهارات خود گفت 
كه يك مســتند بلند به نام »آخرين نفس« را 
درباره عشق و علاقه اش به موسيقی كارگردانی 
می كند. اين بازيگر نيوزلندی الاصل كه از اوايل 
دهه 1980 در گروه های موسيقی اجرا می كند، 
از ســال 2011 تاكنون مشــغول فيلمبرداری 
مســتند »آخرين نفس« اســت. او درباره اين 
مســتند بيان كرد: آخرين نفس« راوی ارتباط 
من با موســيقی است كه از همان سنی شروع 
شد كه نخستين بار بازيگری را آغاز كردم. از نظر 
من، نوشتن يك آهنگ يا خلق يك شخصيت، 
منبع انرژی است. اين بازيگر در بخش ديگری 
از اظهاراتش عشــق خود را به كارگردانی ابراز 

كــرد و آن را »بزرگترين 
لذتی كه روی كره زمين 
وجود دارد« دانســت. او 
كه دو فيلم داستانی و سه 
مستند اكران نشده دارد، 
ادامه داد: اگر می توانستم 
آنها را پخش كنم، حتما 
انجام می دادم  اين كار را 
اما برای پخش آنها، ابتدا 
لازم  قانونی  اقدامات  بايد 
انجام دهم. »كرو« كه  را 
بيشتر برای ايفای نقش ماكسيموس دسيموس 
در فيلم حماســی »گلادياتور« ساخته ريدلی 
اســكات)2000 ( شناخته می شــود، در پاسخ 
به پرسشــی دربــاره ســاخت »گلادياتور2« 
گفــت: آن لعنتی ها بايد بــه من پول بدهند تا 
به ســوالاتی كه مربوط به فيلمی است كه من 
حتــی در آن حضور ندارم پاســخ دهم! اين به 
مــن ربطی ندارد! من در مورد بازيگران و طرح 
فيلم، چيزی نمی دانــم و نمی خواهم بدانم! با 
وجود اين، فكر می كنم وقتی فيلم اكران شود، 
تماشايی خواهد بود. به گزارش تسنيم به نقل از 
اسكرين ديلی، »راسل كرو« جايزه گوی بلورين 
جشنواره كارلووی واری 2023 را به پاس سهم 

برجسته اش در سينمای جهان دريافت كرد.

اين روزها به واســطه برگزاری جشــنواره تئاتر عروسكی تهران – 
مبارك، بازار نمايش های عروســكی در برخی از سالن های تئاتری 
پررونق اســت و علاوه  بر داغ شــدن تنور اجراهای تئاتری در ايام 
برگزاری جشــنواره های مختلف در مجموعه تئاتر شــهر، به ويژه 
اجراهای فضای باز كه با اســتقبال مخاطبان و اقشار مختلف مردم 
همراه می شــوند، فضای فعاليت دستفروشــان مستقر در پيرامون 
تئاتر شــهر هم گسترده تر شده است. ديگر كار از گفتن رسانه ها و 

هنرمندان برای رسيدگی به حريم تئاتر شهر گذشته و حنای وعده و 
وعيد مديران و مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهرداری 
تهــران و وزارت ميراث فرهنگی و گردشــگری در خصوص احيای 
حريم مجموعه تئاتر شهر و رســيدگی به اين حريم، رنگی ندارد. 
در طول ايام ســال فضای باز ضلع شــمالی و غربی مجموعه تئاتر 
شــهر تبديل به مكانی برای فروشندگان مختلف از اغذيه و سيگار 
و آبميوه گرفته تا انواع البســه و لوازم تزئينی و خانگی و آشپزخانه 

شــده است. به گزارش مهر، با آغاز نوزدهمين جشنواره بين المللی 
نمايش عروسكی تهران-مبارك و رونق اجراهای فضای باز جشنواره، 
گروه های فعال در عرصه فروشــندگی پيرامون مجموعه نيز فضای 
فعاليــت و كاری خود را گســترده تر كرده اند و حضوری پررنگ در 
اطراف مجموعه دارند. به گزارش مهر، وقتی به مجموعه تئاتر شهر 
مراجعه می كنيد چنين به نظر می رســد كه اين مجموعه بهانه ای 
است برای حضور دستفروشان كه هر روز بر آمارشان افزوده می شود.

زهرا امينی علويجه كه با نمايش »بارگاه سليم خان« در جشنواره 
نمايش عروسكی تهران مبارك حضور دارد، می گويد: عروسك ها 
حرف های جــدی را به روز می كنند و به مردم می گويند اما انواع 
دســتگاه های مدرن، نسل امروز را درگير خود كرده است و ديگر 
كسی به حرف عروسك ها گوش نمی دهد. اين كارگردان نمايش 
با بيان اينكه همچنان تلاش مان اين است كه خيمه شب بازی در 
هياهوی زمانه گم نشود، درباره شكل گيری گروه خيمه شب بازی 
خمســه و همچنين قصه ايــن نمايش توضيــح داد: پدربزرگ 

فرزندانم شــاگرد كاكامحمد از اســتادان قديمــی و بنام عرصه 
خيمه شــب بازی بود. او اين مســير را ادامه داد و بعد به فرزندان 
خود آموخته هايــش را منتقل كرد و در حال حاضر نيز فرزندانم 
عهده دار اين ميراث هستند. داســتان نمايش هم درباره مبارك 
است كه از زنگبار آمده و به درباره پادشاه سليم خان راه می يابد. 
او حرف هــای جــدی را در قالب طنز و شــوخی بيان می كند و 
قصــه پيش مــی رود. در واقــع قصه های مبارك و ســليم خان 
پر تعداد اســت و هركســی به نوعــی آن را در نمايش های خود 

اســتفاده می كند. او ادامه داد: ما متناسب با حال و هوای امروز و 
مخاطبان جوان تلاش كرديم تا قصه ها را در همان قالب ســنتی 
البتــه با اندكی تغييــر در معرض ديد مخاطب قــرار دهيم. اگر 
قرار باشــد »مبارك« حرف از پيتزا و دانشگاه بزند، ديگر مبارك 
نيســت و از حال و هوای خود خارج می شــود. به گزارش ايسنا، 
نوزدهمين جشنواره بين المللی نمايش عروسكی تهران- مبارك، 
 از هشــتم تا هفدهم تير به دبيری هادی حجازی فر در تهران در

 حال برگزاری است.

کارناوال دستفروشان در میان عروسک های تهران-مبارک 

امینی و  »مبارک« ی که نمی تواند از پیتزا و دانشگاه حرف بزند 

جايزه بهترين فيلم بين المللی جشنواره مونيخ آلمان به مستند 
»چهاتر دختر« ســاخته »كوثر بن هنيه« فيلمساز شناخته شده 
تونسی رسيد. اين فيلم داستان »اولفا حمرونی« مادری تونسی 
را روايــت می كنــد كه دو دختر بزرگش كشــور را ترك كردند 
تا بــه نيروهای تكفيری داعش در ليبــی بپيوندند و پس از آن 
ناپديد می شــوند. اين مســتند-درام تركيبی برای نخستين بار 
در كن نمايش داده شــد، جايی كه برنده چشم طلايی بهترين 
مستند جشنواره به صورت مشترك با فيلم »مادر همه دروغ ها« 
ساخته »اسماء المودير« شد. چهلمين جشنواره فيلم مونيخ كه 
از 22 ژوئن تا اول جولای )اول تا دهم تير ماه( در كشــور آلمان 
برگزار شد، ميزبان فيلم سينمايی »تورهای خالی« ساخته بهروز 
كرمــی زاده و محصول ايران و آلمان در بخش ســينمای نوين 
آلمان و همچنين فيلم »تفريق« ساخته مانی حقيقی در بخش 

مستقل های بين المللی بود./ايسنا 

»واحــد 2« فيلمی به كارگردانی مهران احمدی اســت كه در 
ژانر ترســناك توليد و وارد نمايش خانگی شــد. »واحد 2« از 
طريق سلام سينما به شبكه خانگی عرضه شده است و امكان 
تماشای آن از طريق سايت های فيلم هم برای مخاطبان ايرانی 
فراهم اســت. در توضيحــات اين فيلم آمده اســت: اين فيلم 
روايتگر داســتانی پرابهام همراه با صحنه های دلهره آور است 
كه هر بيننده ای را ســر جای خــود ميخكوب می كند. هرچه 
كه هست، هيچ كس دوســت ندارد با آن روبرو شود. داستان 
درباره ســهيل و مرجان زوج جوانی هســتند كه در يك واحد 
از آپارتمان زندگی می كنند.بــرای اين زوج اتفاقات عجيب و 
غريبی به صورت غافلگيركننده و آكنده از ترس و وحشت رخ 
می دهد.... فيلم ترســناك و داستانی »واحد 2« به نويسندگی 
فرناز چراغی پيشتر در جشنواره هايی در انگلستان و آمريكا به 

نمايش درآمده است. /ايرنا

انيميشــن ســه بعدی و 3۶0 درجه »اكبر ليلا« كه داســتان 
رشادت های حضرت علی اكبر )ع(، وداع ايشان با امام حسين )ع( 
و همچنين لحظه شهادت آن حضرت را به تصوير كشيده است، 
در دومين نمايشــگاه بين المللی كودك و نوجوان بغداد رونمايی 
شد. اين انيميشن به كارگردانی دانيال عطوفی و تهيه كنندگان 
مهدی جعفری جوزانی توليد و انتشــار آن در پياده روی اربعين 
ســال جاری اتفاق خواهد افتاد. در اين مراســم شــيخ محمد 
البيضانی رئيس برگزاری نمايشگاه و مدير شبكه تلويزيونی شهاب 
عراق، دهقان مديرعامل موسسه فرهنگی هنری رزمندگان اسلام 
جمهوری اســلامی ايران و مهدی جعفــری جوزانی مديرعامل 
موسسه مناديان بصيرت حضور داشتند. وی آر يا واقعيت مجازی 
»اكبر ليلا« محصول موسسه مناديان كه به تازگی مرحله توليد 
را پشت سر گذاشته، هم اكنون جهت عرضه در پياده روی اربعين 

مرحله نهايی اكران را سپری می كند./ايرنا

»اکبر لیلا« در بغداد »واحد ۲« در نمایش خانگی  جایزه برای »چهار دختر«
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ســخنگوی دولت اعلام کرد، بیش از یکهزار و 
۴۵۰ تصویب نامه، تصمیم نامه، بخشنامه و لایحه 
در دولت تصویب، ارســال و ابلاغ که ۲۵ مورد 
دستور ویژه رئیس جمهور هم در دولت پیگیری 

شده است.
»علــی بهــادری جهرمی«، دربــاره مهمترین 
اقدامات حوزه ســخنگویی از ابتــدای فعالیت 
دولت ســیزدهم گفت: پیش از آغــاز به کارم 
در مسئولیت ســخنگویی، رئیس جمهور یک 
ماموریت دوجانبه برای بنده تعریف کرد و تلاش 
شد تا در طول فعالیت کاری خود تاکنون به این 

دو ماموریت همواره مدنظر قرار دهم.
ســخنگوی دولت؛ دو ماموریت خود را نخست 
گزارش فعالیت ها و اقدامات دولت برای مردم و 
پیگیری مطالبات و خواسته های مردم در دولت 
اعلام کرد و گفت کــه به تعبیر رئیس جمهور 
وکیل مردم هم در دولت باشــم بر این اساس 
همواره در جلسات دولت و سایر جلساتی که به 
عنوان سخنگو و دبیر هیات دولت حضور داشته 
ام، تلاش شــد در اظهارنظرها و موضع گیریها، 
مطالبات مردم و نیازهای جامعه را مدنظر قرار 
دهم که این رویه همواره با حمایت رئیس جمهور 

و معاون اول همراه بوده است.
بهادری جهرمی در تکمیل این بخش از اظهارات 
خود گفت که این نگاه رئیس جمهور باعث شده 
که دولت سیزدهم خود را در قبال خواسته های 
مردم و نیازهای جامعه مسئول قلمداد کند و از 
طرفی ســفرهای استانی هیات وزیران و رکورد 
سفر به همه استانها در یکسال ابتدایی دولت در 
همین راستا و برای شنیدن و دیدن بی واسطه 
مطالبات مردمــی و نیازهای هر منطقه صورت 

گرفته است.
وی در پاســخ بــه این پرســش کــه توصیه 
رئیس جمهور به شــما به عنوان سخنگو و هم 
نماینده مردم در دولــت چه بوده گفت: عمده 
فعالیت های سخنگویی را در دو حوزه پیگیری 
کردم؛ یکی گــزارش از اقدامات دولت به مردم 
و دیگری حضور در بین اقشــار مختلف مردمی 
برای شــنیدن خواســته ها و نیازهای هر قشر؛ 
بر این اســاس در ۲۰ ماه گذشــته بیش از ۳۰ 
نشست خبری با اصحاب رسانه برگزار شد. علاوه 
بر این، احیای سنت حضور خبرنگاران در حیاط 
دولت باعث شد که اهالی رسانه چهارشنبه های 
هر هفته با اعضای هیات دولت از نزدیک گفتگو 
کنند و گزارش مســتمر مصوبات و تصمیمات 
مهم دولت در حیاط پاستور، صداوسیما، گفت 
وگوهای متعدد با رسانه های مختلف و صفحات 
مجازی هــم از دیگر اقداماتی بود که در زمینه 

ارائه گزارش به مردم پیگیری شد.

< حضور در بیش از ۸۰ نشست در دولت سیزدهم تاکنون
سخنگوی دولت ادامه داد: حوزه دوم فعالیت های 
سخنگویی هم ناظر به پیگیری مطالبات اقشار 
مختلف مردم بود. به این منظور بهترین راهکار 

حضور در بین مردم و شنیدن بی واسطه سخنان 
آنان است. طبیعتاً هر قشری علاوه بر مطالبات 
عمومی، یکسری مطالبات صنفی و مختص به 
قشــر خود را دارد. در طول ۲۰ ماه گذشته، در 
بیش از ۸۰ نشست گفتگو محور با اقشار مختلف 
حضور یافتم. دانشجویان، طلاب، جوانان، بانوان، 
فعالان فضای مجازی، مدیران و اصحاب رسانه و 
اقشار مختلف در این نشست ها به طرح دیدگاه ها 
و مطالبات خود پرداختند که بخش قابل توجهی 

از این مطالبات در دولت پیگیری شد.
بهادری جهرمی درباره شمار مصوباتی که تاکنون 
در هیات دولت به تصویب رسیده است، گفت: از 
ابتدای شهریور ۱۴۰۰ تاکنون بیش از یکهزار و 
۴۵۰ تصویب نامه، تصمیم نامه، بخشنامه و لایحه 

در دولت تصویب، ارسال و ابلاغ شده است.
وی در ادامــه این را هم گفت که در همین بازه 
زمانی ۶۳۹ مــورد هم مقرره دولتی ابلاغ و ۲۵ 
مورد دســتور ویژه رئیس جمهور نیز در دولت 
پیگیری شده است. این آمار علاوه بر موضوعات 
و ارایه گزارش های منظم یا خارج از دســتوری 
است که در جلسه هیات دولت بنا به اقتضائات 

جاری مطرح شده است.
ســخنگوی دولت افزود: دستور جلسات هیات 
دولــت پــس از کارشناســی های متعــدد در 
دســتگاه های اجرایی و کمیسیون های دولت، 
به صحــن هیات وزیــران می آید که شــامل 
آیین نامه های تکلیفی، آیین نامه های کمیسیونی 
و پیشــنهادهای فوری از جمله این دسته بندی 
هاست. لوایحی هم در دولت تصویب می شوند 
که برای ســیر مراحل قانونــی تقدیم مجلس 

شورای اسلامی می شود.

< تصویب بیش از ۱۰ آئین نامه مهم در دولت
بهــادری جهرمی از جمله آیین نامه های مهمی 
که در دولت سیزدهم به تصویب رسیده شامل 
بیش از ۱۰ آیین نامه در حمایت از تولید دانش 
بنیان و اشتغال آفرین در حوزه های مختلف از 
جمله ســلامت، کشاورزی، صنعت، نفت، آب و 
برق بوده است. همچنین آیین نامه های حمایت 
از نخبگان ایرانی و غیرایرانی و نیز آیین نامه های 
اجرایی مربوط به قانون جوانی جمعیت از دیگر 

مصوبات مهم دولت بوده است.
ســخنگوی دولت این هم گفت که علاوه بر این، 
لوایح مهمی هم در دولت مصوب و برای مجلس 
شــورای اسلامی ارسال شده است که می توان به 
لایحه الحاق دولت جمهوری اســلامی ایران به 
سازمان همکاری شــانگهای، لایحه ایجاد وزارت 
بازرگانی، لایحه واردات خودرو و لوایح ایجاد مناطق 

آزاد دوغارون، سرخس و مازندران اشاره کرد.
به گزارش ایرنا؛ وی ارائه مشــوق های بیمه ای، 
مالیاتی، بانکی و تجاری برای حمایت از تولید، 
حفظ و افزایش اشتغال یا بسته ساماندهی بازار 
مسکن و اجاره بها را از دیگر مهمترین مصوبات 

دولت سیزدهم برشمرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد که 
کمیسیون اقتصادی به مسئله اعطای تسهیلات 
کلان به کارکنان بانک ها ورود کرده و جلسه ای 
نیز با مســئولان مربوطه داشــته و این جلسات 
ادامه خواهد داشت. اصغر سلیمی عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اســلامی، با اشاره به 
اعطــای وام کلان به کارکنــان بانک ها، گفت: 
کمیســیون اقتصادی به این مسئله ورود کرده 
و پیگیر آن اســت و جلسه ای نیز با حضور وزیر 
اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی برگزار کرده و 
در این جلســه توضیحاتی به اعضا ارائه شد. وی 
افزود: قرار است تا جلسه کمیسیون اقتصادی با 
مسئولان مربوطه ادامه داشته باشد و وزیر اقتصاد 
و رئیــس بانک مرکزی گزارشــی در این باره به 
اعضا ارائه دهند تا جمع بنــدی لازم در این باره 
انجام شــود. سلیمی گفت: پس از اخذ گزارشات 
و بررسی ها لازم گزارش کمیسیون اقتصادی در 
این باره تدوین و در اختیار مسئولان مربوطه قرار 
خواهد گرفت. وی ضمن انتقاد از عملکرد بانک ها 
در اعطای وام خرد به مردم، گفت: موضوع اعطای 
وام به کارکنان بانک ها در صورتی مطرح شده که 
بانک ها در اعطای وام های خرد به مردم بســیار 

سخت گیری کرده و ســلیقه ای عمل می کنند. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس ادامه داد: 
در حالیکه عموم مردم برای دریافت تســهیلات 
خرد از بانک ها دچار مشکلات عدیده ای هستند، 
پرداخت هــای وام های کلان بانک های دولتی به 
کارکنان خود نوعی تبعیض و بی عدالتی در جامعه 
است که ضروری است تا نسبت به اصلاح آن اقدام 
شــود و اصلاح این موضوع مورد تاکید مجلس 
اســت. به گزارش تسنیم؛ نماینده مردم سمیرم 
در مجلس اظهار کرد: بســیاری از دســتگاه ها و 
نهادها، تســهیلاتی را در اختیــار نیروهای خود 
قرار می دهند و بانک ها نیز از این موضوع مستثنا 
نیستند، از سوی دیگر کارکنان بانک ها نیز سختی 
کار خود را دارند و در حالی که بسیاری از کارکنان 
دســتگاه ها در روز پنج شنبه در تهران و بسیاری 
از شهرستان ها، تعطیل هستند نیز مشغول کار 
هستند و سختی کار خود را دارند و اشکالی ندارند 
که بانک ها تسهیلاتی را در اختیار کارکنان خود 
قرار دهند اما نباید این تسهیلات به گونه ای باشد 
که اختلاف فاحش بــا وام هایی که به مردم داده 
می شود داشته باشد و نباید در این زمینه تبعیضی 

بین مردم و آن ها وجود داشته باشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: فاز دوم طرح 
۵۵۰ هزار هکتاری احیای اراضی کشاورزی ایلام 
و خوزستان امسال آغاز می شــود. صدر نیازی 
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی امروز 
در نشست خبری اظهار داشــت: فاز دوم طرح 
۵۵۰ هزار هکتاری احیای اراضی کشاورزی ایلام 
و خوزستان امســال آغاز می شود. وی در پاسخ 
به سوال خبرنگار خبرگزاری تسنیم افزود: ۱۲۰ 
هزار میلیارد تومان منابع مالی مورد نیاز این طرح 

برای وزارتخانه های جهاد کشاورزی و نیرو مورد 
نیاز است. معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: 
منابع این طرح از دو محل شامل فروش بخشی 
از نیشکر خوزستان )سهم دولت( و فاینانس یک 
میلیارد دلاری چین تامین می شود. به گزارش 
تسنیم؛ وی تصریح کرد: فاینانس چین علاوه بر 
طرح ۵۵۰ هزار هکتاری احیای اراضی کشاورزی 
ایلام و خوزســتان برای طرح های شمال کشور 

مورد استفاده قرار می گیرد.

معــاون اول رئیس جمهور گفت: صنعت کفــش ایران باید بار دیگر 
جایگاه خود را در منطقه باز یابد و این امکان در کشور وجود دارد به 

رقم تولید ۵۰۰ میلیون جفت کفش دست یابیم.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور با حضور دوساعته در بازار کفش 
بازار بزرگ تهران و گفت وگوی صمیمی با کســبه و تولیدکنندگان و 
با توضیحات مسئولان مربوطه و بازاریان از مشکلات و خواسته های 
آن ها مطلع شد و بر ضرورت رفع موانع تولیدات داخلی صنعت کفش 
کشور برای تأمین بازارهای بین المللی و رسیدن به جایگاه ممتاز در 

منطقه تأکید کرد.
مخبــر همچنین در بازدید از یکی از پاســاژهای این بازار در جریان 
روند اطفای حریق و اقدامات ایمن ســازی برای عملیات آواربرداری 
قرار گرفت و دســتورات لازم را برای رســیدگی به وضعیت کسبه و 

تولیدکنندگان و تسریع در بازسازی این پاساژ صادر کرد.
معــاون اول رئیس جمهــور پس از بازدید از این بــازار و گفت وگوی 
صمیمی با کســبه و تولیدکنندگان کفش دســت دوز در بازار بزرگ 
تهران در نشست صمیمی با اهالی صنعت کفش دست دوز و همچنین 
خســارت دیدگان حادثه حریق، تأکید کرد: بازار همواره پایگاه اصلی 
دینداری، پشــتوانه انقلاب اســلامی و خدمت به مردم بوده است و 

نقشی اساسی در اقتصاد، مسائل اجتماعی و فرهنگی دارد.
معــاون اول رئیس جمهــور افزود: نحوه زندگــی بازاریان و تعاملات 
اقتصادی در بازار از ســال ها و نسل های گذشته الگوی جامعه ایرانی 
بوده، بنابراین دولت وظیفه خود می داند در مواقع سختی و همچنین 

برای رونق تولید و تجارت به بازاریان کمک کند.
وی با اشاره به حادثه آتش سوزی در بخشی از این بازار تأکید کرد: پس 
از بررســی میدانی از حجم خسارات وارده و گزارش های ایمن سازی 
برای آواربرداری باید مجوز بازسازی با همکاری دستگاه های ذی ربط و 
مالک این پاساژ صادر شود تا کسبه و تولیدکنندگان هر چه سریعتر 

به چرخه تولید بازگردند.
مخبــر همچنین دســتور داد تا بــا برگزاری یک جلســه با حضور 
ســازمان های ذی ربط از جمله شهرداری، آتش نشانی، بانک مرکزی، 
وزارتخانه های صمت و میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
و همچنین مالک پاساژ اقدامات لازم برای بازسازی و همچنین ارائه 
 تســهیلات برای جبران خســارت به حادثه دیدگان هر چه سریعتر 

انجام شود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه صنعت کفش دست دوز 

با مهارت و همچنین تولید با کیفیت کفش در داخل توانسته کمک 
بزرگی به اشتغالزایی داشته باشد، تصریح کرد: صنعت کفش ایران با 
پیشینه و قدمت خود توانسته است علی رغم تحریم های ظالمانه سهم 
بســزایی در رونق تولید و ایجاد اشتغال داشته باشد بنابراین دولت با 
هماهنگی و همکاری بانک مرکزی و وزارت صمت تمام توان خود را 
برای تأمین مالی و ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان خُرد صنعت کفش 
دست دوز به کار می گیرد تا این بخش مهم اقتصادی کشور بتواند با 
انتقال کارگاه ها و تولیدات خود به شــهرک های صنعتی، به توسعه 

صادرات این صنعت مهم بیش از گذشته کمک کند.
مخبر پس از شنیدن مشــکلات و موانع فعالان صنعت کفش برای 
انتقال این صنف به شهرک های صنعتی ادامه داد: تفاهم نامه منعقد 
شده بین اتحادیه صنعت کفش دست دوز با شهرک های صنعتی باید 
هر چه سریعتر اجرایی شود که در این زمینه هماهنگی لازم با بانک 
مرکزی برای ارائه تسهیلات و وزارت صمت برای تامین مواد اولیه این 

بخش مهم اقتصادی کشور به سرعت پیگیری می شود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین خاطرنشــان کــرد: منطقه بازار 
بزرگ تهران نیازمند احداث و ســاخت ایســتگاه های آتش نشانی و 
پایگاه نیروی انتظامی است که برنامه ریزی و اقدامات در این راستا در 

دستورکار قرار خواهد گرفت.
وی تصریح کرد: در بازار بزرگ تهران به لحاظ رعایت نکات ایمنی و 
امکانات لازم در زمان وقوع حوادث وضعیت مناسبی وجود ندارد که 
با برگزاری جلسه ای با حضور مسئولین ذی ربط، ظرف چند روز آینده 
در خصوص حادثه آتش سوزی انبار چسب و ایمن سازی منطقه بازار 

تصمیمات لازم اتخاذ می شود.
مخبر با اشــاره به ظرفیت تولید۲۸۰ میلیون جفت کفش در کشور 
خاطرنشان کرد: در سال های گذشته این میزان به ۲۰۰ میلیون جفت 
کاهش یافته که باید به ســرعت کاستی ها در این بخش جبران شود 
چراکه تولید و صادرات کفش همیشــه جزو مزیت های کشور بوده و 

باید کمک کنیم تا صادرات این صنعت بار دیگر رونق یابد.
وی تصریــح کرد: در بازدید از صنف صنعت کفش دســت دوز، هنر 
دست جوانان مشهود بود که کیفیت بالای تولیدات آنان قابل قیاس با 
مشابه خارجی نیست و اگر این تولیدکنندگان به شهرک های صنعتی 
منتقل شــوند انتظار می رود با افزایش سرعت و میزان تولید، صنعت 
کفش ایران بار دیگر جایگاه خود را در منطقه باز یابد و این امکان در 
کشور وجود دارد به رقم تولید ۵۰۰ میلیون جفت کفش دست یابیم.

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: برای حل مشــکل سرمایه در 
گردش کارگاه های بسیار کوچک و تخصیص ارز و واردات مواد اولیه 

تصمیم گیری و اقدامات انجام می شود.
در این نشســت صمیمی گزارشی از جریان عملیات اطفای حریق و 
ایمن ســازی برای ادامه عملیات آواربرداری برای حادثه آتش سوزی 
بخشی از این بازار ارائه و تأکید شد با تسهیل اعطای مجوز بازسازی 
و همکاری از ســوی نهادهای ذی ربط، کاسبان و تولیدکنندگان این 
پاساژ در کوتاه ترین زمان ممکن فعالیت صنفی و کسب و کار خود را 

پس از بازسازی و رعایت تمام نکات ایمنی آغاز خواهند کرد.
رئیس اتحادیه صنف کفاشــان دست دوز تهران نیز با اشاره به اینکه 
صنعت کفش جزو پنج رشته اشتغالزا با ظرفیت اشتغالزایی ۵۰۰ هزار 
نفر در سراسر کشور است، ادامه داد: فعالان صنعت کفش دست دوز 
در بازار بزرگ تهران نیازمند محیط ایمن و امنیت شغلی با نگاه ویژه 
دولت هستند و امیدواریم با مساعدت ها و تلاش های دولت در انتقال 
بخش مهمی از تولیدکنندگان صنعت کفش دست دوز به شهرک های 
صنعتی هر چه سریعتر بازارهای صادراتی منطقه را در دست بگیریم.

به گزارش تسنیم؛ رسول شجری همچنین به مشکلات و موانع اجرای 
تفاهم نامه اتحادیه صنعت کفش دست دوز با شهرک های صنعتی اشاره 
و تصریح کرد: متاسفانه به دلیل برخی از مسائل مالی این تفاهم نامه به 
مرحله اجرا نرسیده است که در صورت تامین نقدینگی برای راه اندازی 
و تأمین مواد اولیه برای تولیدکنندگان می توان تولیدکنندگان خُرد 
کفش دست دوز را به شهرک های صنعتی انتقال داد تا بار دیگر شاهد 

احیای این صنعت و تبدیل به قدرت اول منطقه باشیم.

معاون اول رئیس جمهور : 

باید به جایگاه تولید ۵۰۰ میلیون کفش دست پیدا کنیم

12

وزیر کار ایران در دیدار با وزیر کار لبنان از اعلام آمادگی ایران برای 
توسعه همکاری اقتصادی و اجتماعی و انتقال تجربه ها خبر داد.

وزیــر کار جمهوری لبنان در رأس هیئتــی به منظور دیدار با وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و تبادل تفاهم نامه های همکاری مشترک 

دو شب گذشته وارد تهران شد.
سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی صبح امروز 
در تفاهم نامه بــا »مصطفی بیرم« وزیر کار لبنان از اعلام آمادگی 
برای همکاری و انتقال تجربه هــا در حوزه های مختلف اقتصادی، 

اجتماعی و آموزشی با وزارت کار لبنان خبر داد.
وی با اشــاره به اینکه لبنان پاره تن جهان اسلام است و این کشور 
سنگ تمام گذاشته است. ایران با کشورهای اسلامی بخصوص لبنان 
رابطه وســیعی دارد افزود: لبنان ابعاد مختلفی برای جهان اسلام 
دارد، طبیعی است که توطئه ها علیه این کشور شکل می گیرد. باید 
براساس عهدی که با خدا بسته اید استوار باشید و ما لبنان را عزیز 
و پــاره تن خودمان می دانیم از ایــن رو دفاع از لبنان، دفاع از امت 

اسلامی است.
مرتضوی با بیان اینکه وزارت کار در حوزه های اقتصادی و اجتماعی 
فعالیت دارد، گفت: مجموعه صندوق های بازنشســتگی کشوری و 

تامین اجتماعی زیر نظر این وزارتخانه فعالیت می کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن اعلام آمادگی برای توســعه 
همکاری ها ابراز داشت: بخش اعظم اقتصاد کشور در این وزارتخانه 
رقم می خورد و ما در بخش های مختلف صنعت، بهداشــت و بیمه 
خدمات ارائه می کنیم؛ همچنین در حوزه های آموزش های فنی و 

حرفه و پیشگیری از آسیب های اجتماعی همکاران فعالیت دارند.
وی تاکید کرد: همکاران ما با شما تفاهم نامه همکاری تهیه کردند 

که امضا خواهد شــد تا منشأ همکاری های گسترده باشد، آمادگی 
داریم، تجربیات را برای کشور لبنان آرایه کنیم در همین راستا اگر 
فرصت داشــته باشید می توانید از بخش های مختلف و صنایع زیر 

مجموعه این وزارت خانه بازدید داشته باشید.

< ایران تحریم ها را تبدیل به فرصت کرد
»مصطفی بیرم«، وزیر کار لبنان نیز در این جلسه اظهار داشت: از 
جمهوری اســلامی ایران تشکر می کنم به خاطر ایستادن در کنار 
ملت هــا و هزینه هایی که به این خاطر پرداخــت می کند و مورد 
تحریم ها و محاصره ظالمانه قرار گرفته است ولی با ایستادن توانست 

تحریم ها را به فرصت تبدیل کند.
وی با بیان اینکه یکی از برجسته ترین نمادها در خیابان های تهران 
نامگذاری به نام شده است؛ این در حالیست که در کشورهای دیگر 

نام خیابان ها به اسم استثمارگران است گفت: لبنان از نظر فرهنگی 
متنوع است. توانسته است سرزمین های خود را از اسرائیل آزاد کند 
و این ادعای شکســت ناپذیری آنان را از بین ببرد، درصدد هستیم 
دولت مقتدر در لبنان تشــکیل دهیم، هیــچ گزینه ای نمی تواند 

جایگزین این دولت باشد تا از فرزندانمان دفاع کنیم.
وزیر کار جمهوری لبنان با بیان اینکه به خاطر مشــکلات داخلی 
لبنان محاصره ظالمانه هســتیم که در جنبه اقتصادی و اجتماعی 
تاثیر گذاشته است گفت: با وجود مشکلات متعدد درصدد خدمت 
به مردم هســتیم و در این ســفر به دنبال همکاری ها و استفاده از 
تجربیات جمهوری اسلامی هستیم تا تهدیدها را به فرصت تبدیل 

کنیم.
»مصطفی بیرم« )وزیر کار جمهوری لبنان( با دعوت رسمی صولت 
مرتضوی )وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت سیزدهم( در رأس 
هیئتی از مدیران اقتصادی و سیاسی لبنان به منظور دیدار با مقامات 
جمهوری اســلامی ایران و ارتقای سطح همکاری های دوجانبه از 

طریق فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( وارد تهران شد.
وزیر کار لبنان در سفر ۷روزه خود به ایران، ضمن دیدار با معاون اول 
رئیس جمهور، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس کمیته امداد 
امام با جمعی از مدیران مرتبط در حوزه های آموزش فنی وحرفه ای، 

بیمه های اجتماعی، اشتغال و روابط کار دیدار خواهد کرد.
به گزارش تســنیم؛ در این سفر در خصوص ارتقای سرمایه گذاری 
شــرکت های تابعــه وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در لبنان، 
افزایش صادرات کالاهای ایرانی، همکاری در حوزه مهارت آموزی، 
حضور متخصصان ایرانی در لبنان و تبادل تجربه در حوزه های بیمه، 

صندوق های بازنشستگی و... بحث و تبادل نظر خواهد شد.

فعالان کارگری با انتقاد از خروج کارگران مناطق آزاد و ویژه از چتر 
حمایتی قانون کار می گوینــد: یکی از معضلاتی که در پی فقدان 
تشکل های کارگری در این مناطق شکل گرفته، ضعف در رسیدگی 

به اختلافات کارگری و کارفرمایی است.
چندین ســال قبــل متولیان امور کشــور اعلام کردنــد که برای 
اشتغالزایی و رونق تولید، مناطق آزاد باید تحت شمولیت قانون کار 
قرار گیرند تا این مناطق رونق خوبی بگیرند. اما این در حالی است 
که طی این ســال ها، نه تنها اهداف متولیان در مناطق آزاد محقق 
نشده؛ بلکه تبعیض های ایجاد شده برای کارگران شاغل در مناطق 
آزاد با کارگران ســرزمین اصلی، تبدیل به محلی برای انتقادات و 

دغدغه نمایندگان کارگری شده است.
خارج بــودن از شــمول قانــون کار، نقض ســه جانبه گرایی در 
تصمیمات مشــترک کارگر، کارفرما و دولــت، بهره مندی کمتر از 
مرخصی استحقاقی و فقدان تشکل های رسمی، از جمله مهمترین 

تبعیض های کارگران این مناطق نسبت به سرزمین اصلی است.
فعالان کارگری با انتقاد از خروج کارگران مناطق آزاد و ویژه از چتر 
حمایتی قانون کار می گویند: شرکت هایی هستند که مجوز تأسیس 
در مناطــق آزاد را برای بهره منــدی از مزایای این مناطق از جمله 
موضــوع معافیت از مالیات دریافت کرده اند؛ اما حوزه کار و فعالیت 

آن ها خارج از مناطق آزاد است.
یکــی از معضلاتی که در پی فقدان تشــکل های کارگری در این 
مناطق شکل گرفته، ضعف در رســیدگی به اختلافات کارگری و 
کارفرمایی است و در مجموع به دلیل اینکه کارگران مناطق آزاد از 
شمول قانون کار خارج هستند، تبعیض بین کارگران این مناطق با 

سرزمین اصلی بسیار است.

< کارگران مناطق آزاد و مشکلات تلنبار شده
ناصر چمنی، فعال کارگری، درباره مشــکلات کارگران مناطق آزاد 
گفت: اینکه کارگری از شــمول قانون کار خارج است، ظلم در حق 
کارگران اســت. کارگران همه باید یکسان باشــند اینکه به بهانه 
اینکــه این کارگران در کارگاه های کمتــر از ۵نفر فعالیت دارند یا 
 در مناطق آزاد هستند، بنابراین از شمول قانون کار خارج هستند، 

غیرقانونی است.
وی با تاکید بر اینکه مشــکلات کارگران مناطق آزاد باید ریشه ای 

حل شــود گفت: حق و حقوق کارگران شاغل در مناطق آزاد باید 
مانند سایرین باشد، امکان پیگیری حقوق یا طرح شکایت کارگر در 

منطقه آزاد وجود داشته باشد.
چمنی بیان کرد: کارگران شــاغل در این مناطق نیز باید از تفاوت 
مقررات روابط کار آگاه شوند و بدانند که در فضایی کار می کنند که 
مقررات اجرا نمی شود، بنابراین با شناخت توانایی شخصی و مهارتی 
خود باید در جهت بهبود شــرایط شغلی خود و گشایش بیشتر در 

معیشت خود به جلو بروند.
چمنی با بیان اینکه آسیب به کارگران در مناطق آزاد به علت »عدم 
شــمول قانون کار«، »حقوق و دســتمزد حداقلی«، »قراردادهای 
کوتاه مدت« )عدم امنیت شغلی( و »اخراج بدون دلیل« مهمترین 
دلیل ضربه کارگران در مناطق آزاد و ویژه اســت، افزود: به اســم 
ســرمایه گذاری در مناطق آزاد، فعالیت های اقتصادی به دســت 
پیمانکاران سپرده می شود. در این شرکت ها پیمانکاری یک واسطه 
است که کار را به کیفیت نمی دهند به کمیت می دهند. عده ای هم 
در این میان ســود می برند. مناطق آزاد به محل استثمار کارگران 
مبدل شده اند که اعتراضات فراوانی از سوی کارگران و جامعه های 

کارگری را تاکنون دربرداشته است.
چمنــی با بیان اینکه اصلاح قانون کار در مناطق آزاد درخواســت 
جامعه کارگری اســت گفت: متأسفانه ســال های زیادی است که 
مطالبات کارگران تلنبار شــده اســت، تاکنون مشکلات کارگران 
حل نشده است. امیدواریم که این دولت چاره ای برای حل مشکل 

ریشه ای این کارگران داشته باشد.

< بررسی چالش های نیروی انسانی در مناطق آزاد
علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با تاکید بر لزوم اهمیــت تنظیم گری و اجرای قانون در 
مناطق آزاد، گفت: مقررات اشــتغال در مناطق آزاد ۵۱ ماده خیلی 
فراتر از قانون کار ســرزمینی به نگارش در آمده اســت که فعالان 

اقتصادی می توانند با اطمینان خاطر به فعالیت اقتصادی بپردازند.
به گفته رعیتی فرد، به خاطر به روز نشــدن مقررات اشــتغال کار 
مناطق آزاد در چندین ســال گذشته و صدور رای عمومی دیوان و 
رای ۳۶۶؛ برخی از موضوعاتی که در این منطقه وجود داشــت به 

قانون سرزمین اصلی ارجاع داده شد.

وی، اظهار داشــت: تمام توصیه نامه های جهانی کار در این منطقه 
قابلیت اجرایی دارد و در پیشــنهادی که به دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد داده شــد گام های موثری در زمینه »اصلاح و بازنگری 
مقررات اشــتغال بــا هدف تســریع و مرتفع شــدن دغدغه های 
کارفرمایان جهت ایجاد انگیزه، نگهداری و آموزش کارگران و بهره 
گیری از نیروی اتباع بیگانه در راســتای ارائه خدمات شایسته و بر 

اساس موقعیت جغرافیایی« برداشته خواهد شد.
معــاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اجرای طرح 
طبقه بندی مشــاغل در مناطق آزاد خبر داد و افزود: با رعایت ماده 
۴۹قانون کار سرزمینی کارگری که دارای تجربه و مهارت لازم است 

می تواند مورد توجه ویژه قرار گیرد.
علی حسین رعیتی یکی از وظایف مهم مسئولان در این زمینه را 
حفظ و صیانت از نیروی کار برای جلوگیری از حوادث ناشی از کار 
عنوان کرد و تشــکل های کارگری را نیز یکی از اقدامات مهم برای 

حل مشکلات برشمرد.
رعیتی در خصوص ایجاد امنیت شــغلی و فراهــم کردن زندگی 
مطلوب جامعه کارگری، گفت: صنف هایی که کارهای مستمر دارند 
با حل موضوعات انگیزشی در راســتای ارتقا سطح مهارت افزایی 

حرکت خواهند کرد
وی، خاطرنشان کرد: اقداماتی که در اداره کار منطقه آزاد کیش در 
حال انجام است؛ امیدواریم با ایجاد تعامل موثر و گسترده با جامعه 
کارفرمایان و فعالان اقتصــادی دغدغه های موجود در حوزه کار و 

تولید به حداقل برسد.
معاون روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با اشــاره به 
این که دســتورالعمل ســازش درون کارگاهی را با دیوان به توافق 
رســاندیم، بیان داشت: ماده ۱۵۷قانون کار سرزمینی و ماده ۳۰در 

مقررات اشتغال مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اجرایی می شود.
به گزارش تســنیم؛ رعیتی فرد گفت: چالش های نیروی انســانی، 
شناسنامه شغلی کارگری، توســعه کاری و بهره وری نیروی کار، 
ایجاد اشــتغال پایدار، نیازســنجی با کاریابی سرزمین اصلی برای 
تامین نیروی انسانی مورد نیاز، اجرای ماده ۴مقررات اشتغال نیروی 
انســانی، بیمه و تامین اجتماعی در مناطق آزاد تجاری و صنعتی، 
برنامه ریزی جهت تهیه و تنظیم شناسنامه کار در مناطق آزاد بارها 

مورد بررسی قرار گرفته است.
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